
  گزارش یک

ماجراي شــليك در خيابــان ولنجك در عصــر ديروز چه 
بود؟ ســرهنگ جليل موقوفه اي، رئيس پليس پيشــگيري 
پايتخت دربــاره جزئيات ايــن خبر بيان داشــت:» حدود 
ســاعت 6 بعد از ظهر شــنبه پانزدهم آبان ماه، گزارشي از 
طريق مركــز فوريت هاي 110 به كلانتــري ولنجك اعلام 
مي شــود. ماجرا از اين قرار بوده كه سرنشــينان خودروي 
پرشيا سياه رنگ با پلاك مخدوش در حال سرقت بودند كه 
شهروندان گزارش اين ســرقت را به پليس اعلام مي كنند. 

عوامل گشــت عمليات كلانتري 163 ولنجك بلافاصله در 
محل حاضر شده و خودروي پرشــيا با پلاك مخدوش با دو 
نفر سرنشين را مشاهده مي كنند. ظاهرا در ابتدا اين سارقان 
با خودرو به موتور ماموران گشــت عمليــات مي زنند و به 
سرعت از محل متواري مي شوند. اما تعقيب و گريز ماموران 
و سارقان از همين جا آغاز مي شود.« موقوفه اي درباره اقدام 
به تيراندازي به خودروي اين افراد نيز مي گويد:» ماموران  با 
رعايت قانون به كارگيري سلاح، اعلام ايست، اخطار هوايي 

و در نهايت تيراندازي، خــودرو را متوقف مي كنند.«  رئيس 
پليس پيشــگيري پايتخت درباره دســتگيري اين سارقان 
گفت:»همچنين در همين تعقيب و گريز يكي از ســارقان 
متواري شده اما همدست او دستگير مي شود. از داخل خودرو 
پانزده كيف زنانه، يك چرخ زاپاس ســرقتي كشف مي شود. 
فرد دستگير شده حدود 38 ســال سن دارد و تاكنون نوزده 
سابقه سرقت در پرونده او ثبت شده است. همچنين از جرائم 

او سرقت محتويات خودرو و اماكن عنوان شده است.«

تعقيب و گريز پليس با سارقان محله ولنجك
سرنشينان خودروي پرشيا سياه  در حال سرقت محتويات خودرو با تيراندازي پليس متوقف شدند

  عکس یک

 قرآن هایی که متاسفانه در جریان درگیری معترضان به نتیجه انتخابات و نیروهای 
 DPA امنیتی در شامگاه روز جمعه در بغداد سوختند. عکس از

 قاضی یزدانی فر، نماینده دادستان در جریان جلسه رسیدگی به پرونده موسوم به ثبت سفارش 
خودرو که روز شنبه به ریاست قاضی صلواتی برگزار شد. عکس از مصطفی رودکی، میزان 
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حکم ديوان عدالت 
اداری به نفع 

راننده هاست يا...؟
نگین باقری| دیوان عدالت دیروز حرف 
آخر را درباره ماشین هاي شیشه دودي 
زد و قرار شد خودروهایي كه شیشه خود 
را دودي مي كنند فقط جریمه شــوند؛ 
این در حالي بود كه قبلا راننده ها به غیر 
از جریمه شــدن مجبور به پاك كردن 
برچسب از روي شیشه هم بودند. تفاوت 
دیگري كه بخشنامه جدید ایجاد كرده 
این است كه متر و معیار جریمه كردن به 
اختیار راهور گذاشته شده. قبل از این 
تغییرات كه روز پیش رخ دهد، ماجراي 
شیشه هاي دودي براي اولین بار از چهار 
ســال قبل به یك مسئله جدي تبدیل 
شد؛ یعني دقیقا وقتي كه درباره حریم 
خصوصي بودن یا نبودن داخل خودرو 

هم بحث و جنجال زیادي پیش آمد. 

اولین متر و معیارهاي پلیس 
براي شیشه دودي

نیروي انتظامي یك بار سال 1396 و یك 
بار سال 1397 معیار دودي كردن شیشه 
را مشخص كرد. سال اول گفت كه باید 
راننده و سرنشــین از فاصله سه متري 
دیده شوند و یك سال بعد این فاصله به 5 
متر رسید. نه اینكه سال هاي قبل دودي 
كردن شیشه مجاز باشد ولي آن دو سال 
به طور مشخص براي جریمه خودروها 
معیار و شاخص سه و پنج متري تعیین 
شد. ریشه این قانون به دهه 40 شمسي 
برمي گشت كه نصب پرده و برچسب و هر 
چیز مشابه آن روي خودرو و شیشه هاي 
آن ممنوع شــد. دو دهه بعد همزمان با 
مسائلی چون کشــف حجاب، آلودگی 
صوتی و ... در خودرو، متر و معیاري براي 
برخورد با خودروهایي كه شیشه دودي 
داشتند مشخص شد. آن زمان سردار 
منتظرالمهدی، سخنگوی نیروی انتظامی 
گفته بود »اماکنی که بدون تجســس 
در معرض دید عموم قــرار می گیرند 
از جمله وســایل نقلیه، مشمول حریم 
خصوصی نباید باشــد و طبیعتا رعایت 
هنجارها و الزامات قانونی می بایســت 
درون آن رعایت شود«. به غیر از او چهار 
مرجع تقلید هم همان زمان به ســوالي 
در این رابطه پاسخ دادند. مثلا آیت الله 
شــبیری زنجانی گفته بود كه هرگونه 
تصرف و تفتیش خودروی شخصی بدون 
اجازه مالک، فی حدنفسه جایز نیست 
ولي وســیله نقلیه، از لحاظ جواز نظر 
به داخل آن، نحوه پوشش سرنشینان 
و... ممکن است در برخی از صور دارای 
احکام خاصی باشــد.« آیت الله مكارم 
شیرازي گفته بود »داخل خودرو جزو 
حریم شخصی است و دیگری حق ندارد 
به آن تجاوز کند، ولی جهات شــرعی 
مانند حجاب و امثال آن باید در داخل 
اتومبیل رعایت شــود.« آیت الله نوري 
همداني هم جوابي مشــابه داده بود و 
مرحوم آیت الله موسوی اردبیلی گفته 
بود كه حریم خصوصی از کلمات قرآنی و 
روایی و فقهی نیست و باید در این باره از 
قانونگذار سوال شود.ادامه در صفحه 03

روزخراب
سرخها

دو تيم پرطرفدار 
منچستر و تهران 

اوضاع خوبی ندارند
 اسکوچيچ طارمی 

 را دعوت نکرد

کمال بردبار|روز ســختی بود بــرای پرطرفدارهای تهران و 
منچســتر. دو تيمی که لقب های مشــابهی را بــا خود حمل 
می کنند و هردو به مردمی بودن می نازند. منچســتر يونايتد 
که بعد از ســقوط هواپيمايش در بازگشــت از بلگراد و کشته 
شدن 16 بازيکنش به تيمی تراژيک تبديل شد که ميليون ها 
نفر را به ســمت مغناطيس نام و بازماندگان آن حوادث جلب 
می کرد و بعد ها در دهه شصت با مثلث بابی چارلتون  انگليسی 
و جورج بست ايرلندی و دنيس لاو اسکاتلندی آوازه ای جهانی 
کسب کرد و بعد از دوره ای  طولانی از افول با کاريزمای الکس 
فرگوسن و نسل دست پرورده اش به عنوان يکی از ثروتمند ترين 
و محبوب ترين باشگاه های جهان شناخته شد. با ده  ها ميليون 
طرفدار در سراسر جهان . در اين ســمت در ايران پرسپوليس 
روی جنازه  قربانی شده شاهين شکل گرفت و در تقابل با تاج 
تمام سلطنتی نشانه ای از يک تيم مردمی داشت . حالا اين که  
علی عبدوه  شــريک ژنرال خاتم فرمانده نيروی هوايی شاه و 
فاطمه پهلوی خواهر ناتنی شــاه بود و برای افتتاح طبقه دوم 
بولينگ عبدوه خود فرح و محمدرضا در مراسم شرکت کردند 
برای افکار عمومی اهميتی نداشت. حتی استخدام سرطلايی 
بزرگ در شهربانی و ساواک و استخدام دفاع آخر مو جوگندمی 

در وزارت امورخارجه هم اين شهرت و آوازه را بر هم نزد و تا به 
امروز پرسپوليس همچنان ميليون ها طرفدار در سراسر ايران 
دارد . اين ها را گفتيم تا بگوييم ديروز شنبه تلخی برای اين دو 
تيم سرخ پوش بود. پرســپوليس در حاليکه براي بازگشت به 
کورس قهرمانی محکوم به برد بود در يک بازی انتقاد آميز با 
مجموعه ای از بازيکن های درجه دو که حاصل جذب توسط 
خود گل محمدی هستند به يک تساوی يک بر يک مقابل گل 
گهر تن داد. ناعادلانه بود نتيجه ؟ اصلا. گل گهر شجاعانه بازی 
کرد و چيزی از پرسپوليس کم نداشت.  با نبود کنعانی زادگان ، 
بازيســازی از عقب زمين کلا تعطيل شده اســت و فرجی و 
ابراهيمی و نعمتی هيچ توانايی در ايــن امر ندارند. پس همه 
سنگينی افتاده اســت روی دوش سرلک و خب او در بهترين 
فرم خود نيست ! اســدی هم بيش از حد لزوم کند است. کند 
به معنای واقعی کلمه. و اين گونه شد که پرسپوليس کلا سه 
چهار موقعيت خوب به دست آورد و دو سه موقعيت خوب هم 
به حريف داد. در آخرين لحظه نيمــه اول گل خورد و دقيقه 
60 توسط ضربه خوب آل کثير گل مساوی را زد و يک بر يک 
مساوی شد و در پايان هفته چهارم در جايگاه ششم نشست . با 
چهار گل خورده. تيمی که شجاع خليل زاده و کنعانی زادگان 

را از دست داده نمی تواند خيلی روی مدافعينی زحمتکش و 
به شــدت معمولی مثل فرجی و ابراهيمی و نعمتی سرمايه 
گذاری کند. حالا استقلال با ده امتياز صدرنشين است و فرهاد 
مجيدی حالا می فهمد که آن گل تســاوی ناجور روی اشتباه 
حســينی دقيقه 95 چه قدر می تواند برايش گران تمام شود. 
استقلال اگر آن بازی را می برد می توانست با سه امتياز برتری 
نسبت به سپاهان و 5 امتياز برتری نســبت به پرسپوليس با 

اقتدار به سمت قهرمانی حرکت کند. 
اما ديروز منچستر يونايتد هم توسط منچستر سيتی تحقير شد. 
 دو بر هيچ باخت در حاليکه نتيجه بازی به سادگی می توانست

 8 بر يک باشد . در مورد اين بازی در صفحه 4 نوشته ايم. 

فيلوفنجاننارنجیها!
سبد خودروهای گروه سايپا سبد نسبتاً متنوعی است و می توانيد در آن از خودروهای 

ارزان  توليدی تا خودروهای گران مونتاژی سراغ بگيريد  صفحه 05

نسخه پیچی آنلاین برای60 میلیون نفر 
روايتی از سرگردانی بيماران بدون نسخه و بيمه شدگان تامين اجتماعی و بيمه سلامت در داروخانه و آزمايشگاه  صفحه 03 را بخوانید

مرگزنخوزستانیبا
شليکاشتباهی

هنوز پليس اهواز درباره اين اتفاق بيانيه رسمي صادر نكرده است
ساناز، تنها همسرم نبود همه زندگی ام بود.چندسال پيش که به خواستگاری اش 

رفتم با عشق تمام ازدواج کرديم.ثمره اين عشق پسر سه ساله ام »آريو برزن« 
است که يک ماه است بی مادر شد ه است. همسرم دخترعموی من هم بود. ساناز 

فقط 29 سال داشت.گفته های بالا بخشی از روايت »ميلاد محمديان« جوان 
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روز پيش كارتونيست مشــهور، كامبيز درم بخش بعد از 
اينكه 5 روز در بيمارســتان آتيه بستري شده بود، جان 
خود را از دست داد. همين دوازدهم فروردين سال قبل 
بود كه او خبر فوت برادر هنرمند خود، كيومرث را در يكي 
از بيمارستان هاي پاريس داد و حالا همان سرنوشت در 

79 سالگي براي خود او نيز تكرار شد. 
برادران درم بخش اگرچه اشتراك هاي زيادي در زندگي 
هنري داشتند اما يكي از ديگر شباهت هايشان شنيدني 
بودن داستان زندگي  آنهاســت؛ زندگي اي كه از خانواده 
ارتشي در دهه بيســت شمسي شروع شــد. براي برادر 
بزرگتر در شــيراز و برادر كوچكتر در ميدان بهارســتان 
تهران. بعد از مرگ كيومرث درم  بخش در ســال 1399، 
كامبيز مصاحبه مفصلي درباره زندگي او و روابط اين دو 
برادر كرد. پدر ارتشــي اين دو آن زمان يك سناريست و 
كارگردان بود كه با وجود تلاش هاي زياد در تئاتر و سينما 
شانســي براي شــهرت پيدا نمي كند اما در شكل گيري 
علايق دو پسرش تاثير زيادي مي گذارد. كيومرث عكاسي 
را نزديــك خانه  قديمي شــان در لالــه زار در يك مغازه 
عكاسي ياد گرفته و كامبيز هم از چند سال قبل كارتون 
كشيدن را شــروع كرده بود. كامبيز در 14 سالگي، برادر 
يازده ساله را با خود به مجله روشنفكر مي برد تا از آن سن 
كم شروع به عكاســي كند. برادر بزرگتر درباره كيومرث 
گفته است: »همان زمان کيومرث هر روز با من به مجله 
روشنفکر در خيابان شمس العماره ســابق می آمد. يک 
ساختمان قديمی که ارتفاع پله هايش آنقدر زياد بود که 
او به ســختی پله ها را بالا و پايين می آمد.« كامبيز سال 
1321 و كيومرث در ســال 1324 به دنيــا آمده بودند. 
هر دو ســال هاي زيادي را در غربــت گذراندند. يكي در 
آلمان و ديگري در فرانسه. كامبيز پيش از اين يك بار در 
مصاحبه خود گفته بود: »هر کشوری بوی خاص خود را 
دارد. وقتی مهاجرت می کنی گويــا حس بويايی ات را از 
دســت می دهی.« اين برادر بزرگتر هنرمندي بي آرام و 
قرار بود. هر سال يك نمايشگاه در گالري سيحون برگزار 
مي كرد، كتاب مي نوشــت، گاهي در دانشــگاه تدريس 
مي كرد، تصويرگر كتاب كودك بود، پوستر كتاب كودك 
و كارت پســتال و فيلم و تقويم طراحي مي كرد. خودش 
گفته كه فعاليت هنري او از 6 سالگي شروع شده؛ آن هم 
براي تئاتري در لاله زار. بعد 11 سالگي اولين فيلمش را 
به كارگرداني پدرش بازي كرده اســت. خودش توضيح 
داده بود كه به خاطر نداشتن ســرمايه  تصميم مي گيرد 
كه كارتونيست شود. كاري كه فقط به يك مداد، كاغذ و 

آبرنگ نياز داشت.
كامبيز درم بخش درباره روزهايي كه براي مجله »ســياه و 
سفيد« كارتون مي كشيد گفته است: »من هميشه صبح ها 
قبل از اينکه بروم مدرسه، کاريکاتور می کشيدم. ديگر درس 
و مشق را کنار گذاشته بودم و با شوق و ذوق فقط کاريکاتور 
می کشيدم. دو ســه روز در هفته هم به تحريريه می رفتم؛ 
آن موقع آقای بهزادی مدير مجله بود. بعدا مجلات ديگری 
مثل کيهان، تهران مصور و... سراغم آمدند. البته قبل از اينکه 
کاريکاتور بکشم، نقاشی می کشيدم و به آنتيک فروشی های 
خيابان فردوســی می فروختم، چون آن موقع توريست ها 
می آمدند و مينياتــور ايرانی می خريدنــد.« او از كودكي 
آرشيو مجلات فكاهي را هم جمع مي كرد. در مجله توفيق 
كارتونيست بود و به خاطر كارتون هاي زيادي كه عليه شاه 
كشــيد كم كم كار خود را از دست داد و بيكار شد. ماجراي 
بيكار شدنش را خودش اينطور تعريف كرده است: » آن موقع 
داستان اين بود که ساواک چون خودشان نمی فهميدند يک 
عده از توده ای ها را استخدام کرده بودند؛ توده ای ها درواقع 
اين  کارها را برای آنها ترجمه و تفســير می کردند. بعد هم 
يک  بار برای بازجويی مرا به وزارت اطلاعات و جهانگردی 
بردند که در خيابان کاخ بود. هر چيزی که کشيده بودم را 
گذاشتند روی ميز و گفتند اينها چيه که می کشی و توضيح 
بده! البته من هم فکر کرده  بودم که اگر ســاواک ســوال 
کرد، من يک معنای دومی را برای آنها توضيح بدهم. مثلا 
مينياتوری کشيده  بودم که فردی ماسک زده و هوای آلوده 
است. آن موقع مقصود من خفقان بود، نه آلودگی طبيعی 
هوا ولی من به ســاواکی ها می گفتم اين به خاطر آلودگی 
هواست که ماسک زده. وزير اطلاعات آن روز آمد داخل اتاق 
و ديد که دارند از من بازجويی می کنند، پرسيد: » ايشون 
چی کار کرده؟« جواب دادند: »داره ادای عبيد زاکانی رو در 
مياره!« دو بار مرا ممنوع القلــم کردند که چند ماهی طول 
کشيد تا دوباره برگشتم و کار کردم. وقتی که برگشتم اين  
بار داريوش همايون، مدير روزنامه می گفت که می خواهی 
روزنامه را تعطيل کنی.« در 18 ســالگي به آلمان رفت تا 
مستقل شود. آن زمان هم كارتون مي كشيد و مي فروخت و 
گاهي هم كارهايي مثل كليدسازي و گچ كاري مي كرد. بار 
ديگر به ايران برمي گردد و سپس دوباره به آلمان مهاجرت 
مي كند. آن زمان در اوج شــهرت ايران را به خاطر بيكاري 
ترك كرد. مهاجرتي كه اين بار 22 ســال طول مي كشــد. 
همين سال ها نشانه شــواليه هنر را مي گيرد، در نيويورک 
تايمز، اشپيگل، نبل اشپالتر و... کارش را ادامه مي دهد، با 
زني آلماني ازدواج مي كند و در يك بانك آلماني هم مشغول 
به كار مي شود. دوران اصلاحات به دعوت چند روزنامه و با 
گرفتن نامه اي از نابينا شدن مادرش به ايران برمي گردد. او 
در 79 سالگي بعد از 55 سال همكاري با مطبوعات ايران و 

جهان دار فاني را وداع گفت. ادامه در صفحه 03

مرگ
دومين
درم
بخش
کامبيز هم 

مثل کيومرث 
قربانی بيماری 

کرونا شد
  شباهت ها 
و تفاوت های 

زندگی و مرگ 
دو برادر هنرمند

و این را هم اضافه کنیم که لیســت تیم ملی منتشر 
شد و اســکوچیچ بر روی اسم طارمی خط کشید. با 
توجه به شیوه برخورد اسکوچیچ با رامین رضاییان 
به نظر می رسد بازگشت مهدی به ترکیب تیم ملی به 
این سادگی ها میسر نباشد. فردا بیشتر در این باره 

خواهیم نوشت.



باشگاه خبر
 روزنامه صبح ایران  سال یازدهم  شماره 3072  یکشنبه  16 آبان  1400

  یک روز با سیاستمداران 

چهار نظر مجلسی درباره ارز 4200
خبرگزاری های مختلفــی دیروز در گفت وگو بــا نمایندگان مجلس، 
نظر آنان در خصوص حذف ارز 4200 تومانی را جویا شدند که گزیده 

سخنان این نمایندگان را می خوانید:
محمدرضا پورابراهیمی، رییس کمیسیون اقتصادی مجلس: 
اکنون گرانی رخ داده که نمونه بارز آن در قیمت مرغ است. مثلا می توان 
هر کیلو مرغ را به نرخ یک و نیم دلار و یا یک و هشت دهم دلار وارد کرد 
که حتی با فرض قیمت هر کیلو مرغ به نرخ دو دلار آن هم با ارز 4200 
تومانی باید قیمت هر کیلو گوشت مرغ ده هزار تومان باشد که این طور 
نیست. همین الان مردم گوشت مرغ را در بازار با نرخ های دیگری تهیه 
می کنند. مردم به نرخ بازار آزاد خرید می کنند بنابراین حتی می توان 
گفت که با حذف ارز 4200 تومانی قیمت هــا هم کاهش پیدا خواهد 
کرد. ما در مجموع با روش جایگزینی ارز 4200 تومانی نگرانی جدی 

نداریم. )ایسنا(
محمد مهدی مفتح، سخنگوی کمیســیون برنامه، بودجه و 
محاسبات: اگر دولت آقای رئیســی مطمئــن از ارائه لایحه حذف ارز 
4200 تومانی از واردات کالاهای اساسی باشد و این تضمین را به مجلس 
یازدهم بدهد که هیچ تأثیری بر قیمت کالاهای اساسی نخواهد داشت 
و مابه التفاوت هم به طــور صحیحی به مردم پرداخت خواهد شــد و 
انحرافی هم در این مسیر وجود نخواهد داشــت، نمایندگان راضی به 
تصویب حذف این ارز خواهند بود. حذف ارز 4200 تومانی نبایستی به 
هیچ وجه باعث افزایش قیمت شیر، مرغ، تخم مرغ، گوشت و کالاهای 
اساســی شــود. هم اکنون لایحه حذف ارز 4200 تومانی از کالاهای 
اساسی در معاونت اقتصادی ریاســت جمهوری در حال تدوین است. 

)فارس(
محسن زنگنه، عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس: حذف ارز 
4200 تومانی باعث می شود دیگر نهاده های دامی با این ارز ارزان قیمت 
وارد نشود و این بر قیمت گوشت و لبنیات تاثیرگذار خواهد بود و باعث 
تورم قیمت این کالاها خواهد شد. اما اینکه این تورم تا چه حد خواهد 
بود، از مواردی است که ما از دولت خواستیم به صورت مستند و شفاف 
به ما اعلام کند.  همچنین با توجه به اهمیت این کالاها در سبد مصرفی 
خانوارها، قطعا افزایش قیمت این کالاها، باعث افزایش قیمت ســایر 
کالاها هم خواهد شد. بنابراین اگر دولت بخواهد تخصیص ارز 4200 
تومانی به هفت قلم کالای گفته شده را متوقف کند، چنین تاثیراتی را بر 
بازار خواهد گذاشــت و باید دید دولت چطــور می خواهد این افزایش 
قیمت ها را جبران کند. اگر دولت به صورت ریالی یا دلاری در حمایت از 
تولیدکننده و مصرف کننده عمل کند، ممکن اســت بتواند بخشی از 

اثرات تورمی را جبران کند. )ایسنا(
جعفر قادری، عضو کمیســیون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس: علیرضا سلیمی، عضو هیات رئیسه مجلس: برآورد ما درباره 
ارز 4200 تومانی و اعطای آن به تعدادی کالای اساسی تا پایان سال 
جاری آن است که ۸ میلیارد دلار نیاز داشته باشیم، اما طبق آخرین 
به روزرسانی ها مشخص شده است که حدود 1۸ میلیارد دلار برای 
واردات کالاهای اساســی در قالب ارز 4200 تومانــی نیاز داریم. 
متأســفانه دولت حســن روحانی ۸ میلیارد دلار واردات کالاهای 
اساسی در قالب ارز 4200 تومانی را در ماه های پایانی عمر دولتش 
در سال جاری خرج کرده اســت، در حالی که این ارز مربوط به کل 
سال جاری بود. تلاش داریم که تعداد کالاهای مشمول ارز 4200 
تومانی را از 6 کالا به 2 کالا برسانیم که شامل نهاده های دامی و گندم 
باشد و راهی جز حذف ارز 4200 تومانی برای سایر کالاهای اساسی 

نداریم. )فارس(

ایران و آذربایجان از دوران سوءتفاهمات 
عبور کردند

روز گذشته حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه 
کشورمان و جیحون بایرامف وزیر خارجه جمهوری 

آذربایجان در یک گفت وگوی تلفنی در خصوص روابط 
دوجانبه به بحث و تبادل نظر پرداختند.

وزیر امور خارجه آذربایجان در ابتدا جویای حال وزیر امور 
خارجه کشورمان شده و برای ایشان شفای عاجل طلب 
کرد.امیرعبداللهیان با یادآوری برادری و روابط نزدیک 

میان جمهوری اسلامی ایران و جمهوری آذربایجان، 
خاطرنشان کرد که در ماه های اخیر همزمان با بروز برخی 
سوءتفاهمات، طرف هایی که دوست دار روابط خوب میان 

دو کشور نیستند، فعال شده بودند که با درایت مقامات 
دو کشور از آن عبور کردیم. اکنون دو کشور می توانیم 
به سمت گسترش هرچه بیشتر همکاری های دوجانبه 

حرکت کنیم.وزیر امور خارجه جمهوری آذربایجان نیز با 
بیان اینکه نباید اجازه داد دیگران از سوءتفاهمات میان دو 

کشور استفاده کنند، تأکید نمود که هرگونه سوءتفاهمی 
می بایست در محیط دوستی و برادری حل و فصل شود 

و باکو آماده گسترش همه جانبه روابط است.روابط 
تجاری دوجانبه و تعیین نماینده در کمیسیون مشترک 
اقتصادی دو کشور از جمله دیگر موضوعات مورد اشاره 
در این تماس بود.وزیر امور خارجه همچنین خاطرنشان 
نمود که جمهوری اسلامی ایران از فرمت های منطقه ای 
از جمله فرمت ۳+۳ قویا حمایت می کند و معتقد است 

که می توان مشکلات منطقه ای را از طریق ساز و کارهای 
درون منطقه ای حل و فصل نمود.وزیر امور خارجه جمهوری 
آذربایجان هم در پیامی توئیتری به موضوعات گفت وگوی 

تلفنی اش با وزیر امور خارجه کشورمان اشاره کرد.به 
گزارش ایسنا، جیحون بایرامف وزیر امور خارجه جمهوری 

آذربایجان در صفحه توئیترش درباره گفت وگوی اخیر 
خود با حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان 

نوشت: با حسین امیر عبداللهیان همکار گران قدرم از ایران 
گفت وگویی تلفنی داشتم. برای او آرزوی سلامتی و شفای 

عاجل از بیماری کرونا را داشتم.بایرامف در ادامه گفت: ما 
بر تعهدمان نسبت به پیشبرد بیشتر همکاری دوجانبه و 

کمک مان به صلح و شکوفایی در منطقه تاکید کردیم.

درخواست تعدادی از جمهوری خواهان آمریکایی از 
بایدن برای کنار گذاشتن دیپلماسی با ایران

جمعی از جمهوری خواهان کنگره آمریکا با طرح 
اتهاماتی علیه کشورمان در حال فشار بر دولت بایدن 
هستند تا دیپلماسی با ایران را کنار بگذارد.به گزارش 
ایسنا به نقل از پایگاه خبری -تحلیلی واشنگتن فیری 
بیکن، ١٧ عضو جمهوری خواه کنگره آمریکا در نامه ای 

که روز پنجشنبه به کاخ سفید ارسال شده است با 
ادعای اینکه ایران اخیرا علیه منافع آمریکا در سوریه 

حمله پهپادی انجام داده است از جو بایدن، رئیس 
جمهور کشورشان خواستند تا دیپلماسی با تهران را 

کنار بگذارد. این قانونگذاران به رهبری برایان استیل، 
نماینده جمهوری خواه ایالت ویسکانسین در نامه خود 

بایدن را به نادیده گرفتن آنچه حملات خصمانه ایران 
علیه آمریکا و متحدانش در منطقه خوانده شده، متهم 

کرده و گفته اند که بایدن این کار را با هدف احیای توافق 
هسته ای ٢٠١٥ انجام می دهد.

سی
لما

دیپ

رئیس جمهور با تأکید بر ضرورت جدیت در اقدامات پیشگیرانه 
از کرونا و پرهیز از هرگونه عادی انگاری، گفت: همه دستگاه ها و 
نهادها در سراسر کشور باید همچنان آمادگی خود را در مقابله 

با بیماری کرونا حفظ کنند.
حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی روز شنبه در جلسه ستاد 
ملی مقابله با کرونا ضمن اشاره به رفع برخی محدودیت های 
کرونایی در کشــور، گفت: اولویت اصلی، حفــظ و صیانت از 
ســلامت دانش آموزان، دانشــجویان،  کارگران و آحاد مردم 
است و حتماً باید بازگشایی ها همراه با رعایت شیوه نامه های 

بهداشتی و جایگزینی روش های هوشمند باشد.

رئیسی با انتقاد از سست شدن رعایت شیوه نامه های بهداشتی 
در حمل و نقل زمینی و هوایی، گفت: نباید با پایین  آمدن آمار و 
شاخص های ابتلا به کرونا، رعایت دستورالعمل های بهداشتی 

دچار سستی شود.
رئیسی با تأکید بر به روزرسانی شــیوه نامه های پیشگیری از 
کرونا، گفت: باید وزارت بهداشــت و درمان با همکاری سایر 

دستگاه ها برای به روزرسانی این شیوه نامه ها اقدام کند.
رئیس جمهور با تأکید بر ضرورت حمایت از واکسن های ایرانی، 
گفت: دانشمندان و متخصصان کشورمان تلاش ارزشمندی در 
تولید واکسن داخلی داشتند که باید از آن ها حمایت حقوقی 

و مالی شود.
رئیسی در ادامه با قدردانی از تلاش و فداکاری کادر بهداشت 
و درمان تأکید کرد: پرداخت مطالبات کادر درمان کشــور با 

اولویت انجام شود.
رئیس جمهور در بخش دیگری از ســخنان خود تشــویق و 
اقناع سازی مردم برای تزریق واکسن را حائز اهمیت دانست 
و گفت: لازم اســت تاثیر دریافت واکســن بــرای جامعه به 
خوبی تبیین شــود تا شــاهد افزایش روند واکسیناســیون 
 و رســیدن بــه آمــار بــالای ۸0 درصــد در ایــن زمینه 

باشیم.

پیشنهادهای رئیس جمهور برای کنترل کرونا
بازگشایی ها با جایگزینی روش های هوشمند باشد

  خبر دو

  میدان مشق

یک سناتور آمریکایی و مشاور امنیت ملی پیشین این کشور از 
اجرای سیاست فشار حداکثری علیه ایران انتقاد کردند.

لیندســی گراهام، ســناتور جمهــوری خواه و جــان بولتون، 
مشــاور امنیت ملی ســابق آمریکا در یک کنفرانس مجازی به 
میزبانی گروه اتحاد علیه ایران هســته ای به طــور جداگانه از 
اجرای»سیاست فشار حداکثری« علیه ایران در دوران ریاست 

جمهوری دونالد ترامپ انتقاد کردند.
گراهام که یکی از متحدان نزدیک ترامپ به شــمار می آید در 

ســخنرانی خود در این کنفرانس گفت که دولت رئیس جمهور 
ترامپ توضیحی درباره هدف نهایــی اش درخصوص ایران ارائه 
نکرد. وی تصریح کرد: انتقادی که از دولت ترامپ بیش از هر چیز 
برای من معتبر است، این است که هدف نهایی چه بود؟ شما از 
برجام که من نیز از آن خوشم نمی آید، خارج شدید اما در نهایت 

هدفتان  چه بود؟
ســناتور گراهام افزود: من دولت ترامپ را )در این زمینه( تحت 
فشــار قرار دادم اما آنها هیچ وقت توضیح به من ندادند که قرار 

بود مقصد نهایی چگونه باشــد. جان بولتون نیز در ســخنرانی 
جداگانه ای از نحوه اجرای سیاست فشار حداکثری انتقاد کرد و 
گفت که دولت ترامپ در اجرای این سیاست ها عملکردی ناقص 
داشت. وی در ادامه گفت: ما می توانستیم کارهای بسیار بیشتری 
انجام دهیم. من قصد ندارم در اینجا وارد تمام دلایل داخلی شوم 
اما همه با اجرای واقعی کارزار »فشار حداکثری« موافق نبودند. 
فارغ از این مسئله، استفاده موثر از تحریم های یکجانبه آمریکا 

تاثیرات مخربی روی اقتصاد ایران داشته است.

ســعدالله زارعی، کارشــناس اصولگرای مســائل منطقه ای در 
مصاحبه ای مذاکرات اخیر بین ایران و عربستان را تحلیل کرده 

است. گزیده این تحلیل را بخوانید. 
1  مذاکرات ایران و عربستان تا امروز عمدتاً پیرامون تحولات 
یمن بوده اســت و ســعودی ها به گمان اینکه ایــران می تواند، 
نیروهای یمنی را مدیریت کند که به خواسته های سعودی ها تن 

دهند، وارد مذاکرات شدند.
2  سعودی ها به رغم اینکه بی دلیل روابطشان را با ایران قطع 
کردند و در طول سال های اخیر ادبیاتشان نسبت به ایران خصمانه 
بود، بحث گفت وگو با ایران را مطرح کردنــد. تاکنون چهار دور 
مذاکرات نیز بین ایران و عربستان، با وساطت نخست وزیر عراق 

انجام شده است.
3  این مذاکرات از آنجایی که مربوط بــه طرف ثالث )یمن( 
می شود، عملًا پیشرفتی نداشته است. از این جهت که سیاست 
ســعودی ها درباره آن کشــور ثالث )یمن( یک سیاست سلبی 

بوده است.
4  در حالی که سعودی ها حتی حاضر نشدند در حین مذاکرات 
عملیات هوایی علیه مردم یمن را متوقــف کنند، از ایران انتظار 

دارند که به حوثی ها برای تن دادن به خواسته های سعودی فشار 
وارد کند که این منطق درستی نداشته است.

5  برخی تحلیلگران سیاســی معتقد بودند که ســعودی ها 
درصدد راه اندازی روابط با ایران هستند، در حالی که سعودی ها 
تاکنون در این جهت قدمــی بر نداشــته اند و صحبتی با ایران 

نداشتند.
6  عربستان در مذاکرات اخیر موضوع یمن را مطرح کرد در 
حالی که جمهوری اسلامی علاقه مند بود در مذاکرات، موضوع 
روابط ایران و عربستان مطرح شــود؛ اما عربستان می خواهد از 
مذاکره با ایران برای حل مشکلاتش در مسئله یمن استفاده کند.

7  چشم انداز مذاکرات به هیچ وجه این را نشان نمی دهد که 
عربستان در مسیر بازگشــایی روابط با جمهوری اسلامی است. 
ایران همواره سیاست مبتنی بر انتفاق با عربستان را دنبال کرده، 
جمهوری اسلامی هیچ وقت به دنبال انسداد سیاسی با عربستان 
نبوده است. قطع رابطه همیشه از طرف سعودی ها اتفاق افتاده 
است، در دوره اخیر نیز قطع روابط از طرف سعودی ها دنبال شد.

8  بحثی که الان مطرح است این است که، آیا نوع مذاکرات، 
محتوایی و راهبردی است و گفت وگوهایی که صورت می گیرد، 

ناظر به حل یک مشکل از مشــکلات عربستان است؟ یا هدف از 
مذاکرات حل مشکلات ایران و عربســتان است؟ به فرض اینکه 
ایران و عربستان صلح کنند؛ مذاکرات اگر راهبردی و محتوایی 
باشد، معنایش تغییر رفتار عربستان اســت. چون ما در منطقه 
رفتار خصمانه با کسی نداریم، ایران در هیچ کجا مانعی بر سر راه 
عربستان نیست. راهبرد ایران این نیست که در لبنان خود را در 
مقابل جریان المستقبل قرار دهد، در حالی که راهبرد عربستان 

در لبنان این است که خودش را در مقابل حزب الله قرار دهد.
9  اگر قرار است تغییری در روابط ایران و عربستان ایجاد شود 
باید تغییرات محتوایی در طرف سعودی اتفاق بیافتد. این تغییر 
رویکرد باید در سیاست های عربستان در سوریه، لبنان، عراق و 
یمن و منطقه ای تاثیرگذار باشد. شــرط موفقیت مذاکرات این 
است که تغییر سیاست های عربستان تغییر محتوایی باشد و به 

صورت شکلی و تاکتیکی نباشد.
10  صهیونیســت ها با مذاکراتی که نتیجه آن کاهش فشار بر 
عربستان باشــد مخالفتی ندارند. صهیونیســت ها با مذاکره ای 
مخالفت دارند که نتیجه آن حل وفصل عادلانه پرونده های منطقه 

باشد. بنابراین اسرائیل خودش را وارد این مسائل نکرده است.

انتقاد دو سناتورنزدیک به ترامپ از اجرای سیاست فشار حداکثری علیه ایران

یک روایت تاریک از مذاکره ایران و عربستان
کارشناس اصولگرا: مذاکرات تاکنون درباره یمن بوده و پیشرفتی هم نداشته است

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی

 روایت سایت ســپاه از توقیف نفتکش متخلف؛ سایت 
بصیرت، وابسته به دفتر سیاسی نهاد نمایندگی ولی فقیه در سپاه 
در مطلبی نوشــت: نیــروی دریایی ســپاه در دریــای عمان، 
17 ربیع الاول مصادف با سالروز میلاد رسول اکرم )ص(، اقدام به 
توقیف نفتکش متخلفی نمود که حامل نفت سرقت شده ایران 
بوده اســت. در حین عملیات توقیف این نفتکش، شــناورهای 
نظامی آمریکا با پشتیبانی هوایی در یک اقدام غیرحرفه ای سعی 
در ممانعت نســبت به انتقال این نفتکش به آب های ســرزمین 
جمهوری اسلامی شــدند. در این خصوص نکات حائز اهمیتی 
وجود دارد؛ 1- حضور هدفمند و متراکم آمریکایی ها در صحنه 
عملیات، تصــرف با پشــتیبانی هوایی و اطلاعاتــی و احتمال 
پشتیبانی آنان از این ســرقت دریایی را به یقین تبدیل می کند. 
2- اخلال در صادرات نفت برای فشار بر ایران و امتیازگیری در 
مذاکرات می تواند بخشی از اهداف آمریکایی ها در این اقدام باشد. 
3- تلاش برای جلوگیری از توقیف نفتکش توسط آمریکا می تواند 
با هدف سیادت دریایی و تفوق و برتری نظامی برای تاثیرگذاری 
بر افکار عمومی و ضعیف نشان دادن ایران نیز طراحی شده باشد. 
4- این نفتکش و خدمه آن متعلق به یک شرکت در آسیای غربی 
بوده و از اســاس هیچ ارتباطی نمی تواند بــا مباحث مربوط به 
ونزوئلا داشته باشد، اما می تواند ارتباط دادن بی ربط آن در این 
مقطع با هدف تحریف و انحراف افکار عمومی صورت گرفته باشد. 

)بصیرت(
 روایت مصباحی مقدم از نشســت جامعــه روحانیت با 
رئیسی؛ سخنگوی جامعه روحانیت مبارز گفت: رئیس جمهور در 
این نشست با انتقاد از برخی اقدامات در ماه های پایانی دولت قبل، 
تاکیــد کــرد کــه بعضــی از اقدامــات در دولت قبــل مانند 
همسان سازی ها و حقوق اساتید برای اجرا ابلاغ شده بود که در 
کنار اینها سایر کارمندان هم توقع همسان سازی را داشتند. اگر 
قرار باشد این مســیر را ما با شــرایط مالی فعلی ادامه دهیم با 

مشکلات و کاستی های زیادی مواجه خواهیم شد. )تسنیم(
 بدون برجــام و FATF وضع مردم خوب نخواهد شــد؛ 
سیدمحمد صدر سیاستمدار اصلاح طلب و عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام درخصوص آینده احتمالــی اقتصاد ایران؛ بدون 
برجام و توافق با غرب، اظهار داشــت: بدون دستیابی به توافق 
»برجام« و تصویب FATF در مجمع تشــخیص مصلحت نظام، 
نمی توان امید داشت که مشکلات موجود اقتصادی در کشور، سر 
و سامان بگیرد. وی تاکید کرد: حتی گره های موجود در سیاست 
خارجی نیز با این دو موضــوع مهم مرتبط اســت و باید دولت 
سید ابراهیم رئیســی به صورت جدی به این موارد فکر کند. این 
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به مشکلات برآمده 
از عدم توافق بــا طرف های برجام و البته بی توجهی به مســئله 
FATF، بیان داشت: کشــور در وضعیتی قرار گرفته که تمامی 
فعالیت های اقتصادی برون مرزی و البتــه گزاره های اقتصادی 
داخلی؛ گریزی از تعامل با جهان نداشته باشد. صدر گفت: امروز 
ارز حاصل از صادرات راهی به داخل کشور پیدا نمی کند، هرچند 
اصل صادرات نیز تحت الشــعاع مسائلی قرار گرفته که به صورت 

مستقیم با برجام و FATF مرتبط است. )اقتصادنیوز(
 از مانور ذوالفقار ارتش چه می دانیم؟ امیر دریادار حبیب الله 

ســیاری معاون هماهنگ کننده ارتش گفت: مراحل اصلی و فاز 
عملیاتی رزمایش مشــترک ذوالفقار 1400 ارتش با شــرکت 
نیروهای چهارگانه از روز یکشنبه آغاز می شود. وی خاطرنشان 
کرد: مراحل مقدماتی و تمرینی رزمایش ذوالفقار 1400 ارتش 
جمهوری اسلامی ایران طی روزهای قبل انجام شد و مرحله اصلی 
و فاز عملیاتی این رزمایش مشــترک، با مشــارکت بخشــی از 
یگان های نیروهای زمینی، پدافند هوایی، دریایی، هوایی ارتش و 
قرارگاه پدافند هوایی کشور در منطقه ای به وسعت بیش از یک 
میلیون کیلومترمربع در جنوب شــرق کشور از شرق جاسک تا 
بندر گواتــر در محدوده اســتان های هرمزگان و سیســتان و 
بلوچستان در زمین و از شرق تنگه هرمز تا مدار 10 درجه شمالی 
اقیانوس هند در دریا و قسمتی از دریای سرخ برگزار خواهد شد. 

)مهر(
 شهادت  یک ســرباز در هنگ مرزی سردشت؛ فرمانده 
مرزبانی استان آذربایجان غربی از شهادت یکی از سربازان وظیفه 
هنگ مرزی سردشــت حین کنترل و پایش نــوار مرز خبر داد. 
سردار یحیی حسین خانی در خصوص جزئیات این حادثه اظهار 
کرد: ســرباز وظیفه »رضــا هدایتی« از مرزبانــان هنگ مرزی 
سردشت در حین ماموریت و کنترل، پایش نوار مرزی به درجه 
رفیع شهادت نائل آمد. وی گفت: شهید رضا هدایتی اهل و ساکن 

شهر بندر انزلی استان گیلان بوده است.
 دفاع سلیمی نمین از علی لاریجانی؛ عباس سلیمی نمین، 
مدیر دفتــر مطالعات تاریخ معاصــر، در مصاحبــه ای با برنامه 
دست خط تلویزیون در خصوص رد صلاحیت علی لاریجانی در 

انتخابات امسال صحبت کرده که گزیده آن را می خوانید: 
نخیر، شورای محترم نگهبان بعضی جاها مُر قانون عمل می کند، 
بعضی جاها استنباط می کند؛ مُر قانونی این است که این ویژگی 
در من با قانون ســازگاری دارد یا خیر؟ سن من، آنچه که قانون 
به طور مشــخص ضبط کرده و اعلام کرده، اما بعضی جاها هم 
استنباط من نوعی است که در جایگاه شورای نگهبان قرار گرفتم.

من در این زمینه این استنباط را قطعا غلط می دانم و ادله ای که 
ارائه شده را قابل پذیرش نمی دانم... سیاســتمداران روز به روز 
پیچیده تر می شــوند و طبیعتا وجود جایگاه هایی مثل شورای 
نگهبان بسیار ضروری است، اما در عین حال آیا خطای انسانی را 
من در این زمینه به آن قائل نیستم؟ چرا قائلم من معتقدم بیش 
از هر جایگاهی خود شورای نگهبان باید از منزلت خودش دفاع 
کند و مراقبت کند که گزارش های غلط ندهند. این را رهبری هم 

گفتند. )مشرق نیوز(
  ابتکار: فواید تسخیر سفارت آمریکا بیشتر از ضرر آن 
بود؛ سمینار »استکبارستیزی در نظم نوین جهانی« با همکاری 
موسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی)س( در پژوهشکده امام 
خمینی)س( و انقلاب اسلامی برگزار شــد. معصومه ابتکار در 
بخشــی از این ســمینار گفت: چرا جریان انقلابی امروز هم با 
ماجرای 13 آبان آنقدر زاویه دارد و گاهی اوقات حتی آنها هم ما را 
متهم می کنند؟ من فکر می کنم این چندگانگی دیدگاه ها باید 
تحلیل شود. بالاخره ماجرای اشغال سفارت آمریکا هزینه داشته، 
چرا نمی خواهیم بپذیریم؟ حتما هزینه داشــته ولی بحث بر سر 
شکستن هیمنه آمریکاســت و زنجیره ای که می توانست به یک 

کودتای دیگر و براندازی نظام نوپای جمهوری اســلامی ایران و 
مثل کودتای 2۸ مرداد به برقراری یک دیکتاتوری ســیاه دیگر 
منجر شود. اخیرا هم در مصر دیدیم چه اتفاقی برای مرسی افتاد 

و چجوری آمریکا دخالت کرد.
وی ادامه داد: هزینه داشــته ولی فوایدش خیلی بیشــتر بوده 
است. شــاید امتحانی که ما در بحث برجام داشتیم مقداری به 
این موضوع پاسخ داد که می توانستیم روابط را تنظیم کنیم. پس 
باید از این فرصت اســتفاده کرد که مسائل و بخشی از مشکلات 
حل شود. واقعیت این است که هیچ کشوری در دنیا بدون مراوده 
با همسایگان و کشورهای دنیا نمی تواند سرعت پیشرفت داشته 
باشد. ضمن اینکه نظام مردم سالاری است؛ ببینید خواسته مردم 
چیست. آن موقع این اقدام مورد اقبال همه مردم قرار گرفت ولی 

امروز شرایط تغییر کرده است. )جماران(
 برکت سینوفارم وارد کرده است ولی نه آن برکت؛ حیدر 
محمدی مدیر کل دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو در 
برنامه تهران ما سلامت رادیو تهران در خصوص شایعات فضای 
مجازی مبنی بر اینکه شــرکت برکت واکسن سینوفارم را وارد 
کرده و به اســم برکت توزیع می کند، خاطرنشــان کرد: گروه 
دارویی برکت شرکت بازرگانی هم دارد که ربطی به بخش تولید 
داروی آن ندارد. این شرکت درخواست واردات واکسن داشت . 
برای 72 شرکت معرفی نامه صادر شــد که این شرکت یکی از 
آنهاست. آنچه در رسانه ها منتشر شده همین معرفی نامه است. 
از بین این شرکت ها 4 شرکت موفق شدند واکسن وارد کنند که 
یکی از آنها شرکت سلامت الکترونیک برکت است که تعدادی 
واکسن ســینوفارم به کشــور وارد کرد که ســهم کوچکی از 
واکسن های وارداتی را در بر می گیرد . این واردات هیچ ارتباطی 
با گروه شفافارمد که تولیدکننده واکســن برکت است، ندارد. 

)فارس(
 چه کسی ســخنگوی دولت خواهد شد؟ ایسنا نوشت: با 
وجود مطرح شدن برخی اسامی برای سخنگوی دولت و پس از 
سپری شدن حدود سه ماه از آغاز کار دولت سیزدهم، هنوز فردی 

برای سخنگویی دولت معرفی نشده است.
در این مدت اسامی مختلفی برای سخنگویی دولت مطرح شده 
است که نمونه آخر آن ســپهر خلجی )مدیر روابط عمومی دفتر 
رهبری( اســت. عبدالله گنجی مدیر مســئول روزنامه جوان از 
احتمال انتخاب خلجی برای ســخنگوی دولت خبر داده است. 
وی در توئیتی نوشت: »اطلاع پیدا کردم برادر عزیزم آقای دکتر 
سپهر خلجی از سوی دولت به عنوان ســخنگو و رئیس شورای 
اطلاع رسانی دولت درنظر گرفته شده اند و مدت هاست مذاکره 

برای انتقال ایشان به دولت در حال انجام است.«
گنجی در توصیف خلجی اشــاره کرد کــه »مقبولیت در میان 
اهالی رسانه، خدمت گزاری طولانی در دفتر مقام معظم رهبری، 
تخصص و اشراف بر رسانه و سابقه علمی و عملی در این زمینه، 
قدرت بیان و انتقال پیام از ویژگی های ایشان است که نوید بخش 
اتفاق خوب در حوزه اطلاع رســانی و انسجام رسانه ای دولت که 
این روز ها قدری به هم ریخته و سردرگم شده می باشد. امیدوارم 
اطــراف موضوع با درک نیــاز و ضرورت های موجــود زودتر به 

تصمیم برسند.«

روایت هایی از توقیف نفتکش، واردات سینوفارم توسط برکت و مانور جدید ارتش
  عکس نوشت

  
نشست تکریم علی اصولی، 

مدیرعامل پیشین شرکت نفت خزر 
و معارفه مراد کمالی، سرپرست 

شرکت نفت خزر با حضور محسن 
خجسته مهر، مدیرعامل شرکت ملی 

نفت ایران برگزار شد. نفت خزر همان 
شرکتی است که این روزها به خاطر 

شایعه عدم امکان برداشت ایران 
از هشت حلقه چاه در دریای خزر 

حاشیه ساز شده است. عکس از نرگس 
مختار، شانا

  
در ادامه بازدید های میدانی رئیس 
دستگاه قضا از مجتمع های قضایی 

صبح شنبه ۱۵ آبان محسنی اژه ای به 
مدت ۴ ساعت از دادسرا و دادگستری 
شهرری به صورت سرزده بازدید کرد. 

عکس از علی شیربند، میزان

   
نشست هفتگی سران قوای سه گانه 
عصر روز شنبه به میزبانی سید 
ابراهیم رئیسی و با حضور محمدباقر 
قالیباف و محسنی اژه ای در دفتر 
رئیس جمهور برگزار شد.سران قوا 
تمرکز بر بهبود وضع اقتصاد کشور 
و حل مسائل و مشکلات معیشتی 
مردم را از اولویت های نشست سه 
قوه خواندند و بر لزوم همکاری هر چه 
بیشتر در این زمینه تاکید کردند.

   
رئیس سازمان صداوسیما و فرمانده 
نیروی انتظامی در جلسه دیروز ستاد 
ملی کرونا. عکس از نهاد ریاست 
جمهوری 
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غائله شيشه هاي دودي
حکم دیوان عدالت اداری به نفع  راننده هاست یا...؟

ادامه ازصفحه   اول

 پليس راهنمایي و رانندگي بر چه اساس آن را ممنوع كرد؟ آنها 
در مصاحبه هاي خود به قانون آمران معروف و ناهيان منكر اشاره 

مي كردند كه سال 94 تصویب شده بود. این قانون برخورد با مواردی 
چون بدحجابی، آلودگی صوتی و ... در خودروها را قانونی می دانست و 

به همين خاطر داخل خودرو را از حریم خصوصي براي پليس خارج 
مي كرد. براي همين بود كه قرار شد اگر داخل خودرو قابل تشخيص 

نباشد، راننده مجبور  شود كه هم جریمه بپردازد هم دوباره شيشه 
را به حالت قبلي برگرداند. حالا این بخشنامه كه گویا هنوز به دست 

پليس نرسيده چه تغييراتي در این قانون داده است؟
 شايعه 45 درصد دودي كردن از اينجا آمد

با اینكه تصور مي شد قانون اجازه تا 45 درصد دودي كردن را داده، 
هيچ درصد مشخصي در هيچ جاي این قانون نيامده و از اول فقط 

روي عدد سه متر تاكيد شده بود. یعني چه؟ یعني اینكه ملاك فقط 
این بود كه از فاصله 3 متری راننده و سرنشين داخل خودرو دیده 
 شوند. استدلال قانون حداقل در ظاهر هم این بود كه این دودي 

كردن كه چه براي كاهش حرارت و چه براي زیبایي خودرو انجام 
مي شود مي تواند دید راننده را كاهش دهد و منجر به افزایش تعداد 

تصادف ها شود. حالا بخشنامه جدید منجر به دو تغيير شده. اول 
اینكه این فاصله سه متري دیگر ملاك تشخيص پليس ها نخواهد بود. 

به خاطر اینكه بسته به شرایط آب و هوا، ساعات شبانه روز و قدرت 
تشخيص داخل خودرو متفاوت خواهد شد و قانون گذار نمي تواند 
عددي از پيش براي آن تعيين كند باید قيد سه متر برداشته شود. 

تغيير دیگري كه مطرح شده این است كه تا پيش از این بعد از احراز 
تخلف، راننده ها هم باید 55 هزار تومان ) و در شهرهاي كوچك 30 
هزار تومان( جریمه مي پرداختند و هم برچسب هاي دودي را رفع 

مي كردند كه دیگر این قانون تغيير خواهد كرد و فقط جریمه مادي 
باقي مي ماند. یعني محدوده اختيارات پليس ها در برخورد با خودروي 

دودي فقط شامل توقف خودرو و صدور قبض جریمه، جلوگيری 
از حرکت خودرو و دستور انتقال به توقفگاه، ضبط گواهينامه و 

جابه جایی خودرو به منظور رفع سد معبر خواهد شد و نمي توانند 
دستور پاك كردن برچسب را بدهند. همه این تغييرات به دنبال 

شكایتي رخ داده كه از نيروي انتظامي بابت آن بخشنامه سال 1396 
و 1397 شده و با حذف كردن متر و معيار جریمه، حتي ممكن است 

براي ماشين هایي كه شيشه فابریك دودي دارند هم اجرا شود.

 دو
یتر

ت

    تیتر یک

مصایب نسخه پیچی آنلاین
 برای60 میلیون نفر

روایتی از سرگردانی بیماران بدون نسخه در داروخانه و 
آزمایشگاه

 اوایل بهمن ماه پارسال سعيد نمکی، وزیر بهداشت وقت اعلام کرد که زیرساخت های حذف 
نسخه های کاغذی و اجرای نسخه پيچی الکترونيک بعد از سال ها بر زمين ماندن فراهم شده 
و همکاران او توانســته اند این کار را در 10هزار داروخانه کليد بزنند. به این ترتيب سازمان 
تامين اجتماعی اعلام کرد که از اول اسفند ماه دیگر دفترچه بيمه کاغذی چاپ نمی کند و 
دفترچه های بيمه هم تمدید نمی شوند. بيمه ســلامت هم تقریبا شش ماه بعد به این قافله 
پيوست و اعلام کرد که از اول مهر ماه دیگر دفترچه بيمه وجود نخواهد داشت. به این ترتيب 
40ميليون نفر هم به آن 20ميليون نفر تامين اجتماعی اضافه شدند و جمع کسانی که قرار 
بود با کلاف پر گره حذف دفترچه های بيمه و نسخه های کاغذی دست و پنجه نرم کنند به 
حدود 60 ميليون نفر رسيد، بنابراین طبيعی است که طی یک ماه و نيم گذشته تعداد کسانی 

که به نحوی در این فرآیند برایشان انواع مشکلات پيش آمده بيشتر شوند.

  مشکل چيست؟
قرار بر این بوده که پزشــکان صرفا با دیدن مدارک شناســایی بيمار مخصوصا کارت ملی، 
با ورود به ســامانه مربوطه نسخه بيمار نســخه او را ثبت کنند بعد هم بيمار راه بيفتد برود 
داروخانه و آنجا کد ملی اش را ارائه کند. کارمنــد داروخانه هم دوباره با وارد کردن کد ملی 
مراجعه کننده داروهای او را تحویل بدهد، همين روند در آزمایشــگاه ها هم طی بشود اما 
همه چيز به این صورت پيش نرفته است و در حال حاضر عرف ماجرا طور دیگری است. به 
این شــکل که بنابر دلایل متعدد که پایين تر به آنها اشاره می کنيم پزشک علاوه بر ورود به 
سامانه و ثبت اطلاعات بيمار، دارو یا دستور آزمایش را روی سربرگ خودش هم می نویسد، 
کد ملی بيمار را هم بالای برگه یادداشت می کند و مهرش را پای همه اینها می زند. بيمار با 
این نسخه کاغذی که دیگر در دفترچه بيمه اش نيست راهی داروخانه یا آزمایشگاه می شود 
و آنجا کارمندان با وارد کردن کد ملی بيمار وارد ســامانه می شوند و کار ادامه پيدا می کند 
اما هميشــه همه چيز به این صورت پيش نمی رود. بسياری از پزشکان با بهانه های مختلف 
مثل اینکه سامانه مشکل دارد و سيستم قطع است این کار را انجام نمی دهند یا اینکه اصلا 
به بيمار نمی گویند که این کار ضروری اســت. عجيب تر اینکه بيمار اصلا نمی تواند بفهمد 
نسخه اش در سامانه ثبت شد یا نه، یعنی اگر منشی پزشک به او بگوید که این کار انجام شده 
بيمار باید بنا را بر اعتماد بگذارد و نسخه در دســت از مطب خارج شود. در ادامه چه اتفاقی 
می افتد؟ بيمار با داشتن برگه ای در دست راهی داروخانه یا آزمایشگاه می شود، اما آنجا با این 
جواب مواجه مي شود که نسخه اش ثبت نشده. معمولا در این مواقع دو راه پيش پای بيمار 
گذاشته می شود، اگر او خوش شانس باشد باید هزینه ثبت نسخه در سامانه را )یعنی کاری 
که وظيفه پزشــک بوده( به داروخانه یا آزمایشگاه پرداخت کند و اگر بدشانس باشد نسخه 
یا آزمایشش آزاد انجام خواهد شد البته اگر وقت و انرژی کافی داشته باشد یا هزینه برایش 
سنگين بياید می تواند به مطب پزشک برود و درخواست کند که نسخه اش ثبت شود و البته 
هيچ شکایتی هم به جایی نمی تواند داشته باشد چون احتمالا با این جواب مواجه می شود 
که حتما خطایی رخ داده است. پزشکان به هفت صبح می گویند واقعا از این خطاها ممکن 
است پيش بياید چون هر بيمه ای سامانه خودش را دارد و منشی ها دائم باید از این سامانه 
به سامانه  جا به جا شوند، خود سيستم هم ممکن است خطا داشــته باشد، بنابراین چنين 
مشکلاتی اجتناب ناپذیر است چون هنوز زیرساخت ها کامل و بی نقص نيست، مثلا وقتی از 
سيستم یکپارچه به عنوان پرونده الکترونيک سلامت ایرانی ها حرف می زنيم سامانه واقعا 

باید یکپارچه باشد اما نيست. 
دليل اینکه پزشکان به بيماران با سربرگ خودشان نسخه می دهند و او را بدون نسخه راهی 
نمی کنند این است که اولا اغلب بيماران راضی نمی شوند که بدون نسخه مطب را ترک کنند 
و دوم اینکه هنوز بيمه های تکميلی صرفا نسخه و ســند کاغذی برای پرداخت می پذیرند، 
البته وزارت بهداشت به آنها هشدار داده که از اول دی ماه باید به این سيستم بپيوندند و دیگر 

هيچ سند کاغذی طلب نکنند.
حالا این بخش مربوط به پزشکان بود، از این مشکلات و خطاها در داروخانه ها و آزمایشگاه ها 
هم رخ می دهد و بيماران زیادی در این یک ماه و نيم شکایت کرده اند که سامانه داروخانه 
یا آزمایشــگاه قطع بوده یا برق رفته بوده یا اینترنت قطع بوده و در نهایت آنهایی که نسخه 
یا آزمایش ارزانی داشته اند مجبور شــده اند برای تعجيل در کار هزینه را آزاد حساب کنند. 
گران تر ها هم رفته اند تا در فرصت دیگری مراجعه کنند یا ساعت ها معطل شده اند. یکی دیگر 
از شکایت هایی که این روزها می شنویم معطلی بسيار زیاد مراجعه کننده ها به داروخانه و 
آزمایشگاه است چون با وجود اینکه برق و اینترنت و سيستم قطع نبوده اند کار خيلی طول 
کشيده چون هنوز خيلی از داروخانه ها با وجود شلوغ بودن و داشتن مراجعه كننده زیاد هنوز 
سيستم و فرد مستقلی برای انجام کارهای مربوط به ثبت نسخه را ندارند و همان کسی که 

نسخه می پيچد این کار را انجام می دهد. 

 زورشان به پزشکان نمی رسد 
علی فاطمی نایب رئيس انجمن داروسازان ایران، بخش بزرگی از ماجرا را می اندازد گردن 
پزشکانی که چنان که باید و شاید به این طرح تن نداده اند. او از اینکه جایگاه داروخانه ها در 
این طرف دیده نشده هم شاکی است و می گوید: »توليد نسخه در مطب ها پيش بينی شده 
و چون پزشکان از این طرح استقبال نکرده اند، سازمان تامين اجتماعی و بيمه سلامت هم 
بدون بازنگری طرح و بدون این که نسخه نویسی الکترونيک را با پرونده الکترونيک بيماران 

یکپارچه کنند، دارند این طرح را به زور از آخر یعنی از داروخانه ها اجرا می کنند«.
اینطور که او می گوید ماجرا ابعاد دیگری هم دارد: »مســئوليت نوشــتن نسخه بيماران با 
پزشک است و آنها هستند که باید صلاحيت بيمار به عنوان بيمه شده را احراز کنند و فرآیند 
استحقاق سنجی را انجام دهند اما چون این کار را انجام نمی دهند، کار بر دوش داروخانه ها 
افتاده است. از طرفی بسياری از پزشکان نسخ بدخط می نویسند یا نام داروها را کامل درج 
نمی کنند  یا برای مصرف دارو، دستوری نمی دهند بنابراین داروسازان باید بر اساس تجربه 
و علم خود دستور مصرف دارو را در سيستم ثبت کنند، چون سيستم واژه »طبق دستور« را 

نمی پذیرد به این ترتيب کار واقعا برای داروخانه ها طول می کشد.«
 او به سرگردانی بين سامانه های مختلف هم اشــاره می کند و می گوید: »ساختار بيمه های 
تامين اجتماعی، ســلامت و نيروهای مســلح از هم جداســت، داروخانه ها مجبورند برای 
پيچيدن نسخه مدام از این سيســتم به آن سيســتم بروند.  هزینه های پرینت برای بيمه 
تکميلی، اســتخدام نيروی مجزا، خرید کامپيوتر و... همگی روی دوش داروخانه ها افتاده و 
ممکن است عده ای بگویند اینها که چيزی نيســت اما سوال ما این است که چرا ما باید این 

هزینه ها را تحمل کنيم و بقيه بخش ها می توانند راحت سرپيچی کنند؟«

 مصيبت در آزمايشگاه ها
تا اینجا بيشــتر درباره داروخانه ها گفتيم اما ماجرا در آزمایشگاه ها هم به همان پيچيدگی 
است. یکی از پزشــکان  متخصص می گوید درمرکز درمانی آنها که پزشکان درطبقات بالا 
مســتقر هســتند و بخش رادیولوژی درطبقه زیرزمين، او بارها دیده که پزشکان، نسخه 
الکترونيک را نوشته اند اما او و همکارانش در طبقه پایين هيچ نسخه ای را دریافت نکرده اند، 
درنتيجه بيماران مجبور شــده اند بارها ميان طبقات جابه جا شوند تا این مشکل حل شود.  
گویا بخشی از مشکل این است که کار بخش پذیرش چند برابرشده و امکان اشتباه هم بالا 
رفته. او مثال می زند در سيستم جدید برای خدمات رادیولوژی و سونوگرافی دو کد جداگانه 
تعریف شده و چون مرکز درمانی آنها به طور تخصصی این دو خدمت را ارائه می کند، اپراتور 
باید مدام از سيستم رادیولوژی وارد سيستم سونوگرافی و برعکس شود و این موضوع حجم 

کارها را اضافه کرده و احتمال خطا را هم بالا برده است. 
متخصص های شاغل در آزمایشــگاه هایی که خدمات اورژانســی انجام می دهند بيشتر از 
همه درگير این وضعيت هستند و از پيچيدگی و سختی کار با سيستم شکایت دارند البته 
این شکایت را کارکنان اورژانس بيمارســتان ها هم دارند و می گویند که هنوز در خيلی از 
مراکز درمانی پرازدحام نيروی انســانی و کامپيوترهای لازم برای این کار فرســتاده نشده 
و زمان بر بودن این پروســه باعث می شــود که نه تنها بيماران و همراهانشان معطل شوند 
بلکه خود کارکنان هم فشار بيشــتری تحمل کنند و خطای بيشتری هم مرتکب شوند. در 
مجموع می توان گفت که آنچه به عنوان زیرســاخت شناخته می شود هنوز چنان که باید و 
شاید مناسب کاربری نيستند و احتمال خطای بالایی دارند. در کنار آن هنوز کادر درمان از 
پزشــکان گرفته تا داروخانه داران و متصدیان آزمایشگاه آنطور که باید در مورد اجرای این 
طرح توجيه نشده اند و همه اینها دست به دست هم داده تا بيماران زیادی سرگردان شوند 

یا هزینه بيشتری پرداخت کنند. 

     اتفاق روز

     حاشیه روز

     گزارش خبری

مرگ دومین درم بخش
کامبیز هم مثل کیومرث قربانی کرونا شد

4 میلیارد تومان از زیرزمین بورس
ارزش بیت کوین های بورس مشخص شد

ارزهاي دولتی چرا ردیابی نشد؟

ادامه ازصفحه   اول

  از مصاحبه با تختي تا مرگ در پاريس
زندگي کيومرث  برادر كوچكتر چگونه گذشت؟ یكي از 
مشهورترین تجربه هاي عكاسي برادر كوچكتر با زلزله 
بوئين زهرا در ســال 1341 رقم خورد. یعني زماني كه 
تختی قهرمان کشتی ایران برای جمع آوری کمک های 
مردمی آستين بالا زده بود و کيومرث برای تهيه گزارش 
به آنجا رفت تا اولين مصاحبه اش را با تختی انجام دهد. 
آن روزها عکس های كيومرث روي جلد مجلاتی چون 
فردوسی و سپيد و سياه و روشنفکر مي آمد و به تدریج 
برای عکاسی پروژه های سينمایی هم از او دعوت شد. 
عكس هاي باقي مانده از فيلم تنگســير )كاري از علي 
نادري( در حالي كه فقط 18 ســال داشــت و گوزن ها 
)با كارگرداني علي حاتمي( حاصــل انتخاب هاي این 
هنرمند از این آثار سينمایي بودند. علاوه بر عکاسی و 
خبرنگاری »لی اوت« مجلات و روزنامه ها را هم طراحی 
می کرد و این در حالي بود كه آن زمان هنوز 30 را تمام 
نكرده بود. كامبيز درباره تجربه آن روزها توضيح داده 

است: »آن روزها همه نویسنده های نشریات مثل شاملو، 
نصرت رحمانی و فریدون مشيری در یک اتاق کنار هم 
کار می کردند و در مجله سپيد و ســياه یا روشنفکر و 
فردوســی در رفت و آمد بودند. ما هــم بين آنها بزرگ 
شدیم، در واقع شخصيت فرهنگی کيومرث در چنين 
فضایی پایه گذاری شد.« او از 30 سالگي به بعد شانس 
خود را براي ساخت اثر ســينمایي با الهام از بوف كور 
صادق هدایت امتحان كرد. در این فيلم كه سال 1354 
ساخته شد، پرویز فني زاده نقش اصلي را بازي مي كرد. 
بعد از آن این برادر بزرگ وارد حوزه مستندسازي شد 
و دیگر فعاليت هــاي خود را تا انتهــاي عمر در همين 
حوزه ادامه داد. درم بخش كوچك در ســال 54 فيلم 
سفر بهاری را  ساخت كه در این فيلم به نيما و اشعارش 
پرداخته است. او در مدرســه فرانسوی زبان سن لویی 
درس خوانده بود و به همين دليــل تحصيلاتش را در 
همين كشور و در رشته ســينما ادامه داد. از او تا امروز 
بيش از 10 فيلم مســتند بلند ساخته شده و همچنين 
ده ها برنامه تلویزیوني براي شبكه هاي ایران و فرانسه 

به نمایش درآمده اســت. بعد از انقلاب دو فيلم دیگر 
هم به نام شب و كســوف جلوي دوربين برد. »كسوف« 
مســتندي درباره كارگران یك معدن در شمال كشور 
اســت و با اجازه كامبيز درم بخش بعــد از مرگ برادر 
در اینترنت منتشر شــد. کيومرث درم بخش سال های 
بسياری را صرف مطالعه و شناخت اقوام ایرانی و ميراث 
فرهنگی ایران کرد که حاصل آن ساخت مستندهایی 
مانند »بونکوه: پستچی ایل قشقایی«، »کوچ آسمانی« 
)درباره آداب و رســم ایل شاهســون(، »راز ترکمن« 
)درباره پرورش اسب، ازدواج و زندگی ترکمن(، »انسان 
شبان« )درباره ایل بختياری( است. كامبيز درباره برادر 
خود قبلا توضيــح داده بود كه با وجــود علاقه زیاد به 
فرهنگ و مردم شناســي ایرانيان به خاطر اینكه بعد از 
انقلاب دیگر با هيچ پيشنهاد كاري روبه رو نشد مهاجرت 
را انتخاب و درنهایت 30 ســال در فرانسه زندگي كرد. 
بعد از مدتي زندگي در این كشور به ایران برگشت و باز 
هم نتوانست كاري پيدا كند. كامبيز گفته است: »کلی 
ایده و سناریو داشــت و هيچ نهاد و ارگانی از او حمایت 

نکرد. اینکه نمی توانســت کار کند او را خيلی افسرده 
کرد تا اینکه با این بيماری به فرانسه بازگشت. در تمام 
این دوران همسرش کنارش بود. برای مدت طولانی در 
بيمارستان بستری بود اما چون پزشکان گفتند که دیگر 
کاری نمی توان کرد به خانه سالمندان منتقل شد و با 
ابتلا به بيماری کرونا درگذشــت.« درم بخش كوچك 

هنگام مرگ هفتاد و پنج سال داشت.

یک عضو کميســيون اقتصادی مجلس دیروز 
تعداد بيت کوین های اســتخراج شــده توسط 
ماینرهای سازمان بورس تهران را اعلام کرد. به 
گفته سيدناصر موسوی لارگانی: »این ماینرها 
از خرداد سال 1399 که بورس در بحرانی ترین 
وضعيت خود به ســر می برد به مدت چند ماه 
 در شــرکت بورس تهران نصب شــده و حدود 
3 بيت کوین اســتخراج رمزارز داشته است.« 
ماجرا مربوط به مهرماه امســال اســت که 82 
دستگاه ماینر در زیرزمين بورس تهران کشف 
شد و موجب برکناری این سازمان شد. افشاگری 
در این زمينــه تبدیل به یــک جنجال خبری 
شد به خصوص که ماجرا تقریبا همزمان بود با 
دوران سقوط شــاخص بورس و همين مسئله 
به حساســيت افکارعمومی افزوده است. حالا 
مجلس شورای اسلامی دنبال تحقيق و تفحص 

از سازمان بورس است و موسوی لارگانی در این 
زمينه توضيح داده: »مدیران بورس بی اهميت 
به  هدررفت اعتمــاد مردم به نظــام به صورت 
غيرقانونی به فکر درآمدزایی خود بودند این در 
حالی است که آنها توجهی به اعتماد سلب شده 
مردم از بورس نکردند. یکی از مواردی که جزو 
تحقيق و تفحص از سازمان بورس است موضوع 
ماینرها و تخلفات مربوط به آن اســت و قطعا 
هيات مدیره شــرکت بورس تهران بایستی در 
این زمينه پاسخگو باشند و بگویند چرا چنين 
مجوزی را به افراد داده انــد که این کار صورت 
گيرد؛  متاسفانه از برق دولتی برای فعاليت این 
ماینرها استفاده شده است. از مرداد سال 1399 
که شــاخص بورس به بالای 2 ميليون و 100 
هزار واحد رسيد و از 26 مرداد ماه شاهد تنزل 
ارزش بورس بودیم که این تنزل به جایی رسيد 

که در 26 مرداد رکورد افت شــاخص به ميزان 
80 هزار واحــد را داشــتيم و در همين مقطع 
بررسی ها نشــان می دهد که 15 هزار ميليارد 
تومان از ســرمایه های مردم در بورس سوخت 
شــده و از بين رفت. آقای دژپســند وزیر وقت 
امور اقتصادی و دارایی رسما در تلویزیون اعلام 
کرد که طی ماه های گذشته 500 هزار ميليارد 
تومان دولت از بورس درآمد داشــته و کسری 
بودجه دولت از بورس جبران شده است. این در 
حالی است که بازار ســرمایه محل درآمد برای 
جبران کسری بودجه نيست.« گفتنی است در 
حال حاضر هر بيت کوین معادل 60 هزار دلار 
قيمت دارد و با احتســاب دلار 27 هزار تومان 
ارزش فعلی بيت کوین های اســتخراج شده در 
زیرزمين بورس تهران معادل 4 ميليارد و 860 

ميليون تومان می شود. 

در سه سال اخير 555 متهم اقتصادی بيش از 66 
ميليارد ارز دولتی دریافت کردند تا صرف واردات 
کنند. وب ســایت اقتصادآنلاین نــگاه گذرایی 
داشــته به این پرونده های اقتصادی چند سال 
اخير که در ادامه بخش هایی از آن را می خوانيد: 
پرونده اول: یک جوان دهه شصتی کارخانه 
بزرگ هفت تپه را به بهای اندک صاحب می شود. 
به بهانه وارد کردن ماشــين آلات برای هفت تپه 
1.5 ميليارد دلار ارز دولتی 4200 تومانی از بانک 
مرکــزی می گيــرد اما ارزهــا را در بــازار آزاد 

می فروشد...
پرونده دوم: حاج قربانعلــی فرخزاد با پنج 
کلاس سواد 446 ميليون دلار ارز دولتی 4200 
تومانی می گيرد و 201 ميليون دلار از این ارزها 

را در بازار آزاد می فروشــد و با پولی که به دست 
می آورد، ماشين سازی تبریز را از دولت می خرد...

پرونده ســوم: 15 وارد کننده کاغذ، 450 
ميليون دلار ارز 4200 تومانی می گيرند، تعدادی 
از آنها کاغذ را دولتی وارد کرده ولی با نرخ آزاد در 
بازار می فروشــند و تعدادی دیگــر بدون آنکه 
کاغذی وارد کنند، ارزها را مستقيم در بازار آب 
می کنند. سه متهم اصلی این پرونده نيز از کشور 

می گریزند...
پرونده چهارم: یک شــبکه خانگی با 16 
متهم حقيقی و سه متهم حقوقی با ثبت سفارش 
برای واردات روغن 150 ميليون دلار ارز دولتی 
می گيرند اما شماره حساب های مقصد مربوط به 
خودشان بوده و ارزها را به حساب خود واریز و در 

امارات خرج می کننــد. ارزش پرونده ارزی در 
بخش روغن در مجموع 220 ميليون دلار اعلام 

می شود...
پرونده پنجم: کاظميان، شغل صراف. او در 
یک شبکه قاچاق ارزی فعاليت می کرد و موفق به 
فروش  250 ميليون دلار می شــود. او از عوامل 
رضا ضراب بود کــه با چند واســطه قاچاق ارز 

می کرد... 
اینها پنــج پرونده بــزرگ از 1248 پرونده 
تشکيل شده در حوزه مفاسد ارزی است که 555 
نفر در ارتباط با این پرونده ها دســتگير شدند. 
ارزش مالی این پرونده ها نيز بيش از 10 ميليارد 
دلار اعلام شده است یعنی به اندازه 15 درصد از 

کل ارزهای تخصيص یافته دولتی. 

1  مدیرعامــل صرافی رمــزارز بایننس 
عکسی در توئيتر از مهدی طارمی در لباس 
تيم پورتو منتشــر کرده. اقدامــی که باعث 
تعجب و عصبانيت کاربران ایرانی در فضای 
مجازی شــده. اینکه چرا مدیرعامل صرافی 
بایننس این عکس را منتشر کرده مشخص 
است. شرکت او اسپانسر تيم پورتوی پرتغال 
است و اسم بایننس روی لباس بازیکنان این 
تيم درج شده. مشکل کاربران ایرانی این است 
که چرا او عکســی از مهدی طارمی به عنوان 
یک ایرانی را منتشــر کــرده؟ در حالی که 
ایرانيان طبق قوانين سخت گيرانه این شرکت 
اجازه استفاده از امکانات این صرافی آنلاین را 
ندارند، عجيب نيست که از یک ایرانی برای 
تبليغ آن استفاده شود؟ مدیرعامل بایننس 
البته احتمالا خبر نداشــته طارمی شماره 9 
باشگاه پورتو ایرانی اســت. یا اگر می دانسته 
هم برای او اهميتی نداشــته. او حتی امکان 

ثبت منشن پای توئيتش برای عموم کاربران 
را بســته و تلاش ایرانی ها برای متذکر شدن 
این نکته به او هم به در بسته خورده. بعضی 
کاربران فقط با کوت کردن این توئيت سعی 
کردند صــدای اعتراض خــود را به گوش او 

برسانند. 

2  ماجرا را اگر بخواهيم بيشــتر باز کنيم 
باید برگردیم به اواسط تابستان امسال. زمانی 
که شــرکت بایننس به دليل فشار نهادهای 
نظارتی پولــی و مالی بين المللــی و قوانين 
مبارزه با پولشــویی اعلام کــرد احراز هویت 
برای همه کاربران اجباری است. با این اقدام 
کاربران داخل ایران شــانس انجام معاملات 
رمز ارز با کمک صرافی بایننس را از دســت 
دادند. کمی بعد حتی به کاربران ایرانی خارج 
از کشور و افراد ایرانی که شهروند کشورهای 
دیگر هستند هم اطلاع داده شد که چون ذاتا 

)By Blood( ایرانی هستند حق استفاده از 
صرافی بایننــس را ندارند. این تصميم همان 
زمان با واکنش خشم آلود کاربران ایران مواجه 
شــد چون عملا اقدامی نژادپرســتانه تلقی 
می شــد. بایننس البته از قبل کاربران ایرانی 
را از تصميــم خود مطلع کــرد و آنها فرصت 
داشــتند رمزارزهای خود را به کيف پول یا 
صرافی های دیگر منتقل کنند. وگرنه بعضی 
صرافی های دیگر هم بودند که بدون هيچ گونه 
اطلاع رسانی حساب ایرانی ها را بلوکه کردند 
و به همين راحتی سرمایه شان از دست رفت. 
در کل نکته طعنه آميز قصه همين اســت که 
صرافی بایننس به ایرانی ها امکان اســتفاده 
از ســرویس هایش را نمی دهد اما از چهره و 
محبوبيت یک ایرانــی )مهدی طارمی( برای 

تبليغ برند خود استفاده می کند. 

3  حالا چرا کاربران ایرانی به استفاده از 

صرافی بایننس علاقه داشتند؟ برای خرید و 
فروش ارزهای مجازی صرافی های متعددی 
وجود دارد اما خيلــی از آنها به اندازه پلتفرم 
بایننس مورد اعتماد نيستند و ممکن است 
به طور ناگهانی حســاب کاربران را مسدود 
کنند. یا شاید حفره های امنيتی داشته باشند 
و مورد نفوذ هکرها قرار بگيرند. خود همين 
بایننس هم البته در ایــن زمينه خيلی آش 
دهان سوزی نيســت و یکبار در سال 2019 
مورد نفوذ هکرها قــرار گرفت و 40 ميليون 
دلار ارز مجازی از آن دزدیده شــد که خود 
بایننــس اعلام کرد این مبالغ را به حســاب 
کاربران برگردانده اســت. نکته بعدی اینکه 
کار کردن با همه صرافی ها به سهولت بایننس 
نيست. امکاناتی مثل برنامه ریزی برای خرید 
یا فروش از پيش تعيين شــده در محدوده 
قيمتی مشــخص از جمله امکاناتی بود که 
اولين بار در بایننس ارائه شــد. نکته مهم تر 

اینکه هر صرافی ای نمی تواند فهرست کاملی 
از رمزارزها ارائه کند و در این زمينه دســت 
بایننس از بقيه پُرتر است. با این همه فرصت 
اســتفاده از بایننس برای ایرانی ها از حدود 
دو ماه پيش به طــور کامل از دســت رفت. 
مدیرعامل این صرافی که ایرانی ها حســابی 
از دست او عصبانی هستند یک چينی به نام 
 CZ چانگ پنگ ژائو اســت که با نام مستعار
شناخته می شود. او در حال حاضر 44 ساله 
است و از 12 ســالگی همراه خانواده اش به 
کانادا مهاجرت کرده. چانگ پنگ قبل از ورود 
به دنيای ارز دیجيتال مشغول کارهایی مثل 
فعاليت در مک دونالد و پمپ بنزین و ... بوده 
تا اینکه کار خود را با برنامه نویسی برای بازار 
سهام ژاپن شــروع می کند. در سال 2017 
پنگ صرافی بایننس را تاسيس کرد و مدتی 
بعد مجله فوربس ميزان ثروت او را 2 ميليارد 

دلار تخمين زد. 

چرا توئیت مدیرعامل صرافی رمزارز بایننس 
با استفاده از تصویری از مهدی طارمی 

کاربران ایرانی را عصبانی کرد؟

خشمایرانیها
CZازگستاخیآقای
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  سايتنگار

دختردنیس،توالتخانهقوام،همسرجورج
  کیهان نوشت: اغلب سلبریتی ها، موفقیت نیروهای دفاعی کشورمان در بازداشت 
دزدان دریایی آمریکایی را نادیده گرفتند. این گروه که معمولا به بزرگنمایی برخی 
از ناکامی ها و اشتباهات می پردازند، این بار درمقابل حماسه بازداشت دزدان دریایی 

آمریکایی در دریای عمان به وسیله نیروهای دفاعی ایران سکوت کردند.
این درحالی است که از چهره های مشهور هنری انتظار می رود به جای هزینه کردن 
خودشان برای جناح های سیاسی و دخالت در اموری که صلاحیت و تخصصی درباره 
آنها ندارند پرهیز کنند و در مقابل، به بزرگداشت حماسه ها و افتخارات ملی بپردازند. 

اما عموم سلبریتی ها رفتاری معکوس را در پیش گرفته اند.

   »جرج کلونی« )جورج( هنرپیشه آمریکایی و برنده جایزه اسکار از رسانه ها 
خواست تا برای امنیت جان فرزندانش، تصاویر آنها را منتشر نکنند.

به گزارش عصرایران به نقل از خبرگزاری فرانســه، جورج کلونی به خاطر ماهیت 
کاری همسرش خواستار حفظ امنیت فرزندانش شده است.

در نامه سرگشاده»جرج کلونی« در رسانه» ورایتی«و چندین رسانه دیگر آمریکا 
آمده است:»ماهیت کار همسرم باعث می شود تا او با گروه های تروریستی مقابله 

کند، به همین دلیل ما تا جای ممکن در حفظ امنیت خانواده احتیاط می کنیم.«
وی افزود: اگر نشریه ای چهره فرزندانمان را نشان دهد ما نمی توانیم از آنها محافظت 
کنیم.ما یک شخصیت عمومی هستیم و انتشار تصاویری که مخفیانه از ما گرفته 

شده را می پذیرم اما »فرزندان ما چنین تعهدی ندارند.«

   بر اساس نظر سازمان جهانی بهداشت اســتفاده بیش از دو ساعت کودکان و 
نوجوانان از وسائل الکترونیکی باعث بروز مشکلات جسمانی می شود اما متاسفانه 

امروزه کودکان بیش از پنج ساعت از تبلت و تلفن همراه در روز استفاده می کنند.
او ادامه داد: بر اساس مطالعه ای كه در کشــورمان انجام شده است، چاقی و اضافه 
وزن در افراد بالای ۱۸سال به ۵۹درصد رســیده است و امروزه ۲۹درصد از زنان و 
۱۵درصد از مردان بالای ۱۸سال چاق هستند و این موضوع یک زنگ خطری برای 

شیوع بیماری های غیرواگیر در میان این افراد است.
مدیر برنامه توسعه فعالیت های بدنی دفتر بیماری های غیر واگیر وزارت بهداشت 
بیان کــرد: در حال حاضر بر اســاس آخرین تحقیقات انجام گرفته شــده میزان 
کلسترول در افراد بالای ۲۵ســال در حدود ۲۲درصد است که این مسئله نشان 

دهنده کم تحرکی و تاثیر منفی زندگی ماشینی است.

   خبرورزشی نوشت؛ استل، دختر دنیس برگ کمپ اسطوره آرسنال که نامزد 
دونی فان دی بیک هافبک منچستریونایتد اســت، در آینده نزدیک از این بازیکن 

صاحب فرزند خواهد شد.
استل برگ کمپ دختر زیبای اسطوره سابق آرسنال دنیس برگ کمپ و نامزد ستاره 

فعلی منچستریونایتد دونی فان دی بیک است.
دونی فان دی بیــک در این فصل روزهای ســختی بــرای ورود بــه زمین بازی 
منچستریونایتد داشته است. این بازیکن ۲۴ساله هلندی تنها ۶دقیقه در این فصل 
برای منچستریونایتد به میدان رفته است. به نظر می رسید که پیشرفت چندانی در 
این تیم ندارد، تا اینکه نامزدش استل برگ کمپ اعلام کرد که در انتظار به دنیا آمدن 
اولین فرزندشان هستند. احتمالًا با این خبر دیگر از اینکه نیمکت نشین شده ناراحت 
نیست! دونی عکس خودش و اســتل خندان را در اینستاگرام پست کرد و نوشت: 
»خوشحالم اعلام کنم که ما داریم بچه دار می شویم.« استل ۲۵ساله هم با به اشتراک 

گذاشتن عکس دیگری این خبر را در اینستاگرامش اعلام کرد. 
این زوج در آمستردام با هم آشنا شدند و خیلی زود رابطه خوبی را با هم آغاز کردند. 
بعد از اینکه دونی به منچستریونایتد پیوست استل هم خیلی زود به او ملحق شد و 

اکنون آماده استقبال از سومین فرد از خانواده کوچک خود هستند.
 

   دونالد ترامپ در مصاحبه ای گفته الک بالدوین آدمی »دیوانه« و »مریض« 
است و احتمالًا از قصد به فیلمبردار پروژه اش شلیک کرده و او را کشته است.

حدود دو هفته پیش بالدوین در یک سانحه سر صحنه فیلمبرداری پروژه اکشن 
»زنگار« اسلحه ای که سر صحنه به او داده شــده بود و بعداً مشخص شد پر بود را 
شلیک کرد. این امر موجب کشته شــدن هالینا هاچینز فیلمبردار و زخمی شدن 

جوئل سوزا کارگردان شد.
حالا رئیس جمهور سابق آمریکا در یک پادکست انتقام جویانه گفته است بالدوین، 
که مدت زیادی نقش او را در نمایش کمدی »پخش زنده شــنبه شب« در دوران 
ریاست جمهوری اش ایفا کرده بود، احتمالًا از عمد به همکارانش شلیک کرده است.

ترامپ گفت: او آدمی مشکل دار است. سال هاست که او را تماشا می کنم. با خبرنگاران 
هم فیزیکی دعوا می کند. من هم از خبرنگاران خوشم نمی آید. البته بعضی های شان 
خوب هســتند، به هر حال آدم دعوا نمی کند. او هر کاری که می کند خیلی ناآرام 

است. آدم دیوانه ای است.
وی اضافه کرد که اگر خودش در آن موقعیت بود، تفنگ را به ســمت کسی نشانه 
نمی رفت. ترامپ گفت آنها سر صحنه فیلمبرداری در فضای باز بودند و اگر خودش 

بود تفنگ را به سمت هوا نشانه می رفت.

با وجود اینکه پلیس گفته دست اندرکاران صحنه تفنگ را به بالدوین دادند و هنوز 
مشخص نیست چطور گلوله واقعی در آن قرار داشته، ترامپ یک قدم فراتر هم رفت 

و گفت شاید خود بالدوین تفنگ را پر کرده باشد.
وی گفت: شاید خودش تفنگ را پر کرد. او مشکل دارد، آدم مریضی است.

ترامپ همچنین نتوانست اشاره ای به اینکه بالدوین نقش او را در »پخش زنده شنبه 
شب« بازی می کرده نکند و از آن انتقاد کرد.

وی در این زمینه عنوان کرد: الک بالدوین ادای من را خیلی بد درمی آورد. به نظرم 
خیلی وحشتناک بود. البته اگر فکر می کردم کارش خوب بوده و فقط سیاست ها یا 
خودش را دوست نداشتم می گفتم کارش خوب بود اما خیلی بد بود و آنها سال ها از 

او در این نقش استفاده کردند.

   به گزارش سینماپرس، به دنبال اقدام برای ساخت توالت در ساختمان تاریخی 
»قوام السلطنه« که بنیاد سینمایی فارابی در آن مستقر است، معاون میراث فرهنگی 
استان تهران این اقدام را تخلف دانست و ساخت سرویس بهداشتی در خانه قوام را 
متوقف کرد. به تازگی خبری در فضای مجازی درباره ساخت توالت در ساختمان 
اندرونی خانه قوام- جایی که بنیاد سینمایی فارابی مستقر است- منتشر شده که 
مرتضی ادیب زاده، معاون میراث فرهنگی استان تهران پس از بازدید از این عمارت 
و تأیید این خبر، به ایسنا گفت: سه شــنبه ۱۱آبان ماه از ساختمان فارابی بازدید 
کردم. شب قبل، کارشــناس ما هم بازدیدی داشت. در فضای پشتی یا ضلع غربی 
این ساختمان، یک ورودی و پلکان دارد که اوایل دهه های گذشته مسدودش کرده 
بودند، به خاطر تغییرات و دخــل و تصرفی که برای تبدیل فضای داخلی به بخش 
اداری انجام شده بود، اما اتفاق جدید در این ساختمان، این است که در فضای زیرپله 
در حال احداث یک سرویس بهداشتی بودیم که در حال حاضر این کار را متوقف 
کرده ایم. وی تأکید کرد: برابر قانون، قطعاً در بناهای ثبتی هرگونه تغییر و مداخله 
ممنوع و به کسب مجوز از میراث فرهنگی منوط شده است. ادیب زاده افزود: یک 
ناهماهنگی و ناآگاهی از این موضوع بوده است که جلوی این کار )ساخت سرویس 

بهداشتی( را گرفته ایم و مراتب آن را هم کتبی اعلام می کنیم.

   عبدالله گنجی، فعال رســانه ای در توئیتر نوشــت: چند روز پیش تعدادی 
دانشجوی خارجی مقیم ایران در جشن فارغ التحصیلی با سر در دانشگاه تهران عکس 
نمادین گرفتند. اینجا حامیان و مخالفان حجاب هر دو حمله به جمهوری اسلامی را 
شروع کردند. حالا بعضی بدون اینکه بدانند اونها کی بودند با شکلی گرایی و سطحی 

گرایی مثلا به توطئه پاسخ دادند.

   بخشــی  از حرف های پورمحمدی از مدیران متنفذسابق تلویزیون و فعلی 
ساترا درباره شبکه نمایش خانگی در مصاحبه با فرهیختگان:

در حال حاضر استفاده از عنوان »شبکه نمایش خانگی« برای محتوا و سریال هایی 
که از طریق پلتفرم های فضای مجازی و وی اودی ها پخش می شوند، بی معناست. 
حتی آن زمانی که سریال ها روی دی وی دی در سوپر مارکت ها فروخته می شد نیز 
صداوسیما اعتقاد داشت نمی تواند نســبت به سریال سازی که مدیوم تعریف شده 
برای تلویزیون است بی تفاوت باشد، چه برسد الان که شبکه نمایش خانگی در هر 
زمان و هر کجا در دسترس مردم است. بنابراین این طور نیست که مردم برای دیدن 
محصول نمایش خانگی یک دستگاه پخش دی وی دی داشته باشند و با خرید آن از 
بقالی بروند و سریال ببینند. لذا بهتر است از این اصطلاح عبور کنیم و مثلا بگوییم 

»شبکه نمایش اینترنتی.«
  در حال حاضر خود وی اودی  ها اعلام می کنند فلان قســمت از فلان سریال در 
طول یک هفته ۳۰ میلیون دقیقه دیده شده است. یعنی اگر سریال ۴۵ دقیقه باشد، 
حدود ۷۰۰ هزار بار در یک هفته دیده شــده و اگر به طور میانگین در هر بازدید ۳ 
نفر سریال را ببینند، یعنی در یک هفته ۲ میلیون نفر این سریال را دیده اند. اگر دو 

میلیون بیننده در یک هفته برای یک قسمت سریال فراگیر نیست، پس چیست؟!
در خصوص نمایش ادوات و آلات موســیقی به هرحال ملاحظاتی در شبکه های 
سراسری تلویزیون وجود دارد که شاید با توجه به تحولات اجتماعی و افزایش دانش 
عمومی بهتر است تجدیدنظرهایی صورت بگیرد ولی در فضای پلتفرم ها حساسیت  
موضوع کم است؛ به شرطی که نهاد ناظر بداند چه موسیقی با چه محتوایی و با چه 

هدفی در یک رسانه فراگیر تولید و پخش می شود.
  اگر قرار باشد رســانه ای بدون توجه به موسیقی مقامی و سنتی و فولکلور مدام 
درصدد ترویج موسیقی رپ یا موسیقی پاپ باشد یا مفاهیم و مضامین شعر و ترانه 
موضوعات دم دستی و سبک و برخلاف موازین اخلاقی باشد یا موسیقی ای که مجوز 
انتشار در کشور را ندارد پخش شود یا رفتارهایی که باعث هنجارشکنی است نمایش 

داده شود، طبیعی است که ساترا تنظیم گری خواهد کرد.
سریال »زخم کاری« به رغم موارد چالش برانگیز به دلیل اقتباس از یک اثر داستانی 
و کارگردانی خوب، چفت و بست مناسبی در بین آثار نمایش داشت و البته ایرادات 
شــکلی و محتوایی هم به آن وارد بود، ولی درمجموع کار مناســبی بود یا سریال 
»خاتون« در یک ژانر تاریخی و با ایفای نقش یک زن میهن دوست نشانه هایی از یک 

سریال حرفه ای و خوب را داشت و البته نقدهایی هم به آن وارد بود.
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 واگویه های انتظار
 ابر می بارد و من می شوم از یار جدا

چون کنم دل به چنین روز ز دلدار جدا؟
ابر و باران و من و یار، سِتاده به وداع / من جدا گریه کنان، ابر جدا، یار جدا

 دستور زبان عشق
 دل تنگم / و عشق 

سكه ي دو ریالي گم شده اي ست كه/ آخرین دوستت دارم را
 روشنک آرامش  امیرخسرو دهلوی    از پشت سیم هاي رابطه / از من دریغ مي كند!

  ۱۵ آبان ۱۳۵۶. صفحه اول مســئله ترافیک 
سنگین و قفل شده تهران در باران های چندروز 
اخیر مطرح شده و نارضایتی شهروندان تهرانی. 
در صفحه ۵ گزارشــی در همین زمینه کار شده 
با تیتر تهــران دیروز روزگار ســختی را گذراند 
همراه با عکس هایی از آب گرفتگی سطح معابر 
و ترافیک ســنگین. در ادامه مسابقات مقدماتی 
جام جهانی درآســیا، کره جنوبــی در کویت با 
تیم ملی این کشــور ۲ -۲ مســاوی کرده و این 
مسئله منجر به خوشــحالی ایران شده. جمعه 
ایران میزبان کره جنوبــی خواهد بود. در صفحه 
۱۳ گزارشگر ســراغ چهره های مشهور سینما و 
موســیقی و فوتبال رفته و در مورد ترافیک قفل 
شــده این روزهای تهران از آنها پرسیده است :  
ناصر ملک مطیعی، حمیــرا،  ناصر حجازی ،  علی 
پروین و حسن روشن مورد سوال قرار گرفته اند . 
علی پروین این طوری جــواب داده : »  ترافیک 
تهران مثل ترافیک آلمان است با این تفاوت که 
در پارکینگ های آنها هم این قدر ماشین نیست 
که در خیابان های تهران هســت...یا خیابونای 
اونا خیلی بزرگ هســت و یا خیابونای ما خیلی 

کوچیک« ! بگذریم ! 
شهرداری مهرشهر هم افتتاح شده . با حضور چه 
کسی؟  خب مشخصا شــمس پهلوی که آنجا را 
ملک طلق خود می داند. در کارخانه قند اصفهان 
هم یک کیک ۱۲ طبقه گذاشــته اند و تولد رضا 
پهلوی را جشن گرفته اند. با حضور هژبر یزدانی 
و اســتاندار اصفهان ! در صفحه ۱۹ گزارش داده 
شده که فســتیوال فیلم های اینگمار برگمان از 
هفته آینده در شبکه ۲ تلویزیون پخش خواهد 
شــد و اولین فیلم هم فریادها و نجواهاســت و 
بعدش هم پرسونا و ســکوت و توت فرنگی های 
وحشی و مهر هفتم و صحنه هایی از یک ازدواج ! 
در صفحه حوادث گزارش داده شده که یک مرد 
ایتالیایی  در ورودی خانه خود در کوچه ...جنب 
فروشــگاه کوروش به دســت یک جوان ایرانی 
به اســم داریوش ابراهیم زاده به قتل رســیده و 
جوان پس از کشــتن مردایتالیایی خودرا نیز با 
چاقو مجروح کرده که خب از مرگ نجات یافته 
اســت . از قرار داریوش با همسر این آقا که خانم 

ایتالیایی وجیه المنظری به اســم پائولا بوده در 
فروشگاه کوروش آشنا شده و بار اول خریدهای 
خانم را به منزل او برده و بعد هم ملاقات هایی را 
با هم داشته اند. همســایه ها می گویند این زوج 
ایتالیایی ســه ماه بوده که به ایران آمده بودند و 
مرد هرروز شــش صبح از خانه بیرون می رفته و 
دیروقت برمی گشته و در چند روز گذشته جوان 
ایرانی از نبودن شوهر سوءاستفاده می کرده و در 
روز جنایت شوهر زود به خانه برگشته است. خانم 
پائولا هرگونه رابطه با داریوش را انکار و او را جوان 
سمجی نامیده که می خواســته به زور با او وارد 

رابطه شود و پائولا می گفته نه، نه، امکان ندارد !
  ۱۶ آبان ۱۳۵۶. خبر مهمــی در صفحه اول 
نیست . در صفحه ۴ گزارش شده که آموزش زبان 
انگلیســی در ایران موفق نبوده است . مسابقات 
شطرنج آسیا انجام شده و مهرداد شریف از ایران 
به مقام سوم رسیده اســت.  گزارشگر اطلاعات 
پیشنهادي را برای بهبود وضعیت ترافیک تهران 
ارائه کرده که این گونه اســت :  شنبه ها از حرکت 
اتومبیل های پیکان جلوگیری شود. یکشنبه ها از 
حرکت ژیان و آریا و رنو، دوشنبه ها از تردد بنز و 

پژو و هیلمن ممانعت شود و سه شنبه ها از رفت و 
آمد شورولت و بیوک و ب. ام .و... همین طوری تا 
آخر هفته. چه گزارشگر نابغه ای بوده اند. دراکولا 
به سبک ایتالیایی ، کنیز سیاه ،  دختران امروزی ،  
عروسک مردگان ، زن اژدها ،  زنان سیاره وحشی ، 
 جدال در اوکی کورال ،  بن هــور ،  دیوانه از قفس 
پرید ؛ گذرگاه کاســاندرا و فیلم ایرانی حلقه های 
ازدواج فیلم هایی هســتند که آگهی به صفحه 
۲۶ روزنامه داده اند. فیلم پل رودخانه کوای هم 
اکران شده است. دوستداران سینمای کلاسیک 
روزگارشان در این هفته بدنبوده. مضاف بر این 
که اعلام شده امشب در شــبکه دو فیلم ونوس 
موطلایی ساخته کلاسیک جوزف فن اشترنبرگ 

به نمایش درخواهد آمد. 
  ۱۷ آبان ۱۳۵۶. صفحه اول عکســی دارد از 
مراسم اختتامیه جشنواره فیلم کودک و نوجوان 
که فیلم ســه ماه تعطیلی ســاخته شاپور قریب 
جایــزه بهترین فیلم را برده اســت . مســابقات 
بین ا لمللی تنیس روی میز جام پهلوی آغاز شده 

و همزمان مسابقات کشتی جام آریامهر !
همین دیگر. فعلا خداحافظ. 

  روزنامهخوانی)درروزهایيکشنبه،سهشنبهوپنجشنبه(آرشخوشخو

زنانسیارهوحشی
گشت و گذاری  در خبر ها و گزارش های برگزیده  همین روزها  در 44 سال پیش

آقا یک جمله خیلی معروفی هست که فکر می کنم 
یا همه مون بارها و بارها از زبان دیگران شنیدیم 
یا خودمون گفتیمش. اون هم این جمله اس که : 
»من اصــلا اعتقادی به فال و ایــن چیزها ندارم. 
ولی یک نفر رو می شناســم که...«. و تمام ماجرا 
بعد از همین »یک نفر رو می شناســم که« شروع 
میشه... گوینده این جمله، که یا خودمون هستیم 
یا شخص دیگه، بعد از این »یک نفر رو می شناسم 
که«، توضیحاتی مفصل از شخصی ارائه میده که 
به واسطه فال، گذشته و حال و آینده ات رو میاره 
جلوی چشمات و از اونجایی که قبلش هم توضیح 
داده ایم که اعتقادی به این داســتان ها نداریم و 
از بیخ و بن همه رو خرافــات می دونیم، بنابراین 
اعتباری می دهیــم به اون شــخص خاصی که 

تافته ای ست جدابافته...
این یک نفر، یه چیزی تو مایه های همون یک نفر 
سیگاری ای هســت که همه در اطراف خودشون 
می شناسن که ۷۰ سال سیگار کشیده و الان هم 
۹۰ سالشه و هیچ مشــکلی هم نداره... یا همون 
یک نفرهایی که بازاریاب های شرکت های هرمی 
می گفتن که یک شبه اینقدر پولدارشده که حتی 
وقت نمی کنه کارتن خالیِ اجناسی که می خره رو 

بندازه دور... بگذریم...
این رو خواستم بگم که من هم اتفاقا اصلا اعتقادی 

به فال و این چیزها ندارم، ولی...
دیروز در جمعی دوستانه بودیم که حرف به همین 
داستان کشــید... خدارو شــکر اکثریت حضار، 
یه دونه از اون یک نفرها داشتند و اصرار داشتند که 
فقط همون اون یه دونه خودشونه که می تونه زیر 
و بمِ زندگیت رو بریزه بیرون... خب، بیکاری بیش 
از حد، این معضلات رو هم به همراه داره و نتیجه 
بحث بر این شد تا زمانی که فرصت اجازه میده، از 
اون یک نفرهای هر کسی دعوت کنیم تا تشریف 

بیارن و تکلیف زندگی هامون رو روشن کنن...
مَثَلِ هم فاله و هم تماشا برایم عینیت گرفته بود. 
البته این جلسه حاوی نکته بسیار آموزنده ای برای 
من بود که وظیفه خودم دونستم باهاتون درمیون 
بذارم... و اون هــم اینکه میــزان گرفتاری های 
مردم، با شلوغ بودنِ ســرِ این قشر زحمت کش، 
ارتباط مستقیم داره. یعنی اگر در اون فاصله چند 
ســاعته، قصد ملاقات با جناب رئیس جمهور رو 
داشتیم که ماجرای برجام رو برامون توضیح بده، 
خیلی سریع تر موفق می شــدیم؛ ولی برای قرار 
با این عزیزانی که از تــوی فنجان قهوه می خوان 

تکلیف برامون روشن کنن به مشکل خیلی بزرگی 
خوردیم. اون هم این بود که وقت نداشــتند و به 
مانند پزشــکان متخصص، برای روزهای آینده 
بهمون وقت می دادند... فقــط در این بین موفق 
به زیارت یکی شون شدیم که قاعدتا از مقبولیت 

کمتری برخوردار بود...
عرض کردم که بنــده اعتقادی به این جور چیزها 
ندارم، فقط نمی دونم چرا بعد از شنیدن حرف های 
ایشون، در به در دنبال یه نفر دیگه ام که یه خورده 
بهم امید بده، بلکه اثر حرف های ایشون رو بشوره 

ببره.
آخه بزرگوار تا نگاهش به فنجون قهوه من افتاد، 
یه سکوتی کرد و یه ســرفه ای کرد و بعد از اینکه 
چند بار نگاهش بین فنجان و صورت من بالا پایین 

شد، گفت:
- »خب... چیزه... البته که خیره. شما کار خودت 
رو بکن و امیدوار بــاش... البته می دونی که فال و 
این جور چیزها، مبنای علمی نداره و بیشتر جنبه 
ســرگرمی و تفریح داره... جدی نگیــر اصلا...« 
این ضرب المثل رو شــنیدین کــه می گن ببین 
چه عزائیه که مرده شــور هم به گریه افتاد؟ این 

همون بود.

دندهعقب
اشكانعقيليپور

درس زندگی در شهر منچستر
سه پاره یادداشت درباره فوتبال و اجاره خانه و فرهادی 

بازی منچستر یونایتد و منچستر سیتی واقعا  1
دلخراش بود. ضربات در چارچوب بازیکنان منچستر 
یونایتد کلا سه تا بود. یکی به دروازه منچستر سیتی 
و دوتا به ســمت دروازه خودشــان ! ضربه بایی گل 
شــد و ضربه مگوایر با واکنش دخه آ دفع شد! یک 
منچستر یونایتد دلخراش که سبک بازی اش انگار 
در دهه هفتاد میلادی باقی مانده و از عدم دوندگی و 
جنگندگی رنج می برند . در آن سو منچستر سیتی نه 
فقط درس فوتبال که درس زندگی به حریف گران 
قیمت و پرستاره خود داد و بدشانس بود که فقط دو 
گل زد و می توانست با بیش از ۵ گل برتری بازی را 

به اتمام برساند. 

دیروز یکی از بچه ها فایــل آگهی اجاره یک  2
آپارتمان را نشــان داد. یک برج در زعفرانیه . ۲۴۹ 
متر. با سیســتم هتلینگ . و سه اتاق خواب و هرنوع 
قرتی گری که در ذهنتان باشــد. اجــاره چند؟ دو 

میلیارد تومان ودیعه و ماهی ۱۰۰ میلیون تومان ! این 
سوژه یک گزارش می شد اگر می فهمیدیم ساکنین 
این برج چند طبقه از چه طبقه اجتماعی هستند و 
شغلشان چیست و چگونه پول در می آورند. یک سوژه 
درجه یک که خب دسترسی به اطلاعات مستاجرین 

و مالکین این برج کار بسیار سختی است  . 
سوژه از ما. هرکدام از همکاران مطبوعاتی دیگر ما 
توانستند این سوژه را بپرورانند ما استقبال می کنیم. 
انــگار کار خودمان بوده اســت . رقم اجــاره بها در 
محلاتی مثل زعفرانیه و الهیه و دروس و فرمانیه و 
نیاوران  به شکلی باورنکردنی درآمده است . خنده دار 

و  مضحک و مسخره !

در مورد فیلم فرهادی  همه نکته ها را در شماره  3
دیروز گفتیم اما یک نکته را فقط می شــود اضافه 
کرد . در همه فیلم های فرهادی قهرمان غایب است . 
شخصیت ها همین شخصیت های معمولی هستند. 

با کمتریــن انحراف معیار از نــورم جامعه. از طبقه 
متوسط. با همین رفتارهای مرسوم  که در کوچه و 
خیابان و کافی شاپ ها و فضای مجازی می بینیم و 
مشاهده می کنیم. شخصیت امیرجدیدی در قهرمان 
اولین شخصیت خاص ســینمای فرهادی است. با 
بیشترین فاصله از شاخصه های نرمال بودن . خنده 
خاص خود را دارد و نوعی درستکاری کودکانه . این 
جا فرهادی یک شخصیت خلق می کند. متفاوت تر 
از همه شــخصیت های یکنواختی که فقط در پیچ 
و خم های داســتان با هم متفاوت می شــدند. این 
امتیاز مهمی برای این فیلم اصغر فرهادی محسوب 
می شــود . نکته دیگر این که در یک ســوم انتهایی 
فیلم آن ملاقات اتفاقی قهرمــان با زن و بچه ای که 
همسرشان به مرگ محکوم شده نشــان از همان 
مهندســی آزارنده ای دارد که فرهادی در لابه لای 
فضای رئالیستی فیلم هایش شکل می دهد و در فیلم 

فروشنده به بدترین شکل ممکن توی ذوق می زد .  
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گروه خودرو| حجم بازار خودروی لبنان نســبت به 
ایران بسیار کوچک است و به دلیل مشکلات اقتصادی 
همین بازار کوچک نیز در سال های اخیر بر خلاف دیگر 
کشــورها با افت فروش همراه بوده است. در حالی که 
لبنانی ها در سال 2014 تعداد 41 هزار و 250 دستگاه 
خودرو خریدند، آمار فروش در سال 2019 به 23 هزار 
و 383 دســتگاه کاهش پیدا کرد و با شیوع کرونا در 
نهایت به آمار 12 هزار و 925 دستگاهی در سال 2020 
رسید! این روزها خرید خودرو در لبنان تبدیل به کاری 
لوکس شــده؛ از این رو در صدر لیست لندکروزر 89 

هزار دلاری قرار گرفته است.
فروش خودروهای جدید در لبنان طی هشــت ماهه 
نخست سال 2021 میلادی نسبت به مدت مشابه سال 
قبل 11.3 درصد کاهش یافته و به 7 هزار و 36 دستگاه 
در مقابل 7 هزار و 935 دستگاه در سال گذشته رسیده 
است. با این وجود همچنان سهم تویوتا از بازار لبنان در 
حال افزایش است. این خودروساز ژاپنی سال گذشته 
35.2 درصد از بازار لبنان را در اختیار داشــت اما این 
رقم اکنون به 38.3 درصد افزایش یافته است. در سوی 
دیگر سهم بازار نیسان در همین مدت سقوط کرده و 
از 23.6 درصد به 13.5 درصد کاهش یافته است. رتبه 

سوم نیز به لکسوس با 672 دستگاه معادل 9.6 درصد 
رسیده و سوزوکی و میتسوبیشی نیز به ترتیب با 542 و 
509 دستگاه به ترتیب 7.7 درصد و 7.2 درصد از بازار 

را به خود اختصاص دادند.
در هشت ماهه اول سال 2021 پرفروش ترین خودروی 
لبنان تویوتا لندکروزر SW با 1 هزار و 51 دســتگاه 
بوده که معادل 14.9 درصد از فروش کل بازار اســت. 
پیشرانه هشت سیلندر قبلی لندکروزر در مدل 2022 
جای خود را به پیشــرانه 3.5 لیتری توئین توربو داده 
که 409 اسب بخار قدرت و 650 نیوتن متر گشتاور را 
از طریق جعبه دنده ده ســرعته اتوماتیک به چرخ ها 
منتقل می کند. رتبه دوم نیز به پیــکاپ تویوتا یعنی 
هایلوکس با 680 دستگاه فروش اختصاص داده شده 
است. هایلوکسی که در بازار لبنان به فروش می رسد 
همان نسخه فیس لیفت 2021 است که به موتور چهار 
سیلندر 2.8 لیتری توربو دیزل با 201 اسب بخار نیرو 

و 500 نیوتن متر گشتاور تجهیز شده است.
رتبه ســوم پرفروش تریــن خودروی لبنــان با 602 
دستگاه به نیسان سانی رسیده اســت. لبنانی ها هم 
مثل اماراتی ها علاقه خاصی به این ســدان اقتصادی 
ژاپنی دارند. مدل 2022 این خودرو بهبودهای خوبی 

را تجربه کرده و آپشــن های ایمنی بیشــتری به آن 
افزوده شده است. هندلینگ ســانی نیز در بین رقبا، 
به ویژه کره ای ها، زبانزد اســت. البتــه کماکان ردیف 
عقب این خودرو یکی از تنگ ترین هاســت که باعث 
شده بیشتر مجردها به سراغ سانی بروند. پیشرانه 1.6 
 CVT لیتری 118 اسبی این خودرو با یک گیربکس

همراه می شود.
چهارمین خودروی پرفروش لبنان پیکاپ میتسوبیشی 
با نام L200 اســت که 329 دســتگاه فروش را ثبت 
کرده اســت. اگرچه L200 بهترین گزینه در کلاس 
خود نیست اما قیمت مناسب 32 هزار دلاری در کنار 
آپشن های خوبی در این بازه قیمتی نظیر سیستم ترمز 
اضطراری خودکار با قابلیت تشــخیص عابران پیاده 
و پیشرانه توربودیزل 178 اســبی با 430 نیوتن متر 
گشتاور باعث شده تا L200 انتخاب اول کسانی باشد 
که یک پیکاپ اقتصــادی می خواهند. پرفروش ترین 
خودروی جهان یعنی تویوتا کرولا توانســته با 310 
دســتگاه فروش رتبه پنجم را در لیست پرفروش های 
لبنان به دست بیاورد. به نظر می رسد کرولا برای پشت 
سر گذاشتن ســانی که تقریباً دو برابر آن آمار فروش 

داشته راه سختی را پیش رو داشته باشد.

با مشکلاتی که در چند ســال اخیر در زمینه خدمات 
پس از فروش شــرکت های خصوصی بــه وجود آمده، 
خرید خودروهای مونتاژی گمنام معمولًا ریسک بزرگی 
تلقی می شــود و بیشــتر خریداران ترجیح می دهند 
خودرویی بخرند که از خدمــات پس از فروش و تامین 
قطعات آن مطمئن باشند. ســایپا در طول این سال ها 
توانسته این اطمینان را با شبکه فروش و خدمات پس 
از فروش گسترده خود در سراســر کشور به خریداران 
بدهد. شاید به همین دلیل بود که کیا سراتوی مونتاژی 
سایپا توانست فروش بالاتری نسبت به رقیب هم قیمت 
وارداتی خود یعنی میتسوبیشی لنسر ثبت کند  اما در 
سبد محصولات ســایپا گزینه های اقتصادی هم برای 
خریداران با بودجه های کمتر قابل خریداری هستند. در 
این گزارش به سراغ ارزان ترین و گران ترین خودروهای 

سبد نارنجی ها رفته ایم.

تیباصندوقدار
تیبا در حال حاضر ارزان ترین خودروی سایپاســت 
و می توانید مد ل هــای 99 و 1400 آن را در بازار به 
ترتیب با 147 میلیــون و 154 میلیون تومان بخرید. 

در اولیل ورود تیبا در ســال 88 موفقیت آن با توجه به 
حضور پراید صبــا کمی با ابهام روبه رو بــود اما در حال 
حاضر مدت هاست که تیبا توانسته به عنوان جایگزینی 

قابل اعتماد برای پراید مطرح شود. به جز مجهز بودن به 
ترمز ABS و دو کیسه هوا، فرم طراحی تیبا باعث شده 
تا بدنه آن مقاومت بیشتری در تصادفات داشته باشد. در 
عین حال مزیت اساسی پراید که هزینه نگهداری پایین 
بود در تیبا حفظ شده است. از جمله بخش هایی که در آن 
برتری تیبا نسبت به پراید محسوس است قدرت خوب 
کولر و بخاری تیباست. پیشرانه 1.5 لیتری این خودرو 
قادر به تولید 87 اسب بخار نیرو و 128 نیوتن متر گشتاور 
است. تیبا در ابتدای ورود در چهار تیپ SL، LX، EX و 
 SX عرضه می شد که از سال 96 به این سو تنها تیپ SX
قابل خریداری است. این تیپ به آپشن هایی نظیر تهویه 
دیجیتال، شیشــه بالابر برقی عقب، تنظیم برقی آینه، 

ریموت کنترل و رینگ آلومینیومی مجهز است.

C3سیتروئن
اگرچه مونتاژ سیتروئن C3 تداوم چندانی در بازار ایران 
نداشت و در دو مدل 97 و 98 تنها کمتر از سه هزار دستگاه 
از آن عرضه شــد اما ویژگی های جــذاب این کراس اوور 
زیبای فرانســوی باعث شــده تا معدود نسخه های صفر 
کیلومتر این خودروی دورنگ با قیمت  حدود 950 میلیون 
تومان در بازار معامله شــود که اختــلاف قیمت حدود 
20 تا 30 میلیون تومان نســبت به رقیب هموطن، پژو 
2008، را نشان می دهد. خدمات پس از فروش مطلوب 
سایپا سیتروئن به رغم تحریم های صنعت خودرو خیال 
مشتریان C3 را از تامین قطعات این خودرو راحت کرده 
اســت. نکته جالب در مورد C3های مونتاژی سایپا آن 
است که این نســخه به دلیل بهره گیری از پیشرانه 1.6 
لیتری توربوی سفارشی از تمام تیپ های C3 در بازار اروپا 
قوی تر است. این پیشرانه می تواند 163 اسب بخار نیرو و 
240 نیوتن متر گشتاور تولید کند و با یک گیربکس شش 
سرعته اتومات هماهنگ می شود.  این ترکیب باعث شتاب 
عالی سیتروئن C3 شده اســت. ورود بدون کلید، تهویه 
مطبوع اتوماتیک، نمایشــگر 7 اینچی و سیستم صوتی 
با شش بلندگو، آینه های جانبی جمع شونده برقی، 
چراغ های جلو زنون، دی لایت، سنسور پارک جلو 
و عقب، دوربین دنده عقب و سیستم هشدار خواب 
آلودگی راننده از جمله آپشن های این خودرو است.

گاراژ

پیشتازیلندکروزردرلبنانورشکسته!
آمار فروش خودروی لبنان در هشت ماهه نخست سال 2021 منتشر شده و نکته جالب کسب عنوان 

پرفروش ترین خودرو توسط تویوتا لندکروزری است که قیمت پایه 89 هزار دلاری دارد

Xمعرفینسلجدیدتویوتاآیگو

تویوتا نسل جدید هاچ بک کوچک و شهری آیگو را این بار با نام آیگو X معرفی کرده 
است. تویوتا با افزودن حرف X و همین طور اضافه کردن عناصر کراس اوور مانند، به 
هاچ بک شهری خود سعی کرده چهره آن  را به کراس اوورها شبیه کند. به گزارش 
پدال چراغ های جلو و عقب آیگو X که تمام LED هستند گرافیک مدرنی دارند 
و فرم پنجره های جانبی هم کمی چاشنی اسپرتی به استایل خودرو افزوده است. 
روکش های پلاستیکی در دهانه گلگیرها که با طرح دورنگ بدنه هماهنگ هستند، 
نمای کراس اوور مانندی به خودرو بخشیده اند و رینگ های بزرگتر 17 یا 18 اینچی 
هم فاصله خودرو از زمین را 11 میلی متر افزایش داده اند. برای آیگو X رنگ های 
بیرونی جالبی هم ارائه شده که البته همه آنها با بخش عقبی و سقف مشکی رنگ 
همراه هستند. برای خودرو سقف باز شــونده پارچه ای هم قابل سفارش است که 
تجربه رانندگی در هوای آزاد را فراهم می کند. داخل آیگو X هم با خطوط منحنی و 
تریم های رنگی مطابق با بیرون، روی جذب خریداران جوان تمرکز دارد. تویوتا برای 
این خودرو فقط یک موتور را در نظر گرفته که از نوع 1 لیتری سه سیلندر تنفس 

طبیعی با 72 اسب بخار قدرت و 93 نیوتن متر گشتاور است.

تیونینگDBXتوسطمنصوری

با معرفی نسخه تیون شده از استون مارتین DBX، به نظر می رسد منصوری دوباره 
به ریشه های خود بازگشــته و چهره این خودرو را کاملا متحول ساخته است. به 
گزارش باما، استون مارتین DBX در حالت استاندارد ارتفاع زیادی ندارد، اما نسخه 
منصوری علاوه بر کاهش ارتفاع، به رینگ های 24 اینچی نیز مجهز شده است که 
البته تهویه بهتر برای سیستم ترمز را نیز به همراه آورده است. قطعات فیبرکربن 
این مجموعه شــامل برخی اجزا در نمای جلو و عقب و همچنین دو باله عقب در 
انتهای سقف و روی صندوق عقب خواهد بود. منصوری اعلام کرده که نصب دو باله 
عقب برای DBX علاوه بر جنبه ظاهری، از نظر آیرودینامیک هم موثر خواهد بود. 
افزایش عرض گلگیرها را نیز باید در نظر داشت. پیشرانه 8 سیلندر توئین توربوشارژ 
استون مارتین DBX هم توسط منصوری تقویت شده است و با افزایش چشمگیر 
از خروجی 550 اسب بخار قدرت و 700 نیوتن متر در حالت استاندارد، اکنون 800 
اسب بخار قدرت و 1000 نیوتن متر گشتاور تولید می کند. به لطف این تغییرات، 
 DBX منصوری اعلام کرده که شتاب صفر تا صد کیلومتر برساعت استون مارتین

اکنون به 3.8 ثانیه و حداکثر سرعت آن به 325 کیلومتر برساعت رسیده است.

آمیکوآسنایاتوماتدرراهاست

اخیراً ارس خودرو دیزل اطلاعات کاملی را از محصول جدید این شرکت منتشر کرده 
است. به گزارش خودروبانک، آمیکو آسنا اتوماتیک، خودروی جدید این خودروسازی 
است که به زودی عرضه خواهد شد. آمیکو آسنا اتوماتیک به یک پیشرانه 2.4 لیتری 
توربوشارژ مجهز است که در حقیقت توانایی تولید 218 اسب بخار را دارد اما به دلیل 
مسائل زیست محیطی، توان خروجی آسنا اتوماتیک، 210 اسب بخار خواهد بود. 
همچنین گشتاور این پیشرانه 320 نیوتن متر است. پلتفرم آسنا اتوماتیک با آسنا 
فعلی یکی است و گیربکس به کاررفته روی آن اتوماتیک ساخته شده پانچ فرانسه 
است. آمیکو قصد دارد تا پایان سال آتی شمسی، حدود 500 دستگاه را روانه بازار 
کند. فروش آمیکو آســنا اتوماتیک از اواخر هفته جاری شروع خواهد شد. گارانتی 
آمیکو آسنا اتوماتیک دو سال و 40 هزار کیلومتر است اما این شرکت قصد دارد یک 
سال به زمان گارانتی اضافه کند. در کنار نســخه اتوماتیک، کماکان مدل دنده ای 
آسنا روی خط خواهد بود و متوقف نخواهد شد. قیمت این خودرو در زمان رونمایی 

اعلام خواهد شد.

 نیشترمز

 چهارچرخ

داشبورد آغاز جنگ های صلیبی برقی ها   
مدیرعامل فولکس واگن از چشم انداز 2030 این شرکت 

رونمایــی کرده و گفتــه فولکس واگن می خواهــد انقلابی در 
خودروهای برقی به وجود بیاورد

سیدمحمدرضا دادگستر| اواخر ماه گذشته بود که خبر حذف 30 هزار شغل 
در فولکس واگن سروصدای زیادی به پا کرد. در کل اروپا حدود 3 میلیون و 700 
هزار نفر به صورت مستقیم و غیرمستقیم در صنعت خودرو مشغول به کارند که 
این به معنی از دست رفتن یک درصد از مشاغل این صنعت، در کشور مهمی 
مثل آلمان بود. البته مدیران فولکس واگن هم استدلال های خودشان را دارند.

یک کارگر تسلا در آلمان به ازای هر 3 خودرو توسط یک کارگر فولکس واگن، 
4 خودرو تولید می کند. تسلا قصد دارد ســالانه 500 هزار خودرو با تنها 12 
هزار کارمند در کارخانه آلمانی خود بســازد، در حالی که فولکس واگن 700 
هزار خودرو با 25 هزار کارمند در کارخانه اصلی خود در وولفسبورگ در ایالت 
نیدرزاکســن تولید می کند. در واقع تســلا می خواهد خودرویی را در مدت 
10 ســاعت در کارخانه آلمانی خود تولید کنــد، در حالی که کارخانه اصلی 
خودروهای الکتریکی فولکس واگن در زویکاو به بیش از 30 ساعت زمان نیاز 
دارد. حالا با سخنرانی اخیر مدیرعامل فولکس واگن، هربرت دیس، مسیری 
که فولکس واگن قصد دارد بپیماید مشــخص تر شده است: انقلابی به سبک 

فولکس واگن علیه تسلا و برندهای چینی برقی ساز.
فولکس واگن در حال برنامه ریزی برای توقف تولید خودروهای با پیشــرانه 
احتراق داخلی در اروپا از سال 2033 است. این بدان معناست که کماکان تولید 
خودروهای بنزینی فولکس واگن در کارخانه های خارجی این برند همچون 
برزیل، روسیه، چین و هند تداوم خواهد داشت. بخش اصلی این تغییر بزرگ 
پروژه ترینیتی است که یک خط جدید تولید عمده باتری است. در حال حاضر 
خودروهای برقی قیمت بالاتری نسبت به خودروهای بنزینی دارند که تاحد 
زیادی ناشی از تکنولوژی فنی بالای به کاررفته در آنها به ویژه در بخش باتری 
الکتریکی اســت. فولکس واگن قصد دارد با راه اندازی خط تولید انبوه باتری 
ترینیتی قیمت باتری را برای خودروهایش کاهش دهد که موقعیت آن را در 
برابر تسلا بهبود می بخشد. همچنین باید منتظر تولید یک مدل برقی جدید از 

فولکس واگن تا سال 2026 نیز باشیم.
البته انقلاب در فولکس واگن مدتی است که شروع شده است. طبق گزارش های 
منتشرشــده گروه فولکس واگن توانســته رشــد خوبی را در زمینه فروش 
خودروهای برقی به ثبت برساند. در سه ماهه ســوم 2021، این گروه آلمانی 
توانســت حجم ســالانه خود را بیش از دوبرابر کند و به بیــش از 122 هزار 
دستگاه برساند. در ســال جاری تاکنون گروه فولکس واگن توانسته بیش از 
293 هزار دستگاه خودروی تمام الکتریکی به فروش برساند که 138درصد 
بیشتر از آمار فروش سال گذشته است. خودروهای پلاگین هیبریدی نیز آمار 
246 هزار دستگاهی را به ثبت رساندند که افزایش 133 درصدی را نسبت به 
سال گذشته نشان می دهد. چالش اصلی فولکس واگن در این راه، مثل دیگر 
برندهای مطرح صنعت خودرو، کمبود تراشه های نیمه هادی است. بر خلاف 
فورد که توانست تراشه نیمه هادی موردنیاز برای خودروهایش را تامین کند، 
برندهایی مثل استلانتیس، جنرال موتورز و فولکس واگن کماکان نتوانسته 
تمام تراشه های موردنیاز خط تولیدشان را تامین کنند. تاکنون فولکس واگن، 
اشکودا و سئات بیشترین ضرر را از این کمبود دیده اند و بخش اعظمی از فروش 
خود در چین را از دست داده اند. فولکس واگن اعلام کرده که خوش بین است 
عرضه نیمه هادی ها در ســه ماهه چهارم 2021 بهبود پیدا کند اما همچنان 

محدودیت های عرضه در سال 2022 ادامه خواهد داشت. 
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سودغیرمنتظرهب.ام.و

ب.ام.و پیش بینی تحلیلگران مالی را شکســت داد و در فصل ســوم سال 2021 
در ســود بیش از 42.4 درصد رشد نشان داده است. ســود این برند به رقم 2.58 
میلیارد یورو ]معادل 2.99 میلیارد دلار[ رسید و بالا رفتن قیمت ها و فروش خوب 
خودروهای برقی باعث شــد آثار منفی حاصل از کمبود تراشه به چشم نیاید. به 
گزارش رویترز خودروســازان جهانی از فولکس واگن گرفته تا استلانتیس و رنو، 
فصل سوم سال 2021 را به خاطر کمبود تراشه، کمتر تولید کرده و کمتر فروخته اند. 
بر اساس برآوردهای موسسه تحقیقاتی و مشاوره ای BCG در ماه سپتامبر معلوم 
شد که حدود 10 تا 11 میلیون خودرو در سال 2021 کمتر از 2020 تولید خواهد 
شد که دلیل آن کمبود یا نبود تراشه نیمه هادی بود. اما تولیدکنندگان خودروهای 
پرتجمل مثل ب.ام.و و رقیبش دایملر، با افزایش قیمت های خود، زیان حاصل از 
کمبود تراشه را جبران کرده اند و عملکرد بهتری نســبت به بقیه داشتند. هر دو 
کمپانی در گزارش حاشیه سود EBIT خود 7.8 درصد در فصل سوم کسب کرده اند. 
در حالی که فولکس واگن به 4.9 درصد قناعت کرد. این در حالی است که ب.ام.و در 
فصل سوم سال 2021، در تحویل خودرو 12.2 درصد افت داشته است با این حال 

گردش مالی آن همان 4.5 درصد باقی مانده است.

دندهمعکوس   

سبد خودروهای گروه سایپا سبد نسبتاً 
متنوعی است و می توانید در آن از 

خودروهای ارزان  تولیدی تا خودروهای 
گران مونتاژی سراغ بگیرید

فیلوفنجاننارنجیها!
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سهم بهداشت و درمان از هزینه خانوار
آمار رسمی بیانگر افزایش سهم هزینه بهداشت و درمان 

خانوارهای ایرانی و رسیدن آن به حدود ۱۱.۵ درصد از کل 
هزینه های آنهاست. براساس گزارش مرکز آمار ایران از 

وضعیت بودجه خانوار و توزیع درآمد نشان داده بود که 
متوسط هزینه خالص خانوارهای شهری در پایان سال ۱۳۹۹ 

به حدود ۶۲.۱ میلیون تومان رسیده که از این رقم ۱۶.۱ 
میلیون هزینه خوراکی و ۴۶ میلیون غیرخوراکی بوده است. 
بررسی هزینه های انجام شده در بخش بهداشت و درمان از 

این حکایت دارد که هزینه خالص آن نسبت به کل هزینه 
خانوارها در سال گذشته ۱۱ درصد است.

زیان پمپ بنزین ها از اختلال سامانه هوشمند سوخت
رئیس صنف جایگاه داران کشور اعلام کرد در نتیجه بحرانی 

ناشی از اختلال در سامانه هوشمند سوخت، پمپ بنزین ها 
حدود ۵۰ میلیارد تومان هزینه و زیان متحمل شدند. به گفته 
اسدالله قلی زاده برخی جایگاه ها در چند ساعت اول به مدار 

توزیع به نرخ آزاد بازگشتند ولی برخی  چند روز با مشکل 
مواجه شدند که برآورد ما حدود ۵۰ میلیارد تومان زیان و 
هزینه را نشان می دهد. البته در بخش هایی نظیر عدم النفع، 

هزینه های پرسنلی، تغییرات سخت افزاری و... میزان ضرر و 
زیان نیاز به آنالیز بیشتر دارد. جایگاه های سوخت در ایران 

بیش از 7۰ هزار پرسنل دارند.

حداکثر قیمت جدید شانه تخم مرغ 
قیمت شانه تخم مرغ ۳۰ عددی در مغازه های سطح شهر 

تهران به ۵۵ تا ۶۰ هزار تومان رسیده است. به گزارش ایسنا 
و بر اساس مشاهدات میدانی از برخی خرده فروشی های 

تهران قیمت هر شانه تخم مرغ ۳۰ عددی با وزن دو 
کیلوگرم معادل ۵۵ تا ۶۰ هزار تومان و قیمت هر عدد 

تخم مرغ دو هزار تومان است. البته در برخی مناطق قیمت 
کمتر یا بیشتر است. در میادین تره بار نیز هرشانه تخم مرغ 

۳۰ عددی تنظیم بازار با قیمت ۴۳ هزار تومان و هر شانه 
تخم مرغ بسته بندی با قیمت ۴۶ هزار و ۸۰۰ تومان عرضه 

می شود.
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شاخص کل بورس در پایان معاملات روز شنبه در اتفاقی 
کم سابقه با افزایش ۴۲ هزار و ۲۲۲ واحدی روبه رو شد و تا 
ارتفاع یک میلیون و ۴۴۰ هزار و ۶۳۸ واحد رشد کرد. در 

این روز بیش از ۴.7 میلیارد سهم و انواع اوراق مالی در قالب 
۵۲۳ هزار فقره معامله دست به دست شد تا ارزش بازار به 
بیش از پنج میلیون و 7۵۴ هزار میلیارد تومان برسد. بیشتر 
نمادهای بورس در این روز مثبت بودند اما نمادهای شستا، 
فولاد مبارکه، پتروشیمی خلیج فارس، چادرملو، ملی مس، 

گل گهر و گسترش نفت و گاز پارسیان بیشترین اثر افزایش 
را روی شاخص داشتند.

وعده کاهش قیمت برنج خارجی
دبیر انجمن واردکنندگان برنج وعده داد قیمت برنج از 
اواسط آذر تا هشت هزار تومان در هر کیلو کاهش پیدا 
کند. به گفته مسیح کشاورز این اتفاق با ورود نخستین 

محموله برنج به کشور رخ می دهد و پیش بینی این است 
که قیمت برنج هندی سه تا چهار هزار تومان و برنج 
پاکستانی شش تا هشت هزار تومان در هر کیلو افت 

قیمت داشته باشند. قیمت برنج خارجی اکنون در بازار 
در محدوده ۲۸ تا ۳۰ هزار تومان به فروش می رود و 
برنج ایرانی را بین ۴۵هزار تومان تا بیش از ۵۰هزار 

تومان فروخته می شود.

   آمارهای مصرف گاز گویای رسیدن به نقطه هشدار در این 
حوزه است و آنطور که مسئولان اعلام کردند میزان مصرف گاز 
در همین بازه زمانی نسبت به سال گذشته صددرصد افزایش 
پیدا کرده اســت که همین موضوع لــزوم توجه به مدیریت 
مصرف گاز را نشــان می دهد. محمد عســگری سخنگوی 
شرکت ملی گاز می گوید  میزان مصرف گاز در روز جمعه به 
372 میلیون متر مکعب در بخش خانگی و تجاری رسید و باید 
گفت لازم است مردم به مدیریت مصرف توجه داشته باشند. او 
با تاکید بر لزوم رعایت در میزان مصرف و صرفه جویی در گاز، 
تاکید کرد لازم است همه مشترکان نسبت به این مهم حساس 
باشــند؛ دمای 1۸ تا 21 را مدنظر قرار دهنــد، از لباس های 
گرم در داخل منزل اســتفاده کنند و برای گذر از این چالش 

همراهی لازم را با شرکت گاز داشته باشند.

   مدیرکل راه و شهرســازی اســتان تهران از پیشــرفت 
40درصدی پروژه مشــارکتی تهرانســر ذیل طــرح اقدام 
ملی تولید مســکن خبر می دهد. پروژه مسکن تهرانسر در 
شــهریورماه 13۹۸ آغاز شــده و طبق برنامه ریزی باید در 

شهریور 1401 به پایان برسد.

   ارزش سبد ســهام عدالت در پایان معاملات روز گذشته 
بورس رشــد کرد. اطلاعات بازار نشــان می دهد در این روز 
ارزش سهام عدالت درمقایسه با روز چهارشنبه 12 آبان ماه، 
1.2درصد پیدا کرده است و به این ترتیب ارزش سبد ۵32هزار 
تومانی، یک میلیون تومانی و 4۹2هزار تومانی سهام عدالت 
به ترتیب بــه 13 میلیون و 372هزار تومــان، 2۵ میلیون و 
1۸6هزار تومان و 12 میلیون و 3۹4هزار تومان رسیده است. 
با احتســاب این موضوع، ارزش 60درصد قابل فروش سبد 
۵32هزار تومانی سهام عدالت به هشــت میلیون و 23هزار 

تومان رسیده است.

   قیمت آپارتمان های قدیمی در منطقه ســعادت آباد که 
در شمال غرب تهران واقع شــده است، حداقل حدود متری 
20 میلیون تومان و حداکثر بالای 40میلیون تومان اســت. 
بیشــترین آپارتمان های قدیمی این منطقه که برای فروش 
آگهی شده اند، معمولا قدمت شــان به دهه ۸0 برمی گردد. 
حداقل قیمت این آپارتمان ها از 23 تا 24 میلیون تومان است 
اما انگشت شمار گزینه هایی وجود دارد که با نرخ حدودی هر 
مترمربع 20 میلیون تومان عرضه شده است. آپارتمان های 
ارزان تر معمولا آپارتمان هایی هستند که بازسازی نشده اند. 
مشــاوران املاک این منطقه می گویند که برخی مشاوران 
املاک واحدهای بازســازی نشــده را می خرند و با تعمیر و 
بازسازی، آن را با نرخ بالاتر می فروشند. هرچند که به گفته 
آنها حالا طولانی  شدن رکود بازار موجب شده است که انگیزه 
مشــاوران املاک برای این کار کمتر شود. آنها می گویند که 
بازار آپارتمان های قدیمی به دلیل نرخ پایین داغ تر اســت. 
زیرا مشتریان نسبت به گذشــته قدرت خرید کمتری دارند 
و به همین دلیل جذب آپارتمان هایی با سال ساخت بیشتر 

شده اند.

   معاونت مسکن و ســاختمان وزارت راه و شهرسازی از 
ثبت نام ۸43 هزار نفر در ســامانه نهضت ملی مســکن خبر 
می دهد. ثبت نام این طرح از 2۸ مهرماه آغاز شده و تا 2۸ آبان 
1400 به مدت یک ماه ادامه خواهد داشت. متقاضیان برای 
ثبت نام و بارگذاری تصاویر مدارک مــورد نیاز باید به بخش 
»مشاهده و پیگیری درخواست« در سامانه طرح های حمایتی 
saman.mrud. مسکن وزارت راه و شهرسازی به آدرس

ir مراجعه کنند.

  نبض بازار

جدیدترین به روزرسانی ارزش سهام عدالت

قیمت آپارتمان های قدیمی در 
منطقه سعادت آباد که در شمال 
غرب تهران واقع شده، حداقل 

حدود متری ۲۰ میلیون تومان و 
حداکثر بالای ۴۰ میلیون تومان 

است

سید محمد مرتضوی کارشناس اقتصاد مسکن در گفت وگو با 
ایسنا به بررسی آخرین وضعیت بازار پرداخته و تلاش می کند 
به سوالاتی درباره پیش بینی قیمت مســکن تا پایان سال و 

چشم انداز طرح جهش تولید مسکن پاسخ دهد.

۱    امسال به دلیل رکود معاملات مسکن، متناسب با تورم 
عمومی که بیش از 40درصد بوده شاهد رشد قیمت مسکن 
نبودیم اما در اولین مراجعات به بازار مسکن قیمت ها افزایش 
پیدا می کند که معمولا این اتفاق در ماه های پایانی سال اتفاق 
می افتد، بنابراین شاید بتوان گفت شرایط فعلی زمان مناسبی 
برای خرید خانه است چون فروشــنده ها هم تمایل زیادی 

به فروش دارند.

۲    کاهش معاملات مســکن در مهرماه و عقب نشــینی 
قیمت ها قابل پیش بینی بود؛ معمولا ماه های مرداد و شهریور 
حجم جابه جایــی افزایش پیدا می کند و ســپس در پاییز با 
کاهش خریــد و فروش مواجه می شــویم. در مهرماه قیمت 
مســکن دو دهم درصد در تهران کاهش پیــدا کرده که این 
میزان از نظر اقتصادی اهمیت چندانی ندارد. در واقع می توان 
گفت بازار در ثبات نسبی به سر می برد. مهرماه امسال متوسط 
قیمت یک مترمربع مســکن در شــهر تهران 31 میلیون و 
631 هزار تومان بوده که اگرچه نســبت به ماه قبل دو دهم 
درصد کاهش داشــته اما در مقایسه با مدت مشابه سال قبل 
1۸.4درصد افزایش داشته اســت. همچنین تعداد معاملات 

انجام شــده در این ماه حدود ۵.۵ هزار فقره بود که نسبت به 
ماه قبل و ماه مشابه در سال قبل 2۹.۸ و 36.۸ درصد کاهش 

را نشان می دهد.

۳    ]دربــاره تاثیر طرح جهش تولید بر قیمت مســکن[ 
طرح هایی مثل جهش تولید مسکن همیشه در ابتدا آثار روانی 
ایجاد می کند. وقتی صحبت از ارائه یک میلیون واحد در سال 
و چهار میلیون در چهار سال می کنیم و یک سری دهک ها را 
مخاطب این طرح قرار می دهیم که قرار است خانه دار شوند 
بخشی از مردم که دنبال مسکن ارزان قیمت هستند ممکن 
است تامل کنند تا شاید بتوانند از این فرصت استفاده کنند 
اما پروژه جهش تولید مسکن با این وسعت امکان پذیر نیست 
و اغلب کسانی که سالیان طولانی در بازار مسکن حضور دارند 
معتقد هستند نه تنها امکان ســاخت چهار میلیون واحد در 
چهار ســال وجود ندارد بلکه تورم شدیدی را به بازار مسکن 
تحمیل خواهد کرد. در بخش مصالح ســاختمانی و نیروی 
انســانی هم با کمبودهایی مواجه هســتیم. در حال حاضر 
سالانه 300 تا 400 هزار واحد مسکونی احداث می شود که 
اگر بخواهیم یکباره این عدد را به یک میلیون واحد برسانیم 
یعنی ســه برابر فعلی، نیاز به نهاده های ساختمانی، خدمات 
و نیروی انسانی داریم. به همین نسبت رقابتی در بازار ایجاد 
می شود که کل زنجیره را با رشد قیمت مواجه می کند. به نظر 
من دستیابی به هدف تولید سالانه یک میلیون واحد مسکونی 

در 10 سال منطقی خواهد بود.

   بازار کسب وکار

پیش بینی رشد قیمت مسکن در ماه های پایانی سال

اگر بخواهید با بودجه هفت میلیونی گوشــی بخرید، دو 
گزینه یعنی سامسونگ Galaxy A32 5G و شیائومی 
Poco X3 پیش روی شماست. این دو رقیب در بسیاری 
موارد شبیه هستند اما گوشــی شیائومی دوربین بهتری 
دارد و سامسونگ از قابلیت 5G پشتیبانی می کند. برای 
خرید گوشــی سامسونگ بســته به میزان حافظه موقت 
باید حداقل هفــت میلیون و 200 هــزار تومان تا هفت 
میلیون و ۸00 هزار تومان پول خرج کنید. اتفاقا شیائومی 
Poco X3 هم در دو مدل با حافظه موقت شش و هشت 
گیگابایت به فروش می رســد و نهایتا باید برای آن هفت 

میلیون و 100 هزار تومان پول خرج کنید. 

A32 5G همه چیز درباره  
گوشــی A32 5G از اعضای جدید خانواده سامسونگ 
 5G در بازار موبایل ایران اســت. این گوشــی از فناوری
پشتیبانی می کند. سامسونگ A32 5G در دو نسخه با 
حافظه موقت شش و هشت گیگابایت عرضه شده و حافظه 
داخلی آن 12۸گیگابایت است. در طراحی این گوشی از 
 720 MediaTek MT6853 تراشه هفت نانومتری
استفاده شده اســت. صفحه نمایش گوشــی 6.۵اینچی 
اســت و تصاویر را با رزولوشــن 1600 در 720پیکسل 
نمایش می دهــد. دوربین اصلی این گوشــی چهارگانه 
است. حسگر عریض 4۸مگاپیکسلی، حسگر فوق عریض 
هشت مگاپیکســلی، حســگر ماکرو پنج مگاپیکسلی و 

حســگر عمق دو مگاپیکســلی لنزهای دوربین اصلی را 
تشکیل داده اند که می تواند تصاویر 4K با سرعت 30فریم 
بر ثانیه فیلمبرداری کند. دوربین ســلفی این گوشی در 
وسط لبه بالایی صفحه نمایش قرار گرفته و رزولوشن آن 
13مگاپیکسل است. این گوشی باتری لیتیوم یونی پنج 
هزار میلی آمپری دارد که از قابلیت شــارژ سریع 1۵وات 

پشتیبانی می کند. 

Poco X3 همه چیز درباره شیائومی  
گوشــی شــیائومی مدل Poco X3  دو ســیمکارت با 
ظرفیت 12۸گیگابایت روانه بازار شده و این روزها به یکی 
از پرطرفدارترین گوشی ها تبدیل شده است. نقطه ضعف 
بزرگش این است که از فناوری 5G پشتیبانی نمی کند اما 
مشخصات خوب آن، این نقطه ضعف را پوشش می دهد. 
این گوشی در دو مدل با حافظه موقت شش گیگابایتی و 
یک مدل هم با حافظه موقت هشــت گیگابایتی در بازار 
حضور دارد. در طراحی آن از تراشــه هشــت نانومتری 
Snapdragon 732G استفاده شده و سری پردازنده 
آن Kryo 470 است. صفحه این گوشی 6.7اینچی است 
و تصاویر را با رزولوشــن 10۸0 نمایش می دهد. در قاب 
پشتی چهار ماژول دوربین به چشم می خورد. دوربین اول 
از نوع عریض با رزولوشــون 64مگاپیکسلی است که یک 
لنز فوق عریض 13مگاپیکسلی، لنز ماکرو دو مگاپیکسلی 

و حسگر عمق دو مگاپیکسلی آن را همراهی می کنند.

   دیجیتال

A32 5G یا Poco X3؛ سمفونی شش و هشت!
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شش میلیون و 190هزار
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پرفروش ترین گوشی های پنج تا هشت میلیون
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13میلیون و 800هزار
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12میلیون و 130هزار

12میلیون و 838هزار

12میلیون و 520هزار
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فروش 27 هزار و 870

32 هزار و 195

37 هزار و 620

هفت هزار و 585

دو هزار و 875

11 میلیون و 980 هزار 

11 میلیون و 800 هزار 

شش میلیون و 150 هزار

سه میلیون و 650 هزار 

یک میلیون و 197 هزار و 600

جدول قیمت طلا و ارز

دلار آمریکا

یورو

پوند انگلیس

درهم امارات

لیر ترکیه

سکه تمام جدید

سکه تمام قدیم

سکه نیم بهار 

سکه ربع بهار

گرم طلای 18عیار

خرید 27 هزار و 770

32 هزار و 45

37 هزار و 420

هفت هزار و 565

دو هزار و 855

11میلیون و 830 هزار 

11 میلیون و 500 هزار

شش میلیون و 50 هزار

سه میلیون و 550 هزار

-

  بازارگردی

تیر بزن به قلبم ولی کامنت منفی نگذار!
گزارشی درباره تاثیر مخرب انتشار نظر منفی کاربران برای کسب وکارهای اینترنتی 

گروه بازار|نگاهی به آمارهای جهانی نشــان می دهد 
حتی یک نظر منفی می تواند پنــج نظر مثبت در مورد 
یک محصول یا خدمات در فروشــگاه های آنلاین را زیر 
سوال ببرد و در مجموع تا 10درصد به درآمد آن کسب 
و کار صدمه بزند. برای اینکه کاملا با نوع نظر های مردم، 
واکنش آنها و تاثیراتش روی کسب و کارتان آشنا شوید 
به صورت خلاصه مهم ترین اطلاعات این زمینه را برای 

شما جمع آوری کرده ایم.
۱ حدود 6۸درصد نســل جوان امروزی به نظر  مردم 
در سایت های آنلاین اعتماد دارند و بر اساس آن تصمیم 
می گیرند. در حالی که حدود 34درصد اعتقادی به نظرات 

آنلاین نداشته و تبلیغات تلویزیونی را بیشتر قبول دارند.
۲  به صورت کلی نظرهای زیاد در مورد یک محصول 
میزان فروش و استفاده از خدمات را تا 1۸درصد افزایش 

می دهد.
۳ وقتی کاربران محتوا و نظر نوشته شده توسط یک 
کاربر دیگر را می بینند تا 133درصد بیشتر تمایل دارند 
در مورد آن محصول صحبت کرده و یا در بحث شرکت 

کنند.
۴  نظرات مردم در مورد محصولات تا 12برابر بیشتر 
از محتوایی که خود شرکت تولید کننده در مورد محصول 

تولید کرده، مورد اعتماد است.

۵ بر خلاف تصــورات، نظرهای منفــی در مورد یک 
محصول که باعث شود ســر و صدای زیادی در مورد آن 
شکل گرفته و بیشتر دیده شود در نهایت نتیجه مثبتی 
برای شرکت تولید کننده داشــته و باعث می شود علاوه 
بر میزان فروش مردم بیشتری با برند و یا محصول آشنا 

شوند.
۶  اگر نظرهایی که در مورد محصول شــما گذاشته 
می شوند بسیار غنی و کامل باشند )جدا از منفی یا مثبت 
بودن( باعث می شــوند بین 10 تا 20درصد رشد فروش 

داشته باشید.
7 اگر محصول یا خدمت شما بیش از ۵0نظر داشته 
باشد، میزان مشارکت کاربران تا 10درصد بیشتر می شود.
۸ حدود ۹0درصد کاربران بــرای تصمیم گرفتن در 

مورد یک محصول یا خدمت کمتر از 10نظر می خوانند.
۹ کاربرانــی که نظرات را روی گوشــی می خوانند تا 
127درصد بیشتر از کاربرانی که با کامپیوتر می خوانند 

خرید انجام می دهند.
۱۰ در هتل ها اگر در بازه پنج امتیازی، یک امتیاز بیشتر 
بگیرند، میزان اتاق های اشغال شــده آنها تا 11 درصد 

افزایش پیدا می کند.
۱۱  وقتی کاربران با نظرهای مثبت روبه رو شــوند تا 
31درصد بیشتر احتمال دارد نظرهای بیشتری بخوانند.

۱۲  72درصد کاربران می گوینــد نظرهای مثبت  1
می تواند باعث شــود آنها به صورت تمام و کمال به یک 

کسب و کار اعتماد کنند.
۱۳ اگر قیمت دو محصول یکی باشد، مشتریان تا پنج 
برابر بیشتر احتمال دارد به سراغ موردی بروند که امتیاز 

بهتری گرفته است.
۱۴  22درصد از کاربران بعد از خواندن یک نظر منفی 
دیگر مایل به خرید و یا اســتفاده از محصول نیستند. 
اگر این میزان به سه نظر منفی برسد، حدود 60درصد 
مخاطبان بی خیال محصول و خدمت می شوند. با چهار 

نظر منفی این میزان به 70درصد می رسد.
۱۵  حدود ۸6درصد مردم وقتی نظر منفی در صفحه 

یک محصول ببینند در مورد خرید آن دودل می شوند.
۱۶ به صورت میانگین یک نظر منفی موجب از دست 

دادن 30مشتری می شود.
۱7 به صورت میانگین حدود 30درصد از نظرهایی که 
می خوانید تقلبی هستند و توسط خود شرکت سازنده و 

یا شرکت رقیب آن نوشته شده اند.
۱۸ کامپیوترهای شخصی با 7۸درصد محبوب ترین 
وسیله برای خواندن نظرهای مردم در مورد یک محصول 

و یا خدمت هستند.
۱۹ در بحث ســلامت حدود ۸4درصد از کاربران به 
نظرات مانند توصیه شخصی دوست و آشنایانشان نگاه 

می کنند.
۲۰ بیش از هر کسب و کار دیگری، نظرات مشتریان 
رستوران ها روی کسب و کار این صنف تاثیرگذار است. 

تا حدی که 61درصد مشتریان آنها حتما نظری در مورد 
رستورانی که می روند خوانده اند.

۲۱ رستورانی که امتیازش به اندازه نیم نمره در بازه یک 
تا پنج افزایش پیدا کند به احتمال بیشتری در ساعات 

شلوغی کاملا پر خواهد شد.
۲۲  34درصد مشتریان بر اساس میزان نظرهای مثبت 

رستوران خود را انتخاب می کنند.
۲۳ حدود 47 درصد مشــتریان، با خواندن نظرهای 
مثبت تبدیل به مشتری ثابت یک رستوران شده و کمتر 

به سراغ رستوران های دیگر می روند.
۲۴  حدود ۸1درصد خانم ها قبل از مراجعه به رستوران 
باید نظری در مورد تمیز بودن رستوران دیده باشند. اگر 
کسی به تمیزی اشاره نکرده باشد و یا نکته منفی گفته 

باشد اصلا به آن غذاخوری مراجعه نمی کنند.
۲۵  در نظرسنجی در مورد  شــرکت ها، هر پنج نظر 

مثبت می تواند یک نظر منفی را جبران کند.

  بازارگردي 

پرفروش ترین لباسشویی های با ظرفیت هفت کیلوگرم
مقایسه سه مدل ماشین لباسشویی که خرید آنها حدود 11 تا 12 میلیون تومان بودجه لازم دارد

گروه بازار |    مهمترین قابلیت های ماشین لباسشویی در سه مدل پرفروش گرد هم آمده. این لباسشویی ها برچسب انرژی A سه پلاس دارند و تا بیشترین حد ممکن در مصرف آب و برق 
صرفه جویی می کنند. قابلیت شست وشو با بخار یا Steam Clean هم از مهمترین ویژگی آنها است.

۱   پاکشوما مدل 74401

اگر می خواهید ماشــین لباسشــویی کم مصرف بخرید، مدل 
74401 می تواند یکی از گزینه ها باشد. این ماشین لباسشویی 
از محصولات شــرکت پاکشوماســت و هفت کیلوگرم ظرفیت 
شست وشو دارد. ماشین لباسشویی پاکشوما موتور قدرتمندی 
دارد که باعث می شود سرعت چرخش آن به هزار و 400دور در 
دقیقه برسد. از مهمترین ویژگی های این مدل می توان به 21برنامه 
مختلف برای شست وشو اشاره کرد که دست کاربر را در انتخاب 
مدل شستن لباس ها باز گذاشته است. یکی از این برنامه ها استفاده 
از آبکشی اضافی است. باقی ماندن مواد شوینده روی لباس ها باعث 
ایجاد حساسیت پوستی و سوزش می شود. انتخاب این گزینه باعث 
می شود در مواقعی که شوینده  زیادی اضافه کرده اید، آب کشی 
مجدد انجام شود و مقدار شــوینده  باقی مانده در الیاف لباس ها 
را خارج کند. یکی دیگر از امکانات این مدل قفل کودک اســت. 
امروزه قفل کودک بر روی بسیاری از لوازم خانگی تعبیه می شوند 
و اســتفاده از آن به کودکان کنجکاو اجازه نمی دهد تنظیمات 
دستگاه را دست بزنند. به این ترتیب آنها دیگر نمی توانند به طور 
اتفاقی برنامه شست وشو را تغییر دهند و یا آن را دچار وقفه کنند.

قیمت: ۱۲میلیون و ۲۰۰هزار تومان

ماشین لباسشــویی پاکشــوما مدل 72300 از نوع در از جلو 
اســت. کنترل ها و نمایشــگر LED این ماشــین لباسشویی 
در قســمت بالایی آن قــرار دارد. محل ریختن پــودر و مواد 
شــوینده در سمت دیگر پنل اســت که با کشــیدن باز شده و 
در دســترس قرار می گیــرد. در پاییــن نیز محــل فیلتر آب 
خروجی قرار گرفته که هرچند وقــت یک بار نیاز به تمیزکردن 
دارد تــا مواردی ماننــد مو یا نخ اگــر در آن گیر کرده باشــد، 
 تمیز شــود. ظرفیت دیگ این دســتگاه هفت کیلوگرم است.

 رتبه انرژی آن در رده A سه پلاس قرار گرفته و تا حد ممکن در 
مصرف آب و برق صرفه جویی می کند.

 این لباسشویی 1۵برنامه شست وشو دارد. زمانی که یک برنامه 
شست وشو انتخاب می شود، دمای آب، زمان شست وشو، سرعت 
شست وشو، سرعت خشــک کن و مقدار خیس کردن و مقدار 
آب کشی لباس و تمام موارد مرتبط، براساس برنامه شست وشو و 
نوع لباس های شما به صورت اتوماتیک تنظیم می شود.  برنامه های 
مختلف شست وشــو را می توان با استفاده از پیچ تنظیم موجود 

روی پنل دستگاه تنظیم کرد.
قیمت: ۱۱میلیون تومان

ماشــین لباسشــویی مدل 7103  با ظرفیت هفــت کیلوگرم 
یکی از محصولات ارائه شــده شرکت دوو اســت. شرکت دوو با 
بهره گیری از فناوری های جدید توانســته اســت رتبه مصرف 
انرژی ایــن محصول را به A ســه پلاس برســاند. موتــور این 
لباسشــویی دیگ را با ســرعت هزار دور در دقیقه می چرخاند. 
لباسشــویی دوو مجهز به فناوری بخارشوی اســت. مهمترین 
مزیت یک سیستم بخارشــوی صاف و بی چین و چروک شستن 
 البســه و ملحفه ها با از بین بردن آلرژی های شــایع آنهاســت.

 فناوری بخار علاوه بر کم کردن زمان شست وشــو باعث بهبود 
عملکرد و کم شدن مقدار قابل توجهی از مصرف انرژی می شود. 
این لباسشویی سیستم عیب یابی هوشمند دارد و در صورت بروز 
مشــکل، آن را از طریق صفحه نمایش اطلاع می دهد. این مدل 
1۵برنامه شست وشو دارد که می توان متناسب با جنس پارچه و 
زمان شست وشو آنها را از طریق پیچ ولومی در گوشه پنل ماشین 
لباسشــویی انتخاب کرد. صفحه نمایش این ماشین لباسشویی 
زمان باقی مانده تا پایان شست وشو و برنامه انتخاب شده را نمایش 

می دهد و تنظیمات آن از طریق چهار دکمه اعمال می شود. 
قیمت: ۱۰میلیون و ۳۰۰ هزار تومان

۳   اسنوا مدل ۲72300     دوو مدل 7103

  آلت کوین چیست؟
به کلیــه ارزهای دیجیتــال به جز بیــت کوین، 
آلت کوین Altcoin گفته می شود. آلت کوین ها 
در راستای موفقیت رمزارز بیت کوین ایجاد شده اند 
و برای جلب رضایت ســایر کاربران با سلیقه ها و 
اهداف متفــاوت، در قوانین خود نیــز تنوع ایجاد 
کرده اند. برخــی از آلت کوین ها، توکن هســتند 
و برخی دیگر کوین. اولین آلت کوین ارائه شــده 
در ســال Namecoin ،2011 بــود که تعداد 
آن مانند بیت کوین 21 میلیون کوین اســت. در 
همان ســال Litecoin وارد بازار شد که از نظر 
کد و کارایی مشــابه  بیت کوین اســت اما یکی از 
تفاوت های اساسی آن با بیت کوین این است که به 
ماینرها اجازه می دهد یک تراکنش را چندین بار 
تایید کنند و در زمان مشابه، چهار برابر بیت کوین 
پاداش دریافت کننــد. در حال حاضر بیش از پنج 
آلت کوین وجود دارد که برخی از آن ها می توانند 
با معروف ترین رمز ارز دنیا یعنی بیت کوین رقابت 

کنند.

  آلت کوین ها چگونه کار می کنند؟
رونــد فعالیت آلت کوین هــا به طور کلی بســیار 
شــبیه بیت کوین اســت. در آلت کوین ها، برای 
انجام معاملات و ارســال کریپتوکارنسی به کیف 
پول فرد دیگر، به یک کلیــد خصوصی نیاز دارید. 
همچنین درست مانند بیت کوین، تمام معاملات و 
تراکنش های آلت کوین ها، نیز در یک شبکه بلاک 
چین یا یک لجر، به صورت دائمی ثبت می شوند. 
بنابراین تراکنش ها و معامــلات آلت کوین ها نیز 

غیرقابل دستکاری هستند.

   تفاوت آلت کوین با بیت کوین چیست؟
برخــی قوانین اعمال شــده در آلــت کوین ها، با 
بیت کوین متفاوت اســت. به عنوان مثال در آلت 
کوینی به نام لایت کوین، پرداخت پاداش ناشــی 
از ایجاد یک بــلاک جدید، که همان ســکه یا ارز 
دیجیتال است، هر 2.۵دقیقه یک بار رخ می دهد. 
در حالی که در بیت کوین، پاداش استخراج ماینرها، 
هر 10 دقیقه یک بار پرداخت خواهد شد. در واقع 

پاداشی که فرد در استخراج لایت کوین به دست 
می آورد، در زمان یکسان بسیار بیشتر از بیت کوین 
خواهد بود. تفاوت دیگر لایــت کوین و بیت کوین 
در سختی شــبکه آن هاســت. به این ترتیب برای 
اســتخراج بیت کوین، به ســخت افزارهای قوی با 
توان سخت افزاری بالا نیاز داریم، در حالی که لایت 
کوین ها را می توان با دستگاه های کامپیوتر خانگی 

نیز استخراج کرد.

  معروف ترین آلت  کوین های دنیا چه هستند؟
بیش از هزار نــوع آلت کویــن در بــازار ارزهای 
دیجیتال وجــود دارد که فقــط معروف ترین آنها 
در صرافی ها معتبر فهرســت می شــوند. اتریوم 
Ethereum، ریپل Ripple، دش Dash، لایت 
کوین  Litecoinو مونرو Monero از این دسته 

هستند.

  نقاط ضعف و قوت آلت کوین چیست؟
آلت کوین ها چند نقطه قوت دارند که می تواند برای 
اکثر معامله گران وسوســه انگیز باشد. این ارزهای 

دیجیتال، نقص های موجود در بیت کوین را ندارند 
یا ســعی در بهبود آن ها دارند، با بازار بیت کوین 
رقابت می کننــد و همچنین هزینه تراکنش کمی 
نیز دارند. با این حال نوسان زیاد در قیمت آن ها و 
امنیت کمتر آن ها از بیت  کوین را می توان از نقطه 
ضعف های این کریپتوها دانست. در واقع احتمال 
کلاهبرداری در برخی آلت کوین ها بسیار بیشتر از 

بیت کوین است. 
   بهبود نقص های موجود در بیت کوین: در 
طراحی آلت کوین ها ســعی بر این بوده است که 
مشکلات موجود در پلتفرم بیت کوین، تا حدودی 
جبران شود. به عنوان مثال کاهش هزینه استخراج 
آن ها و ســرعت بیشــتر ماینینــگ، از جمله این 

تفاوت هاست. 
   ایجاد رقابت در بازار: سازندگان آلت کوین ها، 
ســعی دارند قوانین و اصول بیت کویــن را ارتقا 
دهند و برای سازگاری با سلیقه های مشتری های 
مختلف، در قوانین خود نیز تنوع ایجاد کنند. این 
بهبود قوانین، فضای رقابتی جدید را برای سیستم 

بیت کوین ایجاد می کند.

   هزینه تراکنش پایین: شما به راحتی توسط 
آلت کوین ها، می توانید در فضای امن بلاک چین 
معاملات خود را با کمترین هزینه تراکنش انجام 

دهید.

   انواع آلت کوین چیست؟
به صورت کلی آلت کوین ها را می توان در سه دسته 

کلی تقسیم بندی کرد
- آلت کوین های قابل اســتخراج: آلت  کوین های  
Mining-Based بیش از بقیه عملکردی مشابه 
بیت کوین دارند. فرآیند اســتخراج آن ها درست 
مانند بیت کوین است و ماینرها پس از اضافه کردن 
یک بلاک جدید به شبکه، پاداش خود را دریافت 
می کنند. برترین آلت  کوین های سال 2020، مانند 

اتریوم، جز این دسته بوده اند.
   ارزهــای دیجیتال پایدار یا اســتیبل 
 ،Stablecoins کوین ها: رمزارزهای پایدار یــا
نوعی آلت کوین هســتند که برای مقابله با بازار پر 
نوسان کریپتوکارنسی ها طراحی شده اند. در واقع 
استیبل کوین ها با داشــتن یک پشتوانه با ثبات تر 

مانند طلا یا ارز فیات، در برابر نوســانات شــدید 
 )Tether( ارزهای دیجیتال مقاومت می کنند. تتر
و لیبرا )Libra( دو رمز ارز پایدار هستند. استیبل 
کوین لیبرا توســط کمپانی فیس بوک، طراحی 

شده است.
   توکن ها: برای توضیح تفــاوت کوین و توکن 
Token باید گفت رمز ارزهایی که برخلاف بیت 
کوین، شــبکه بلاک چینی مخصــوص به خود را 
ندارند، توکن محسوب می شوند. با این حال برخی 
توکن ها شبکه اختصاصی خود را دارند. در حالتی 
که یک توکن در بستر بلاک چین خود قرار بگیرد، 
یک رمز ارز محلی و کوین محسوب می شود و اگر 
در بستر بلاک چین های دیگر قرار بگیرد یک توکن 
خواهد بود. به عنوان مثال توکن اتر در بلاک چین 
اتریوم یک رمزارز محلی محســوب می شود و در 

بلاک چین های دیگر یک توکن است.

  معرفی آلت کوین های مشهور دنیا
بیش از پنج هــزار آلت کوین در دنیــا وجود دارد 
اما از میان آنها تنها 20 آلت کوین مشــهور بیشتر 

شناخته شده اند.
   اتریــوم )ETH(: اتریــوم در واقــع نوعی 
بلاک چین اســت که یک رمز ارز محلی به نام ارز 
دیجیتال اتــر )ETH( دارد و به منظور توســعه 
ویژگی هــای بلاک چین بیــت کویــن و انجام 
قراردادهــای هوشــمند، طراحی شــده. هزینه 
معاملات و تراکنش های موجود در اتریوم توسط 
رمزارز محلی این شبکه، یعنی اتر پرداخت می شود. 
اتریوم در ســال 2014 پیش فروش خود را آغاز 
کرد. رمزارزِ آن، ارز دیجیتال اتر در ســال 201۵ 
راه اندازی شد و در حال حاضر پس از بیت کوین، 
دومیــن ارز دیجیتالی پر طرفدار بازار محســوب 

می شود. 
  ریپل )XRP(: ریپل در سال 2012 راه اندازی 
شد و یک شــبکه جهانی اســت که امکان انجام 
تراکنش ها و معامــلات بین المللی و بین مرزی را 
به صورت فوری و کم هزینــه فراهم می کند. تمام 
توکن های ریپل قبل از راه انــدازی پیش فروش 
شــده اند و با گذشــت زمان ریپل جدیدی تولید 
نمی شود. از آنجا که ریپل نیازی به استخراج ندارد، 
یکی از بهترین ارزهای دیجیتال برای موسســات 
مالی اســت که به دنبال راهی برای پرداخت ها و 
معاملات بین مرزی هســتند. این رمزارز، در حال 
حاضر مقام هفتم حجم بــازار در جهان را به خود 

اختصاص داده است.
   لایت کوین )LTC(: لایت کوین در ســال 
2011 راه اندازی شد و جزو اولین آلت کوین هایی 
بود که پس از بیت کوین ایجاد شــده اســت. این 
آلت کویــن دارای یک شــبکه منبع باز اســت و 

به منظور انجــام معاملات جهانــی و غیرمتمرکز 
طراحی شده است. اگرچه لایت کوین از بسیاری 
جهات مانند بیت کوین اســت امــا فرایند تایید 
معاملات و سرعت تولید بلاک  جدید در این رمزارز 

سریع تر از بیت کوین صورت می گیرد.
   تتــر )USDT(: تتــر یکــی از اولیــن و 
محبوب ترین ها در لیســت چنــد هزارتایی انواع 
آلت کوین های موجود در بازار است که جزو دسته 
اســتیبل کوین ها طبقه بندی می شود. این گروه 
از رمزارزهای با ثبات، با پشــتوانه قــرار دادن ارز 
فیات یا کالای با ارزش مانند طلا، ســعی دارند بر 
نوسانات مرســوم بازار غلبه کنند. بنابراین قیمت 
ارز دیجیتال تتر معمولا حدود یک دلار است. تتر 
در ســال 2014، به منظور ایجاد یک پلتفرم برای 
معامله دیجیتالی ارزهای فیات در بســتر شبکه 

بلاک چین، به بازار ارائه شد.
   بیت کوین کش )BCH(: بیت کوین کش 
یکی از مهمترین و موفق ترین آلت  کوین ها است که 
بر اثر یک فورک به وجود آمد. یک فورک هنگامی 
ایجاد می شود که بین توسعه دهندگان و ماینرها 
اختلاف نظر رخ دهد. وقتی اعضای شبکه نمی توانند 
به توافق برسند و در این حالت یک آلت کوین جدید 
ایجاد می شود و در کد شبکه تغییراتی رخ می دهد. 
بیت کوین کش در ســال 2017 در نتیجه یکی از 

همین اختلاف نظرها ایجاد شد.
   لیبرا )LIBRA(: در اواســط ســال 201۸، 
شایعاتی مبنی بر این که فیسبوک، غول رسانه های 
اجتماعی در حال توســعه کریپتوی مخصوص به 
خود است، منتشر شد. حدود دو سال و نیم پیش 
این شایعات به صورت رسمی تایید شد و فیسبوک 
اعلام کرد قرار است یک ارز دیجیتال با نام لیبرا را 
معرفی کند و در بیانیه ای رسمی گفت این رمز ارز 
ابتدا به صورت آزمایشی فعالیت خود را آغاز می کند 
زیرا فیســبوک متعهد شــده قبل از راه اندازی، 

نگرانی های قانون گذاران را برطرف کند.
   بایننس کوین )BNB(: ســومین رمز ارز 
مشهور حال حاضر دنیا با قیمت حدود 600 دلار 
توکن محلی صرافی بزرگ بایننس اســت که در 
سال 2017 راه اندازی شد. بایننس کوین پس از 
معرفی، به سرعت توانست حجم زیادی از معاملات 
 BNB بازار را به خود اختصاص دهد. ارز دیجیتال
هزینه تراکنش هــا در صرافی آنلایــن را کاهش 
می دهد و همچنین می تواند بــرای خرید برخی 
کالاها و خدماتی از جمله هزینه سفر و موارد دیگر 

مورد استفاده قرار بگیرد.
   کاردانو )ADA(: کاردانو یک پلتفرم مبتنی 
بر بلاک چین است که مانند بلاک چین اتریوم از 
اجرای قراردادهای هوشــمند پشتیبانی می کند. 
 )ADA( رمزارز اختصاصی شــبکه کاردانــو آدا

نام دارد و ســرعت اجــرای معامــلات و کارمزد 
تراکنش های شبکه آن از بلاک چین های قدیمی 
مانند اتریوم بهتر اســت. اکثر توسعه دهندگان و 
ســرمایه گذاران اولیه این پروژه، ژاپنی هســتند 
و چون این پلتفرم شــباهت زیادی با بلاک چین 
اتریوم دارد، از این رو کاردانــو را »اتریوم ژاپنی« 

می دانند. 
   ترون )TRX(: شــبکه ترون توســط یک 
کارآفرین چینی به نام جاســتین ســان  در سال 
2017 راه اندازی شد. برخی افراد اعتقاد داشتند 
که ترون شبکه ای مانند اتریوم اســت و با اتریوم 

تفاوت های اساسی چندانی ندارد.
  دش کویــن )DASH(: دش کویــن یک 
کریپتوکارنســی منبع باز و یک فورکِ ناشــی از 
پروتکل رمز ارز بیت کوین است. این ارز دیجیتال 
امکان انجــام معاملات غیر قابــل ردیابی را مهیا 
می کند و به شــما آزادی عمل لازم را می دهد تا 
به هر روشــی که می خواهید پول خود را جابه جا 
کنید. با دش کوین می توانید هرجا که هستید و به 
هرکس که می خواهید و با هزینه تراکنش کمتر از 

یک سنت، سریعا پول خود را انتقال دهید.
  دوج کوین )DOGE(: دوج کوین یک رمزارز 
منبع باز و همتابه همتا اســت که در سال 2013 
به عنوان یک آلت کوین راه اندازی شــد. فناوری 
زیربنایی این کریپتو، از لایت کوین نشات گرفته 
بود. طراحی این رمزارز در ابتدا بیشتر یک شوخی 
بود اما پس از دل همین شوخی توانست محبوبیت 
لازم را کسب کند. دوج کوین برخلاف بیت کوین 
که تعداد محدودی دارد، نامحدود است. نامحدود 
بودن دوج کوین به منظور ارائه یک ارز دیجیتال 
بود که نسبت به بیت کوین، سریع تر باشد و با نیاز 

کاربران نیز سازگارتر باشد.

مراسم گودبای پارتی 
 بیت کوین

همه چیز درباره آلت کوین ها و سودآوری 
شگفت انگیز آنها

گروه بازار|  قیمت بیت کوین دیروز هم کاهش پیدا کرد و تا کف کانال 60 هزار دلار عقب  نشست، 
این در حالی بود که بایننس کوین، سولانا، شیبا به ترتیب یک درصد، شش درصد و 10 درصد رشد 
داشتند و رشد روزانه مانا بالای 20درصد بود. قیمت بایننس کوین در حال حاضر به 610 دلار معادل 
17 میلیون تومان می رسد و سولانا با رسیدن به حدود 245 دلار )معادل حدود هفت میلیون( به 
ترتیب رشد یک ساله حدود دو هزار درصدی و 14 هزار درصدی را تجربه می کنند. رشد بیت کوین 
در همین مدت یک سال زیر 300درصد اســت. به این ترتیب آنهایی که بازار ارزهای دیجیتال را با 
بیت کوین می شناسند، متوجه شده اند سود در سرمایه گذاری روی سایر رمز ارزهاست. چیزهایی 

به اسم آلت کوین.

  آلت کوین چیست؟
به کلیه ارزهای دیجیتال به جز 

 )Altcoin( بیت کوین، آلت کوین
گفته می شود.

 شت کوین چیست؟
به رمزارزهایی که هیچ هدف 
خاصی پشت ایجاد شدنشان 

وجود نداشته و معمولا به دلیل 
یک شوخی ایجاد شده اند، عنوان 

شت کوین گفته می شود.

 تفاوت کوین و توکن چیست؟
رمز ارزهایی که برخلاف 

بیت  کوین، شبکه بلاک چینی 
مخصوص به خود را ندارند، توکن 

محسوب می شوند.

کته
ن
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رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل گروه ام تی ان )MTN Group( بر ادامه حضور این گروه 
ارتباطی در ایران، در عین داشتن برنامه خروج از سایر کشورهای منطقه خاورمیانه تأکید 
کردند. به گزارش روابط عمومی ایرانسل، »سبیســی جوناس« رئیس هیأت مدیره گروه 
ام تی ان، »رالف موپیتا« مدیرعامل گروه ام تی ان و »اســماعیل جــارودی« معاون گروه 
ام تی ان در منطقه خاورمیانه و شــمال آفریقا، صبح شــنبه 1۵ آبان 1400، از ساختمان 
مرکزی ایرانسل بازدید و با دکتر بیژن عباسی آرند مدیرعامل و نیز معاونان و کارکنان اولین 

و بزرگ ترین اپراتور دیجیتال ایران دیدار کردند.
»سبیسی جوناس«، رئیس هیأت مدیره گروه ام تی ان، در ابتدای این دیدار، با اشاره به اینکه 
ام تی ان، با وجود شرایط ژئوپولتیک منطقه، دوشادوش ایرانسل، به همکاری و حمایت از 
کسب وکار در ایران ادامه خواهد داد، دستاوردها و اقدامات انجام شده طی دوران اخیر در 
ایرانسل را ستود و بر ادامه گذار به تحول دیجیتال، از جمله در حوزه هایی همچون فین تک، 
تأکید کرد. »رالف موپیتا« مدیرعامل گروه ام تی ان نیز در این دیدار با قدردانی از مدیرعامل 
و معاونان ایرانسل بابت تلاش های مدیریتی انجام شده، تصریح کرد: با توجه به برخی حرف 
و حدیث های موجود، پیرامون برنامه خروج ام تی ان از منطقه خاورمیانه و رویکرد آفریقامحور 
این گروه ارتباطی، لازم است تأکید کنم که ما در حال خروج و واگذاری سایر شرکت های 
خود در منطقه خاورمیانه، شامل سوریه، یمن و افغانستان هستیم ولی در عین حال، درباره 

ایران چنین برنامه ای نداریم.
موپیتا تأکید کرد: ام تی ان همچنان بر ایران، به عنوان یک بازار مهم، تمرکز خواهد داشت و 
این موضوع، با رویکرد آفریقامحور گروه ام تی ان و برنامه ما برای خروج از کشورهایی مانند 
سوریه، یمن و افغانستان تناقضی ندارد. وی افزود: ایران بازاری است که ما بر روی آن تمرکز 
داریم و این با رویکرد آفریقامحور ما تناقضی ندارد و در کنار آن و همزمان با آن است. از شما 
می خواهیم که با قدرت، مسیر خود در تحول دیجیتال در ایران را ادامه دهید و همانطور 
که به عنوان مثال، در ارائه خدمات شبکه نسل چهار تلفن همراه، در ایران پیشتاز بودید، 
پیشتازی در ارائه نسل پنج ۵G را نیز با قدرت ادامه دهید. مدیرعامل گروه ام تی ان همچنین 
با تصریح بر اینکه ایرانسل، یکی از دو شــرکت برتر گروه ام تی ان، در زمینه ترافیک شبکه 
ارتباطی است، بر ادامه مسیر ایرانسل به عنوان یک کسب وکار موفق و راهبر بازار، تأکید با 
همراهی ام تی ان تأکید کرد. » اسماعیل جارودی« معاون گروه ام تی ان در منطقه خاورمیانه 
و شمال آفریقا نیز در این دیدار با تشکر از تیم مدیریتی ایرانسل به رهبری دکتر عباسی آرند 
بابت دستاوردهای حاصل شده، از مدیران ارشد گروه ام تی ان بابت حمایت های مستمر از 
ایرانسل قدردانی و بر ادامه رابطه استراتژیک و طولانی مدت فی مابین تأکید کرد. دکتر بیژن 
عباسی آرند،مدیرعامل ایرانسل در این دیدار ضمن خوشامدگویی به مدیران ام تی ان، ادامه 
و گسترش همکاری طولانی مدت موجود بین دو طرف را حایز اهمیت دانست و با تشکر از 
حمایت ها و همکاری های انجام شده از طرف گروه ام تی ان، ابراز امیدواری کرد که در آینده 
نیز این همکاری ها بیش از پیش گسترش یابد. مدیرعامل ایرانسل در ادامه با ارائه گزارشی 
از شرایط موجود کسب وکار در کشورمان، آخرین دستاوردهای ایرانسل را در زمینه های 
مالی، تجاری و ارائه خدمات دیجیتال به مشترکان خود و جامعه مخاطبان ایرانی تشریح 
کرد. تیم ارشد مدیریتی ام تی ان، پس از نشست با مدیرعامل و معاونان ایرانسل، با حضور در 
یکی از طبقات ساختمان مرکزی ایرانسل، با کارکنان نخستین ارائه دهنده ۵G و رکورددار 

سرعت اینترنت در ایران از نزدیک گفت وگو کردند.

ایرانسل،با حضور ام تی ان، مسیر تحول
دیجیتال را پرقدرت ادامه دهد

     گزارش

تحلیل شما از دســتورالعمل جديد ساترا در حوزه 
تبلیغات چیست و به نظر شما چه هدفی را دنبال می کند؟

به نظر ما تیمی كه این دستورالعمل را تدوین كردند، در حوزه 
تبلیغات كارشناس نبودند، یعنی آشنایی کافی با فرایندهای 
حوزه تبلیغات و شــیوه های كه در این حــوزه وجود دارد، 
نداشتند. ضمن این كه خارج از این بحث، تبلیغات در حوزه 
دیجیتال، مفاهیمش، ادبیاتش، كاركردها و ابزارهایش كاملا 
با سایر رسانه ها متفاوت است و این تفاوت یكی از ویژگی های 
امروز تبلیغات دیجیتال در دنیاســت. نكته بعدی این  است 
که به نظر می  آید این دستورالعمل در راستای محدودسازی 

تبلیغات در رسانه های صوت و تصویر فراگیر است.
اين دســتورالعمل اگر به قانون تبديل شود، به نظر 
می  آيد فقط قرار اســت روی سرويس های داخلی اجرا 
شود، نه ســرويس های خارجی. به نظرتان اين به ضرر 

سرويس های داخلی تمام نخواهد شد؟
بله، حتما این سبک قوانین به ضرر ســرویس هاي داخلی 
خواهد بــود تا ســرویس هاي خارجــی، چون آنجــا ابزار 
كنترل كننده ای وجود ندارد، ابــزار نظارتی هم وجود ندارد. 
این فعالیت باعث خروج شدید ارز می شود. خیلی جالب است 
كه چندی پیش یک موضوعی را مطرح كردند كه تبلیغاتی 
كه باعث خروج ارز از كشور شود، ممنوع است. چرا اقداماتی 
كه باعث خروج مغز به جاي ارز در این كشور مي شود، مورد 
چالش قرار نمي گیرد؟ زمانی كه طرح صیانت برای بار دوم 
در مجلس تصویب شــد، فكر كنم نزدیک ۸00 درصد سرچ 
گوگل درخصوص مهاجرت به كانادا، تركیه و... رشد داشت. 
چه كسی پاسخگوی این حوزه است؟ كسي كه كار صادرات و 
واردات انجام مي دهد، نیاز به تهیه مسكن در كشور دیگر دارد 
براي این كه بخواهد در رفت و آمد باشد و بخواهد از امكانات 
آن كشور استفاد كند چه باید بکند؟ یا كسی كه برای موضوع 
ادامه تحصیل مي رود خارج از كشــور برای آن دوره نیازمند 

مسکن است.
در اين زمینه متولی اصلی، بر اســاس قانون، وزارت 
ارشاد است. وزارت ارشاد هم وارد اين حوزه شده است. 

در کنار اين اتفاق وقتی ساترا مي آيد يک دستورالعملی 
می گذارد، به نظر شما اين کار يک نوع موازی كاری نیست 
و دوم اين كه از نظر شما به عنوان فعال اين حوزه، بهتر 
است وزارت ارشاد برای اين حوزه قانون گذاری كند يا 

ساترا؟
شاید یکی از مشكلات اساسی ای كه در كشور ما وجود دارد، 
این است كه در حوزه هاي مختلف، تعدد نهادهای تصمیم گیر 
وجود دارد که الحمدلله هیچ كدام هم یکدیگر را قبول ندارند. 
الان قوانین وزارت ارشاد هم هســت که البته این قوانین و 
مقررات براي حوزه دیجیتال باید بازبینی شود، چون برخی از 

آن ها برای حوزه دیجیتال كاركرد ندارد.
چیزی كه بد است و متأسفانه وجود دارد، این است كه نهادی 
برای ما ایــن تصمیم گیری را انجام می دهــد كه ذاتا رقیب 
ماست! یعنی در حوزه تبلیغات و در حوزه رسانه های صوت 
و تصویر فراگیر، یک رقیبی وجود دارد كه حالا آن رقیب چه 
در حوزه محتوا قیچی ممیــزی دارد و چه در حوزه تبلیغات 
مي خواهد با قیچی ممیزی بودجه های این حوزه را به سمت 
صداوسیما ببرد. این درحالی است که باتوجه به باکس های 

تبلیغاتی چند هزار میلیارد تومانی در صداوسیما و افزایش 
قیمت تبلیغات محیطی، برندها می توانند حتی با 100 هزار 

تومان از حوزه دیجیتال استفاده کنند.
به نظر شما اين دستورالعمل به خاطر اين نیست كه در 
اين يک سال اخیر خیلی از سازمان هاي دولتی، غیردولتی 
و بخش خصوصی تبلیغاتشان را -به دلیل تعرفه بالايی كه 

صداوسیما دارد- به اين سازمان نداده اند؟
از نظر ما با محدودكردن این حوزه، این بودجه دوباره مي رود 
روی تلگرام و اینستاگرام. بسیاری از برندها چون مي خواهند 
در گیــر و دار چارچوب هــاي غلط تبلیغاتی قــرار نگیرند، 
محتوایشان را درست مي كنند و با یک حجم بالایي در تلگرام 
و اینستاگرام تبلیغات می کنند. طبیعتا آن بودجه ها باز می رود 
به این سمت و به سمت تلویزیون نمی رود، ولی اساسا قیچی 
ممیزی سر رسانه های داخلی و سرویس های داخلی را می برد.
فرايندی كه در اين دستورالعمل در نظر گرفته شده تا 
تبلیغات در VODها پخش شوند چیست، آن هم با توجه 
به اين كه اين همه ما سرويس های تبلیغاتی در كشورمان 

داريم؟

اولا حجم تولیــد محتواي تبلیغاتی در حوزه هاي شــبكه های 
اجتماعی و رســانه های صوت و تصویر فراگیر اینقدر زیاد است 
كه كنترل این موضوع خارج از توان این دوســتان اســت. دوم 
این كه به نظرم یک كاسبی جدیدی دوباره ایجاد می شود، مثل 
كارگزاری هایی كه امروز در ســاترا وجــود دارند برای ممیزی 
VODها، حالا ما مواجه می شویم با خیل عظیمی از كارگزاری ها 
كه از فردا بایــد تک تک به آن ها مراجعه كنیــم، محتوا دهیم، 
ممیزی كننــد، اصلاح كنند، برگردد و ایــن فرایند، مهم ترین 
ویژگی تبلیغات دیجیتال كه ســرعت در اقدام است را از بین 
می برد. مثل این می ماند كه امروز هر كسی می خواهد در تهران 
تراكت پخش كند، شما بگویید قبل از این كه تراكت پخش شود، 

باید برود و از یک نهادی بابت این موضوع مجوز بگیرد.
نحوه  اجــرای اين دســتورالعمل در نهايت چگونه 
می تواند از سمت شما قابل اجرا شــود و برای شما چه 
مسئولیتی در مقابل تبلیغات غیر استاندارد در نظر گرفته 

شده است؟
همه  مسئولیت ها را برای ما گذاشــته اند یعنی ما از فردا هر 
تبلیغی كــه بخواهیم نمایش دهیم، بایــد قبلش برویم آن 
كالا را خودمان بخریم، یک تیم ارزیابی داشته باشیم، این را 
بررسی اش كنند، صحت سنجی اش كنند و بعد تبلیغات انجام 
شود. سؤال اصلی این است كه آیا در كلیه رسانه های دیگر كه 
دارد امروز محصولی تبلیغ می شود، اعم از محیطی، تلویزیون 
و غیره، چه موقع تا الان این صحت سنجی اتفاق افتاده؟ آیا در 
تلویزیون اگر كفشی تبلیغ می شود و یك ماه بعد این كفش 
خارج از آن ویژگی هایی كه بیان شد و پاره شد، آیا مردم باید 

به تلویزیون مراجعه كنند و پولشان را از تلویزیون بگیرند؟
آینده این كشور، این كســب وكارهایي هستند كه دارند در 
حوزه دیجیتال فعالیت مي كنند، همه ما باید كمک كنیم كه 
اموراتی كه دارد در این حوزه ها اتفاق می افتند، تسهیل شود 
که این امر با وضع قوانین و مقررات میسر نمی شود. این حوزه 
می تواند آینده این كشور را تغییر دهد، در حوزه اشتغال، در 
حوزه تولید ثروت، در حوزه رشــد، در حوزه این كه با جهان 
بتواند ارتباط بهتری برقرار كند و ان شاءالله آینده روشن است.

نوریان، مدیرعامل شرکت پالایش گاز ایلام:
مانور استانی سطح 3 در پالایشگاه گاز ایلام برگزار شد

شرکت  مدیرعامل  ایلام- 
برگزاری  از  ایلام  گاز  پالایش 
و  غیرعامل  پدافند  رزمایش 
مدیریت بحران با عنوان آتش 
فورانی ناشی از نشت گاز سمی 
طی یک مانور سطح 3 استانی در پالایشگاه گاز ایلام خبر داد . به 
گزارش روابط عمومی، روح اله نوریان افزود: پالایشگاه های گازی به 
دلیل داشتن شرایط عملیاتی و تجهیزات ویژه و ماهیت عملکردی 
استراتژیک همواره آبستن حوادث متعدد فنی عملیاتي از قبیل 
خطای انسانی، خوردگی تجهیزات و غیره می باشد که برگزاری 
احتمالی جلوگیری و  بروز حوادث  تواند در  مانورها می  اینگونه 
آمادگی واحدها را برای پیشگیری چند برابر کند. مدیرعامل شرکت 
پالایش گاز ایلام با بیان اینکه یکی از دغدغه ها، جلوگیری از نشت 
گاز و پیشگیری از وقوع آتش سوزی در واحدهای عملیاتی است، 
بایست آمادگی لازم برای مقابله و واکنش در  تصریح کرد: می 
شرایط استراتژیک وجود داشته باشد تا بتوان به شکل موثری میزان 
آسیب های احتمالی وارده به پرسنل و خسارات را به تاسیسات به 
حداقل و میزان تاب آوری و تولید پایدار را به مرز حداکثری رساند. 
مدیرعامل شرکت پالایش گاز ایلام با اشاره به اینکه این رزمایش 
طوری طراحی شده که تنها امکانات و تجهیرات خود پالایشگاه 
جوابگو انجام عملیات نباشد،گفت: 15 تیم عملیاتی وظیفه برگزاری 
رزمایش آتش فورانی را برعهده داشتند که از این تعداد 8 تیم داخل  
این واحد صنعتی و 7 تیم خارج از مجموعه بودند و در مجموع 
بیش از 100 نفر در اجرای این مانور استانی مشارکت داشتند. وی 
ارزیابی تیم های عملیاتی از جمله مجموعه HSE، ایمنی، حراست، 
بسیج،بهره برداری،آتش نشانی و واحدهای پشتیبانی را از مهم ترین 
اهداف برگزاری رزمایش آتش فورانی عنوان و تصریح کرد: انجام 
رزمایش هایی در چنین سطحی موجب می شود که تمامی واحدها 

در وقوع حوادث آمادگی لازم را داشته باشند.

کسب رتبه  دوم اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
استان قم در کشور

و  فرهنگ  کل  اداره  قم- 
ارشاد اسلامی استان قم، رتبه  
دوم جشنواره ی شهید رجایی 
در سطح وزارت فرهنگ و ارشاد 
به  آورد.  دست  به  را  اسلامی 
گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم، 
سیدموسی حسینی کاشانی ضمن اعلام این خبر گفت: اداره کل 
طی برگزاری جشنواره شهید رجایی که هرساله به منظور شناسایی 
امور  توسط سازمان  مردم  به  برتر در خدمت رسانی  دستگاه های 
استخدامی کشوری برگزاری می گردد در میان ادارات کل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی کشور، حائز رتبه دوم گردید. وی تاکید کرد: این اداره 
کل در سال های 96 و 98 نیز در همین جشنواره موفق به کسب 
رتبه نخست شده بود. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان با 
بیان اینکه این جشنواره در دو بعد شاخص های عمومی و اختصاصی 
برگزار می گردد افزود: این اداره کل با سرلوحه قراردادن نقشه راه 
اصلاح نظام اداری هر ساله همت خود را جهت تسهیل در ارائه 
خدمت به همشهریان و اصحاب فرهنگ و هنر قرار داده است که 
بی شک اخذ دو رتبه اول و یک رتبه دوم طی  سال های اخیر خود 
نشان از همکاری و همدلی مجموعه فرهنگی و خادمان این عرصه و 

همچنین همت همه همکاران اداره کل، می باشد.

سرپرست اداره راه و شهرسازي علی آباد کتول 
منصوب شد

علی  فرماندار شهرستان  با حضور  و  طي حکمي   گرگان- 
آباد کتول و مهندس محبوبی مدیر کل راه و شهرسازی استان 

گلستان و هیات همراه ،  سرپرست اداره راه و شهرسازي علی آباد 
کتول معرفي و منصوب شد.در محل فرمانداری شهرستان علی آباد 
کتول ، مهندس" عباس فرامرزی " با بیش از 32  سال سابقه به 
سمت سرپرست اداره راه و شهرسازی علی آباد کتول منصوب  و از 
زحمات سرکار خانم مهندس نظری رییس اسبق این اداره تقدیر 
شد.در ابلاغ مهندس محبوبي مدیر کل راه و شهرسازي گلستان 
آمده است ؛با توجه به تعهد و تخصص و تجربه جنابعالي به عنوان 
سرپرست اداره راه و شهرسازي علی آباد کتول منصوب شده و 
امید است با اتکال به خداوند متعال و رعایت قوانین و مقررات 
در انجام امور محوله موفق و موید باشید.فرامرزی فارغ التحصیل 
کارشناسي ارشد مهندسی عمران نیز مي باشد.همچنین مدیرکل 
راه و شهرسازي استان گلستان طی حکمی  سرکارخانم مهندس 
مریم نظری کتولی را سرپرست اداره معماری بافت های واجد ارزش 
و طرح های باز آفرینی درحوزه معاونت شهرسازی و معماری این 

اداره کل را معرفي کرد.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی استان:
را  کرونا  واکسن  نخست  دز  مازندرانی ها  ۸۹ درصد 

دریافت کردند
بهداشتی  معاون  ساری- 
پزشکی  علوم  دانشگاه 
مازندران درباره کاهش مراجعه 
شهروندان برای تزریق واکسن 
گیری  هم  افزایش  و  کرونا 
و مرگ و میر این ویروس منحوس هشدار داد. معاون بهداشتی 
شهرستان  اینکه 2  به  اشاره  با  مازندران  پزشکی  علوم  دانشگاه 
وزارت  ماسک  سامانه  روزرسانی  به  تازه ترین  در  نور  و  قائمشهر 
بهداشت در وضعیت نارنجی کرونایی قرار دارند، گفت: روند ابتلا 
به کرونا دوباره در استان تدریجی افزایشی شده و این نگران کننده 
دز  مازندرانی ها  درصد  اکنون 89  هم  افزود:  اویس  دکتر  است. 
نخست واکسن کرونا و 63 درصد دز دوم را دریافت کرده اند و 
براساس برنامه باید این میزان به 73 درصد می رسید که متاسفانه 
با کاهش 10 تا  15 درصدی مراجعه کنندگان روبرو هستیم . او 
درباره کاهش مراجعه شهروندان برای تزریق واکسن کرونا و افزایش 
هم گیری و مرگ و میر این ویروس منحوس هشدار داد و تاکید 
کرد: عبور امن از خیز ششم کرونا فقط با تزریق واکسن کرونا در 
گروه های سنی اعلام شده امکانپذیر است. دکتر اویس گفت: با فرا 
رسیدن نیمه دوم سال و سرد شدن هوا ممکن است بسیاری از افراد 
از بازگذاشتن پنجره ها برای تهویه مناسب غافل شوند که این مسئله 
می تواند احتمال انتقال ویروس را افزایش دهد. معاون بهداشتی 
دانشگاه علوم پزشکی مازندران افزود:علاوه بر واکسن، ماسک در 
کنار برقراری تهویه، دوری از تجمع و فاصله اجتماعی اثربخشی 

زیادی در برابر این ویروس سرکش دارد.

مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور در بازدید از پروژه 
های آب و فاضلاب شهر بندرعباس:

بازسازی مخازن بندرعباس با سازه های پیش تنیده 
باعث کاهش هزینه و سرعت اجرای عملیات شده است

بندرعباس- مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور 
های  پروژه  اجرای  روند  از  هرمزگان  آبفای  مدیرعامل  همراه  به 
آب و فاضلاب شهر بندرعباس بازدید و پیشرفت فیزیکی تصفیه 
خانه فاضلاب شهرک پیامبر اعظم)ص(، بازسازی مخازن داماهی 
و ششصد دستگاه بندرعباس را بررسی کرد. حمیدرضا جانباز در 

بازدید از پروژه بازسازی این مخازن، استفاده از سازه های پیش 
تنیده در بازسازی و اجرای این مخازن را یک اقدام ویژه دانست 
و گفت: استفاده از این سازه ها علاوه بر اینکه استحکام لازم را 
داراست باعث کاهش هزینه و سرعت اجرای پروژه نیز شده است. به 
گفته وی، استفاده از سازه های پیش تنیده در مقایسه با سازه های 
بتنی معمول در اجرای این پروژه ها باید به عنوان یک تجربه موفق 
در سایر نقاط کشور مورد استفاده قرار گیرد. جانباز از مدیرعامل 
آبفای هرمزگان خواست در این زمینه تجربیات استفاده شده در 
بازسازی مخازن داماهی و ششصد دستگاه در اختیار سایر استان ها 
نیز قرار گیرد. در ادامه بازدید های جانباز از پروژه های آبفا، امین 
قصمی مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب هرمزگان به ارائه گزارش 
از پیشرفت فیزیکی بازسازی مخازن 30 هزار متر مکعبی داماهی 
و ششصد دستگاه اشاره کرد و افزود: بیش از چهار دهه از عمر این 
مخازن می گذرد که به دلیل خوردگی و فرسودگی دچار تخریب 
شده بود و امکان استفاده از آن امکان پذیر نبود  که با بازسازی دو 
باب مخزن 30 هزار متر مکعبی در ماه های گذشته یک مخزن 30 
هزار متر مکعبی دیگر نیز هم اکنون با استفاده از سازه پیش تنیده 
در حال بازسازی است که باعث صرفه جویی در هزینه ها و افزایش 
ظرفیت آن نیز شد. وی حجم مخزن در حال بازسازی داماهی و 
ششصد دستگاه را هر کدام 30 هزار متر مکعب عنوان کرد و گفت: 
برای احداث مخزن جدید با این ظرفیت به اعتباری بالغ بر 120 
میلیارد تومان نیاز بود که با بازسازی و استفاده از سازه های پیش 
تنیده، پروژه بازسازی هر یک از مخازن داماهی و ششصد دستگاه با 

اعتباری بالغ بر 9 میلیارد تومان به اتمام خواهد رسید.

نماینده مردم آستانه اشرفیه و بندر کیاشهر گفت :
واحدهای تولیدی کوچک، نقش عمده ای در اقتصاد 

ملی ایفا می کنند

بندر  و  اشرفیه  آستانه  شهرستانهای  مردم  نماینده  رشت- 
کیاشهر در مجلس شورای اسلامی و مدیر عامل شرکت شهرک 
های صنعتی گیلان با هم دیدار و گفتگو کردند . به گزارش روابط 
عمومی شرکت شهرک های صنعتی استان گیلان ، ابراهیم نجفی 
نماینده محترم مردم شریف شهرستانهای آستانه اشرفیه و بندر 
کیاشهر در مجلس شورای اسلامی و فریبرز سعیدی کیا مدیر عامل 
محترم شرکت شهرک های صنعتی گیلان در نشستی پیرامون 

وضعیت شهرک ها و نواحی صنعتی استان گیلان گفتگو کردند .
آستانه  نماینده  مردم شهرستانهای  نجفی  راستا  در همین 
اشرفیه و بندر کیاشهر در مجلس شورای اسلامی بیان داشت :  
امروزه بسیاری از کشورهای دنیا به این امر پی برده اند که واحدهای 
تولیدی کوچک، نقش عمده ای در اقتصاد ملی ایفا می کنند و در 
برخی از این کشورها چنین به نظر می رسد که اقتصاد ملی بر پایه 

بنگاه های اقتصادی کوچک بنا شده است.
وی به بیان این مطلب اذعان داشت که : تاکید مقام معظم 
تا  است  هوشمندانه ای  تدبیر  ملی  تولید  از  حمایت  بر  رهبری 
دولتمردان را بیش از گذشته به حمایت از صنعتگران ایرانی معطوف 
کند. بدون تردید دولت باید در کنار بخش خصوصی قرار گیرد و با 
تقویت و افزایش مشارکت این بخش در اقتصاد زمینه رشد تولید 

ملی را فراهم سازد.
نماینده مردم آستانه اشرفیه و بندر کیاشهرگفت : در حال 
حاضر با مدیریتی قاطع ، دلسوز و در صحنه می توان به صنعت 
استان کمک کرد که مجموعه شهرکهای صنعتی نمونه بارزی از 

این مدیریت در استان می باشد .

از خبرها

ما را محدود می کنند به نفع 
تلگرام  و  اینستاگرام 

ساترا دستورالعملی برای قاعده مند کردن تبلیغات پلتفرم ها تنظیم کرده 
است. نهاد زيرمجموعه صداوسیما اعلام کرده است که اين دستورالعمل 
می خواهد چالش های حوزه تبلیغات از جمله انتشار اطلاعات گمراه کننده 
و نامناسب در محتوای تبلیغی، تهديد سلامت کودکان، اخلال در تجربه 
کاربری و افزايش غیرمنصفانه هزينه کاربر را حل کند. سال هاست که 
نهادهای مختلفی در فکر نظام مند کردن تبلیغــات در حوزه مجازی 
هستند. شورای عالی فضای مجازی، مرکز توسعه تجارت الکترونیک 

و... از جمله اين نهادها هستند و ساترا هم که به تازگی به اين جمع اضافه 
شده اســت. اين موازی کاری ها در حالی اتفاق می افتد که متولی اصلی 
نظام مند کردن تبلیغات در فضای مجازی وزارت ارشاد و فرهنگ اسلامی 
است. با تمام اين ها ساترا اخیرا دستور العملی را تدوين کرده و آن را برای 
نظرخواهی و هم انديشی نخبگان در دسترس عموم قرار داده است. بعد از 
انتشار اين دستورالعمل، موجی از واکنش های منفی به سمت اين تصمیم 
جديد ساترا روانه شده است، مهم ترين مخالفان اين طرح پلتفرم های 

پخش فیلم هستند. در همین ارتباط وب سايت زومیت با مهدی شکوری 
مقدم، مديرعامل صباويژن و قائم مقــام هلدينگ صباايده به گفت وگو 
نشسته تا نظر او را در مورد اين دستورالعمل جويا شود. شکوری مقدم در 
اين گفت وگو بارها اعلام می کند اين دستورالعمل در حالی مطرح می شود 
که مشخص نیست در اجرا، صداوسیما هم بايد از آن پیروی کند يا خیر؛ 
چرا که به وضوح در تبلیغات تلويزيون موارد نقض اين دستورالعمل قابل 

مشاهده است. خلاصه سخنان شکوری را می خوانید.

مدیرعامل صباویژن و قائم مقام هلدینگ 
صباایده:  صداوسیما  خودش نقض کننده  

دستورالعمل تبلیغات ساترا است
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   توئیت بازی
 بازگشت هدیه تهرانی به شبکه خانگی

کامنت ها

هدیه تهرانی همچنان گزیده کار می کند و همه تلاشش این است 
که از بین کارهایی که پیشنهاد می شود بهترین ها را انتخاب کند. 
او سال گذشته با حضور در ســریال » همگناه« آنقدر درخشان 
ظاهر شــد که همگان بخش عمده ای از محبوبیت سریال را به 
حضور و بازی او نسبت دادند. بعد از این سریال تهرانی با موجی 
از پیشــنهادهای رنگارنگ برای حضور در سریال های خانگی و 
فیلم های سینمایی روبه رو شد، اما به همه آنها پاسخ منفی داد و 
تنها در فیلم »بی همه چیز« محسن قرایی بازی کرد. روز گذشته 
رسانه »سینما ایده آل« طی خبری اختصاصی اعلام کرد که هدیه 
تهرانی به پیشنهاد برادران محمودی برای حضور در سریالی که 
می خواهند برای شبکه خانگی بســازند، پاسخ مثبت داده و قرار 
است در کنار شهاب حسینی و هادی حجازی فر در این مجموعه 
بازی کند. اگر خبر صحت داشته باشد بازگشت تهرانی به شبکه 

خانگی یک اتفاق مهم در این عرصه است. 

  وحید سعیدی: هر سریال یا فیلمی که از وجود هدیه تهرانی 
استفاده کند، در همان ابتدا به ساکن دو بر صفر از همه جلوتر است. 
او کار خودش را به بهترین شکل انجام می دهد و آنقدر درخشان 
بازی می کند که می تواند به تنهایی سطح کیفی یک اثر را بالا ببرد.

  احمد رنجبر: از »نه« گفتن به نقش هاي وسوســه انگیز 
تا شــروع توفاني با شــاه نقش فیلم هاي كارگردان هاي مطرح 
و مســامحه در پذیرش نقش هاي نه چندان قابــل دفاع؛ این 
نمایي كلي از كارنامه هدیه تهراني اســت. جاه طلبي به اضافه 
هوش ذاتي ، او را به مســیري هدایت کرده كــه آثار ضعیف بر 
كل كارنامه اش ســایه نیندازد . او در سال های اخیر به روزهای 
اوج بازگشــته و علاقه مندان منتظرند نتیجه انتخاب جدید او 

را ببینند.

  مرجان فاطمی: در این مدت بسیاری از ستاره های سینما 
در سریال های شبکه خانگی حضور پیدا کرده اند اما فقط بعضی 
از آنها توانسته اند موفقیت قبلی شان را تکرار کنند. هدیه تهرانی 
از آن دست بازیگرانی است که تا به حال در هر جایگاهی موفق 

ظاهر شده.

   آنالیز    رصد خانه

 یکی از معضلات شــبکه های تلویزیون در تعطیلات پایان هفتــه کنداکتور غیر جذاب این 
شبکه هاست. اکثر شبکه ها برای ســاعات پایانی تعطیلات برنامه خاصی ندارند. شبکه سه 
به تازگی دستی به سر و روی کنداکتور روزهای پایانی هفته اش کشیده و سعی کرده تا برای 
ساعات پایانی تعطیلات آخر هفته برنامه های متنوع و ســرگرم کننده ای را روانه آنتن کند. 
این شبکه جمعه ای که گذشت ســاعت بعد از پخش فیلم سینمایی بعد از ظهر جمعه اش به 
سراغ پخش مستقیم بازی استقلال و فجر سپاسی رفت. در ادامه مسابقه » اعجوبه ها« را روی 
آنتن برد. با پایان این برنامه سریال کمدی »پلاک 13« پخش شد و بعد از آن نوبت به سریال 
»سرجوخه« رسید. بعد از بخش خبری هم آنتن شــبکه سه با پخش مسابقه »سیم آخر« و 

فیلم سینمایی پر شد. تا به این شکل شاهد یک کنداکتور متنوع در روز پایانی هفته باشیم.

 بعد از حذف عادل فردوسی پور، شبکه سه تعدادی گزارشگر جوان و البته تازه کار را وارد 
چرخه گزارشگری پخش زنده فوتبال هایش کرد. یکی از این گزارشگران که با سروصدای 
زیادی وارد شبکه شد،عباس قانع بود. او ابتدا بازی های خارجی را گزارش می کرد و آرام 
آرام وارد گزارش بازی های استقلال و پرسپولیس هم شــد. به نحوی که طی یک سال 
گذشته در رده گزارشگرانی قرار گرفت که بازی های مهم به او سپرده می شد. قانع علاوه 
بر این در مسابقه استعدادیابی »ستاره ساز« هم حاضر شد و به عنوان گزارشگر درفصل 
دوم  این برنامه حضورپیدا کرد. او حتی در شــروع فصل سوم هم در برنامه معرفی داور 
حاضر بود، اما در ادامه فرد دیگری جایگزینش شد. از آن زمان به بعد قانع از گزارشگری 

فوتبال ها هم کنار گذاشته شدو الان مدت هاست از او خبری نیست.

 برنامه »رخ به رخ« در ســومین قســمت خود میزبان »ســیاوش طهمورث« بازیگر 
پیشکسوت ســینما و تئاتر و تلویزیون بود. او که بیشتر با نقش های ضد قهرمان در بین 
مخاطبان شناخته شده، اخیرا به خاطر درخشش در سریال خانگی »زخم کاری« بار دیگر 
در کانون توجه قرار گرفت. او با حضور در برنامه »رخ به رخ« وجه دیگری از خودش را به 
مخاطب عرضه کرد. صداقت در گفتار مهمترین نکته ای بود که در این برنامه مخاطب از 
طهمورث می دید. او با حفظ احترام کامل به عوامل برنامه از پاسخ دادن به سوالاتی که 
گمان می کرد شخصی است ، رد می شد اما پاسخ ندادنش به گونه ای بود که نه مخاطب و نه 
عوامل از آن ناراحت نمی شدند. طهمورث در آیتم »رخ به رخ با آینه« بدون اینکه خودش 

را در معرض سوالات مجری بگذارد، تک گویی جذابی انجام داد.

تنوع روز      کنداکتور متنوع و سرگرم کننده شبکه سه برای آخر هفته

حذف روز      عباس قانع از تلویزیون کنار گذاشته شد

جذاب روز      وقتی سیاوش طهمورث آنتن شبکه دو را گرم کرد

جمعه شب برنامه بسته 
پیشنهادی میزبان رزیتا 

غفاری بود. این بازیگر به همراه 
دو خواهرزاده خود مقابل مژده 

لواسانی نشستند و از رابطه 
صمیمانه خود گفتند. بخش 
دوم گفت و گو در حالی روی 

آنتن رفت که حتی شاهد یک 
بسته از غفاری نبودیم.

         منظر اول| سانسور بعد از این که بخش اول گفت و گوی مژده لواسانی با رزیتا غفاری و خواهرزاده های او به 
پایان رسید، یک آیتم پخش شد. در ابتدای بخش دوم مصاحبه، کارگردان چهره مجری را قاب گرفت و نوبت به 
صحبت های شایان رسید. غفاری هم در بحث مشارکت داشت و دیگر خواهر زاده او یعنی شاینا هم نظر خود را 
بیان می کرد. اتفاق عجیب جایی بود که تا آخر گفت و گو هیچ تصویری از غفاری در نمای بسته ندیدیم. وقتی او 
صحبت می کرد، کارگردان نمای باز می داد و این اتفاق در جایی که غفاری به تنهایی حرف می زد هم رخ داد. 
طبعا چون بسته چهره او در تصویر نبود، نامش هم زیرنویس نمی شد . به این ترتیب خیلی ها به سختی متوجه 
حضور غفاری روی آنتن می شدند و باید بر اساس حدس و گمان پی به ماهیت مهمان می بردند. مژده لواسانی 

هم از همه جا بی خبر بود و فقط به اقتضای مصاحبه، نام مهمان را بیان می کرد.

         منظر دوم| ابهامات اگر شما هم فقط بخش دوم گفت و گو را دیده اید، احتمالا با پرسش های متعدد مواجه 
می شوید. سوال مشترک این است که رزیتا غفاری ، چارچوب های معمول را رعایت نکرده؟ برای پاسخ لازم است 
بخش اول گفت و گو را ببینید. ما در بازبینی مجدد حساب کردیم 11 بار تصویر غفاری نمایش داده می شود. او 
نه آرایشی غیر متعارف دارد و نه پوششی خارج از چارچوب. این که چه می شود که در بخش دوم گفت و گو هیچ 
بسته ای از چهره او نمی بینیم، را نمی دانیم. شــاید ناظر پخش گرفتار نگرانی بیهوده ای شده است و به خاطر 
تصمیم او، نتیجه ای برخورنده رقم خورده. طبعا اگر مهمانی مشــکل حجاب داشــته باشد باید پیش از برنامه 
برطرف شود. با این حال ، بر اساس آن چه ما از قاب شبکه دو  دیدیم غفاری چنین مشکلی نداشت. او به همراه 

خواهرزاده هایش با پوششی متعارف مقابل دوربین حاضر شدند و از قضا حاصل گفت و گو جذاب بود.

یکی از سریال های پرمخاطب این روزها که حضور گلشیفته فراهانی در یکی از نقش های اصلی آن موجب شده تا 
در ایران توجهات به آن بیشتر شود. »هجوم« یک سریال آخر الزمانی است که در آن می بینیم نقاط مختلف جهان 
با حوادثی روبه رو می شوند. حوادثی که منشا آنها زمینی نیست. فصل اول این سریال در 10قسمت به کارگردانی 
مشترک آمانادنا مارسالیس، جیمی پین و یاکوب وربرگن ســاخته شده است. این سریال دارای چند شخصیت 
اصلی است که در نقاط مختلف جهان زندگی می کنند  و هریک از آنها در معرض حادثه ای عجیب قرار می گیرند. 
انیشا مالک با بازی گلشیفته فراهانی یکی از این شخصیت هاست. او یک زن پناهنده سوری است که خانه اش بر 
اثر اتفاقی غیر زمینی تخریب می شود. در ژاپن، یک مهندس ارتباطات به نام میتسوکی که نقش آن را »شیوری 
کوتسونا« بر عهده دارد، تلاش می کند تا دریابد چرا یک شاتل فضایی ژاپنی ارتباط رادیویی خود را متوقف کرده 
است. در انگلستان، یک باران فلزی از آسمان باعث تصادف یک اتوبوس مدرسه می شود و همه آنها در یک دره گیر 

می افتند و... تاکنون 5 قسمت از این سریال دوبله و در پلتفرم ها بارگذاری شده است.

 سریال هجوم
  پخش:   سامانه فیلیمو، نماوا و فیلمنت

  کارگردان : کار گروهی
  بازیگران : تارا مویدی، ازی رابرتسون، 

دایسوکه تسوجی، پدی هلند، یوشیرو کونو و 
گلشیفته فراهانی

  زبان :زیرنویس و دوبله فارسی
  نمره در »IMDB« : 5.8 از 10
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 تصویربرداری فیلم- مجموعه 
»عاشورا« به کارگردانی هادی 

حجازی فر تا 45 روز دیگر به پایان 
می رسد. طبق گفته ابوالفضل صفری 

تهیه کننده این پروژه، قرار است 
مجموعه عاشورا در هشت قسمت 
آماده و یک نسخه سینمایی از آن 

برای حضور در جشنواره فجر آماده 
شود. عاشورا با محوریت زندگی 

شهیدان باکری در حال تولید است.

شبکه دو همچنان باکس 
نمایشی اش را با سریال تکراری 

پر می کند. بعد از بازپخش سریال 
» زعفرانی« این شبکه از شنبه 

پانزدهم مهرماه سریال تکراری 
»گاهی به پشت سر نگاه کن« به 
کارگردانی مازیار میری را روانه 

آنتن کرده است. این سریال هرشب 
ساعت 21:30 پخش می شود.

سانسور رزيتا غفاری روی آنتن زنده

شبکهساعت پخشقالب برنامهبرنامه

ورزش17:30هفته 11 لیگ جزیرهآرسنال -واتفورد
سه20سریال کمدی جدیدپلاک 13

نمایش21هفته فیلم امین حیاییشعله ور

نسیم21مسابقه تلویزیونیدست فرمون

سه23:15هفته 12 سری A ایتالیاآث میلان- اینتر

دو23:45مجله تصویریدست دردست

گروه تلویزیون  
هفتصبح

از مدت ها پیش زمزمه هایی به گوش می رسید که 
صدا و ســیما تصمیم دارد یک پلتفرم اختصاصی 
تاسیس کند. حالا بر اساس شنیده های هفت صبح، 
ماجرا جدی تر شده است و عزم تلویزیون جزم تر 
از قبل. این که صدا و ســیما با در اختیار داشــتن 
بیش از بیست شــبکه، به وی او دی نیاز دارد یا نه، 
مبنای گزارش امروز نیســت. طبعا لازم است خبر 
به شکل رسمی منتشــر و دلایل تصمیم شرح داده 
شود تا بتوان مســئله را تحلیل کرد. عجالتا همین 
قدر می دانیم که سودای وی او دی در سر مدیران 

صدا و سیما هست. 

   شانس تلوبیون 
درباره این که صدا و ســیما برای راه اندازی وی او دی ها چه 
تصمیمی دارد، چند گزاره شــنیده می شــود. پرتکرار ترین 

شــایعه این اســت که تلوبیون گزینه اصلی برای تبدیل به 
وی او دی اختصاصی صدا و ســیما اســت. با این حال ایده 
راه اندازی یک پلتفرم با نامی دیگر هم شــنیده می شــود. 
سایت و اپلیکیشــن تلوبیون ابزاری برای آرشیو برنامه های 
تلویزیون محسوب می شود. با این حال در یک سال اخیر چند 
محصول اختصاصی تولید و پخش کرده است. این اتفاق در 
بازه انتخابات رقم خورد که شاهد برنامه هایی با فضای بازتر از 
برنامه های تلویزیونی بودیم. آیا چنین برنامه هایی قلق گیری 

تلویزیون برای تبدیل تلوبیون به وی او دی است؟

   استارت با سرزمین کهن
بر اساس شــنیده ها ، تصمیم مدیران این است تا وی او دی 
اختصاصی صدا و ســیما با انتشار ســریال سرزمین کهن 
)سرزمین مادری( کلید بخورد. با این شیوه هم سریال کمال 
تبریزی از بلاتکلیفی رها می شــود و هم وی او دی جدید، با 
قدرت وارد رقابت خواهد شد. ضمن آن که دیگر سریال هایی 
که تلویزیون در شرایط معمول، توان پخش آن ها را ندارد، 
سر از وی او دی در می آورند. کما این که در دوران انتخابات، 
برنامه محمد دلاوری میزبان چهره هایی بود که در تلویزیون 

اجازه حضور نداشتند.

    می آید؛ نمی آید؟
شورای مجازی صدا و سیما در دوران ریاست علی عسكری، 
طرح راه اندازی وی او دی را مطرح کرد. حالا شنیده می شود 
تیم جدید دنبال اجرایی کردن ایده هســتند. این یعنی در 
اصل تاســیس پلتفرم شــائبه ای وجود ندارد منتها مثل هر 
»شــنیده« دیگر چه بسا دیر یا زود شــاهد تکذیبیه باشیم. 
خاصه آن که صحبت از تلوبیون و سرزمین کهن هم شده و 
حساسیت دوچندان اســت! با این حال همین قدر اطمینان 
داشته باشید که چنین سودایی در سر مدیران هست. این که 
وی او دی بیاید یا نه و این که کی راه اندازی شــود، مسئله ای 

دیگر است.

   پی گیری هفت صبح
برای اطلاع از اصالت خبر، به منابع موثق اعتماد کرده ایم. با 
این حال با کمال تبریزی تماس گرفتیم تا مسئله رفع توقیف 
سرزمین کهن به کمک وی او دی را پی گیری کنیم. پاسخگو 
نبود و پیامک فرســتادیم. با این حال ترجیح کمال تبریزی 

سکوت است.

   نجات سریال جنجالی
پیوند خوردن نام وی او دی صدا و ســیما با سرزمین کهن، 
ماجرای عجیب این ســریال تکراری را یادآور می شــود. 
هشت سال پیش سریال سرزمین کهن بعد از چند قسمت 
متوقف شــد. در ادامه با اعمال تغییرات قرار بود به اســم 
ســرزمین مادری روی آنتن برود. این اتفاق رخ نداد و حالا 
یک سریال مهم، بلاتکلیف رها شــده است. کمال تبریزی 
سریال ســرزمین کهن را با حضور بازیگران مطرح ساخت. 
آن چه دیدیم خبر از یک سریال همراهی برانگیز می داد و 
می توانست برای مدت ها مخاطبان را سرگرم کند. سرزمین 
کهن مورد اعتراض بختیاری ها قرار گرفت اما دو سال پیش 
محمود کرم پور پژوهشــگر تاریخ بختیاری و از معترضان 
اصلی در برنامه ســلام صبح بخیر حاضر شد و حرف هایی 
زد که حکم گره گشــایی برای مشکل ســریال را داشت. او 
گفت:»شنیده ام این سریال از اواسطش خیلی از بختیاری ها 
تعریف و تمجید می کند.«حالا فقط می توان ابراز امیدواری 
کرد گره ســریال ســرزمین کهن با راه انــدازی وی او دی 
اختصاصــی تلویزیون باز شــود. در این مدت مســئولان 
صدا و سیما درباره ســریال صحبتی در رسانه ها نکرده اند. 
تبریزی سال پیش گفته بود:»واقعیت امر این است كه ما به 
عنوان سازندگان این اثر آن را رها كرده ایم و دیگر اهمیت 
پخش شدن یا نشدن آن براي ما از دست رفته است. اینكه 
تلویزیون هیچ تلاشي براي نمایش این سریال نمي كند براي 
ما هم روشن نیست! فیلمنامه این سریال توسط شخص اول 
مملكت مطالعه شده و در یك جلسه حضوري از سوي ایشان 

مورد تقدیر هم قرار گرفته است.«

در کشاکش جدال دوباره میان صدا و سیما و وزارت ارشاد بر سر تصدی گری وی او دی ها ، شنیده 
می شود تلویزیون تصمیم دارد یک پلتفرم اختصاصی راه بیندازد. برای شروع هم سراغ سریال 

توقیفی کمال تبریزی خواهد رفت

 وی او دی اختصاصی تلویزیون؛ با سرزمین کهن
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فیسبوک بی خیال تشخیص چهره شد

در چند هفته گذشته فیســبوک روزهای پرالتهاب و پرمشغله ای را سپری 
کرده است. این پلتفرم شبکه اجتماعی به دلیل افشای اسناد داخلی معروف 
به »اسناد فیسبوک« که فرانسس هاگن، افشاگر و کارمند سابق فیسبوک، 
در اختیار کنگره قرار داده است، تحت نظارت است. هم زمان، این شرکت برند 
تجاری خود را به متا تغییر داده تا بلندپروازی های مارک زاکربرگ برای نسل 
بعدی اینترنت و متاورس را بهتر به تصویر بکشد. به گزارش زومیت، وسط این 
ماجراها معاون بخش هوش مصنوعی فیسبوک از تغییرات جدیدی در این 
پلتفرم خبر داد. به گفته جرومی پزنتی به نقل از Phonearena، فیسبوک 
تا چند هفته آینده سیستم تشخیص چهره را غیرفعال و بیش از یک میلیارد 
قالبی را که برای تشخیص چهره کاربران ذخیره کرده بود، از سرورهای خود 
حذف خواهد کرد. او ادامه داد که بیش از یک سوم کاربران روزانه فیسبوک 
از این سیستم استفاده می کرده اند و دیگر قادر نخواهند بود به طورخودکار 

از حضورشان در تصاویر و ویدئوهای منتشر شده در فیسبوک باخبر شوند.

عقب نشینی هوآوی در مقابل تحریم ها

شــرکت هوآوی پــس از تقریبا 2 ســال تلاش بــرای حفظ کســب وکار 
اســمارت فونی خود به همان شــیوه مرســوم پیش از اعمال تحریم های 
ایالات متحده بالاخره تصمیم گرفت تا برند زیرمجموعه خود موسوم به آنر 
را به فروش برساند. اکنون برند آنر به بخشی از یک شرکت بزرگ متعلق به 
دولت چین تبدیل شــده اســت. از آن زمان به بعد نماد تجاری آنر بار دیگر 
حقوق پیشین را به دســت آورده و از تعداد زیادی اســمارت فون جدید با 
مشخصات مناسب و سرویس های گوگل پلی رونمایی کرده است. اکنون آنر 
از پتانسیل بالقوه برای تصاحب جایگاه ســابق هوآوی در بازار اسمارت فون 
برخوردار است. اکنون هوآوی احتمالا به فروش بخش سرور x86 خود فکر 
می کند. به گزارش آی تی رسان، شرکت هوآوی احتمالا درصدد فروش واحد 
سرور x86 خود است. این خبر مستقیما از سوی افراد دست اندرکار موضوع 
نقل شده است. هوآوی هنوز این اطلاعات را تایید نکرده است، اما به هرحال 
دســت اندرکاران صنعت ادعا می کنند که تحریم های آمریکا علیه هوآوی 
برای زنجیره تامین ســرورهای این شــرکت تاثیرات مخربی داشته است. 
بنابراین کمپانی چینــی تقریبا ناچار به فروش این اهــرم تجاری قدرتمند 

خود شده است.

ماموریت ناسا برای استخراج یخ از ماه

ناسا در بیانیه جدیدی اعلام کرده اســت که قصد دارد یک فرودگر را برای 
حفاری و استخراج یخ به سطح ماه بفرستد. به گزارش ایسنا، ناسا اعلام کرده 
است که قصد دارد برای استخراج یخ، آزمایشی را در قطب جنوب ماه انجام 
دهد. این ماموریت، اواخر سال 2022 در نزدیکی دهانه »شکلتون« ماه انجام 
خواهد شد. مهندسان و دانشمندان ناسا معتقدند که احتمالا زیر سطح این 
منطقه، یخ وجود دارد. این منطقه که ماه ها مورد بررســی قرار گرفته است، 
به اندازه ای نور خورشــید را دریافت می کند که بتواند نیروی مورد نیاز یک 
فرودگر را برای یک ماموریت 10 روزه تامین کند. این نخستین باری خواهد 
بود که منابعی در ماه پیدا و استخراج می شوند. این کار می تواند به ناسا کمک 
کند تا در فضا حضور یابد و به ویژه برای ماموریت  »آرتمیس« سودمند باشد. 
ناســا در این ماموریت، با شــرکت آمریکایی »اینتویتیو ماشینز« همکاری 
خواهد کرد و فرودگر قمری ساخت این شرکت موسوم به Nova-C  را به 

کار خواهد گرفت.

خطر هک شدن انسان ها
طبق هشــدار تاریخ شناسی سرشــناس، اگر اکنون 
برای توسعه هوش مصنوعی قوانینی در سطح جهانی 
تعیین نشــود، در آینده ممکن اســت با جمعیتی از 
»انسان های هک شده« رو به رو شویم. در آینده، ممکن 
اســت داده های مردم جهان در پی افزایش قدرت و 
گستردگی هوش مصنوعی به دست تعداد معدودی 
از افراد بســیار قدرتمند بیفتد و بدین ترتیب اساس 
دنیایی دیســتوپیایی و پرهرج و مرج را با جمعیتی از 
»انسان های هک شده« پایه ریزی کند. این  نظر یووال 
هراری، تاریخ شناس معروف و نویسنده کتاب »انسان 
خردمند« است که در گفت وگو با سی بی سی مطرح 
شــد. او تاکید کرد که ملت ها برای جلوگیری از این 
فاجعه لازم اســت از حالا با یکدیگر همکاری کنند 
و قوانین مشــخصی را برای توسعه هوش مصنوعی و 
جمع آوری داده در سراسر دنیا تعیین کنند. هراری 
همچنین هشــدار داد کشورها و شــرکت هایی که 
بیشترین داده را دراختیار داشته باشند، دنیا را تحت 
کنترل خود درخواهند آورد: دنیا هر روز بیشــتر به 
حوزه های جمع آوری و استخراج داده تجزیه می شود. 
در جریان جنگ ســرد، پرده آهنین بود، حالا پرده 
سیلیکونی و دنیا به طور فزاینده ای بین ایالت متحده 
و چین در حال تقسیم شدن است. آیا داده های ما قرار 
است به کالیفرنیا برود یا شــنژن و شانگهای و پکن؟ 
او مدتی  است به مردم درمورد تغییرات باورنکردنی 
در آینده ای نه چندان دور هشدار می دهد و می گوید 
هوش مصنوعی امروزی که برپایــه الگوریتم ها کار 
می کند، در آینده تســلط خود را بر انسان ها بیشتر 
خواهد کرد: نتفلیکس به ما می گوید چه تماشا کنیم 
و آمازون به ما می گوید چه بخریم. درنهایت، در 10 
یا 20 یا 30 ســال آینده این الگوریتم ها می توانند به 
ما بگویند در دانشــگاه چه بخوانیم، کجا کار کنیم، 
با چه کســی ازدواج کنیم یا حتی به چه کسی رأی 
دهیم. او درادامه گفت همه گیری کرونا در را به روی 
جمع آوری بیشتر داده های شــخصی افراد باز کرده 
اســت: این داده ها درباره اتفاقاتی است که در داخل 
بدنمان می افتد. تاکنون، دید ه ایم شرکت ها و دولت ها 
درباره جایی که می رویم و کسی که ملاقات می کنیم 
و فیلم هایی که می بینیم، داده جمع آوری می کنند. 
در مرحله بعدی، این زیر نظر گرفتن ها به زیر پوست 
ما راه پیدا خواهد کرد. حــال، در برابر این اتفاق چه 
می توان کرد؟ هــراری می افزاید: مســلما ما اکنون 
به جایی رسیده ایم که به همکاری جهانی نیاز داریم. 
مهار قدرت انفجاری هوش مصنوعی در ســطح ملی 
ممکن نیست... یکی از قانون های کلیدی این است که 
اگر داده های من جمع آوری می شود، باید از آنها برای 
کمک به من استفاده شود، نه برای کنترل من. قانون 
مهم دیگر این است که هر زمان نظارت بر افراد افزایش 
پیدا کرد، باید به طور همزمان نظارت بر شرکت ها و 
دولت ها و افراد بالارده نیــز افزایش یابد. دیگر قانون 
اصلی این است که هرگز اجازه ندهیم تمام داده ها در 
یک مکان متمرکز شــوند؛ وگرنه با خطر دیکتاتوری 
رو به رو خواهیم شــد. او معتقد است اگر برای هوش 
مصنوعی قوانین بهتری تنظیم نشــود، انسان ها در 
خطر »هک شدن« قرار می گیرند: هک کردن انسان ها، 
یعنی آنها را بهتر از خودشــان بشناسیم و براساس 
این شناخت، آنها را بیش از پیش تحت کنترل و نفوذ 
خود درآوریــم. هراری به جنبه مثبت رشــد هوش 
مصنوعی نیز باور دارد؛ اما به این شــرط که برای آن 
قانون گذاری شــود: آینده نه فقط دیستوپیایی، بلکه 
یوتوپیایی نیز است. منظورم این است این داده هایی 
که از ما جمع آوری می شــود، می توانــد برای ایجاد 
بهترین سیســتم مراقبت های بهداشتی به کار رود؛ 
اما سوال این اســت: با این داده چه کارهای دیگری 
انجام می شــود؟ چه کســی بر آن نظارت و برای آن 
مقررات تنظیم می کند؟ این گفت وگو در حالی منتشر 
می شود که بحث متاورس و اینترنت سه بعدی بر سر 
زبان ها افتاده است و شرکتی که بیشترین ادعا را برای 
ساخت آن دارد، شرکت بدنام فیسبوک است که در 
سال 2018 مشخص شــد اطلاعات شخصی بیش از 
87 میلیون کاربر خود را در اختیار شــرکت مشاوره 
کمبریج آنالیتیکا قرار داده است. فیسبوک که حالا 
به برند »متا« تغییر نام داده، ادعا می کند تا 10 سال 
آینده مردم به کمک هدست های واقعیت مجازی این 
شرکت و شرکت های دیگر، بیشــتر وقت خود را در 
اینترنت سه بعدی سپری خواهند کرد. موضوعی که 
باید دید به چه شکلی در آینده پیاده سازی می شود. 
در حال حاضر هنوز با رســیدن به این دستاورد مهم 
فاصله زیادی داریم اما می توان انتظار داشــت که با 
افزایش نفوذ هدســت های واقعیت مجازی شــاهد 

آینده ای کاملا سه  بعدی باشیم. 

God of War: Ragnarok
 God of War: درست لحظه ای که سونی از بازی
Ragnarok رونمایی کرد، ایــن عنوان در صدر 
لیست مورد انتظارترین آثار عده زیادی از جامعه 
طرفداری پلی استیشــن قرار گرفت. دنباله خدای 
جنگ هر چند با همان زیربنای آشــنای نســخه 
2018 ساخته می شود، اما استودیوی سانتا مونیکا 
در نمایــش گیم پلی بازی نشــان داد که به دنبال 
رسیدن به یک تکامل در پیاده سازی این فرمول و 
خلق عنوانی عظیم تر نسبت به نسخه قبلی است. 
اریک ویلیامز که پیش تر بر روی تمامی نسخه های 
سری به عنوان طراح کار کرده، این بار جای کوری 
بارلاگ را گرفته و وظیفه کارگردانی بازی را برعهده 

دارد. 
Final Fantasy 16

برخلاف آنچــه طرفداران مجموعه بــه آن عادت 
دارند، بازی فاینال فانتزی  16 با یک تریلر مهیج 4 
دقیقه ای رونمایی شد و این بار خبری از تیزرهای 
چند ثانیه ای از پیش رندر شــده نبود. تک نمایش 
بازی در رویداد سال گذشــته پلی استیشن تنها 
چیزی اســت که تاکنــون از جدیدترین نســخه 

شماره دار فاینال فانتزی دیده ایم. اما در این تریلر 
می توانیم یک نگاه اجمالی به شخصیت ها و داستان 
بازی داشــته باشــیم و حتی بخش های اندکی از 
مبــارزات هیجان انگیز آن را نیــز ببینیم. در حال 
حاضر اطلاعات گســترده ای از فاینال فانتزی 16 
در دسترس نیست. نائوکی یوشــیدا که به همراه 
تیم خود فاینال فانتزی 14 را از بدترین روزهایش 
نجات داد، اکنون هدایت پروژه را برعهده گرفته و 

به عنوان تهیه کننده بر روی آن مشغول کار است.
Horizon Forbidden West

نســل قبل اســتودیوی گوریلا گیمز، پس از طی 
کردن 7 سال طولانی زمان توســعه، عنوانی را به 
بازار عرضه کرد که به یکی از بزرگ ترین دارایی های 
سونی تبدیل شد. یک عنوان جدید پساآخرالزمانی 
اپن ورلد با زاویه دید ســوم شــخص و المان های 
نقش آفرینی، آخرین چیزی بود که انتظار دیدنش را 
از سوی گوریلا گیمز داشتیم.اما استودیوی هلندی 
با انتخاب مســیری غیرقابل پیش بینی، دست به 
خلق مجموعه هورایزن زد و سونی را مجاب کرد که 
در نسل جدید نیز به طور قابل توجهی بر روی این 

عنوان سرمایه گذاری کند.

بازی Horizon Forbidden West در حین 
استفاده از فرمول نســخه قبل، از جهات مختلفی 

نسبت به بازی اول بهتر به نظر می رسد. 
 Wolverine

برخلاف رونمایی اجتناب ناپذیر اســپایدرمن 2، 
ساخت یک بازی سوپر هیرویی دیگر آن هم توسط 
اینســامنیاک گیمز چیزی بود که کمتر کســی 
می توانســت آن را حدس بزند. طرفداران زیادی 
وجود دارند که برای ســال ها در انتظار دیدن یک 
بازی ویدئویی بزرگ از وولورین هســتند و مارول 
بالاخره به انتظار آن ها پاســخ داده اســت. بازی 
Marvel’s Wolverine همچنان در مراحل 
ابتدایی توسعه قرار دارد و احتمالا تا مدتی طولانی 
چیزی از آن نخواهیم شــنید،اما سابقه درخشان 
استودیوی اینسامنیاک گیمز و خروجی آن ها در 
سال های اخیر باعث شــده تا طرفداران از کیفیت 
آنچه قرار است تجربه کنند، اطمینان داشته باشند.

Spider-Man 2
پس از موفقیت عظیم اسپایدرمن، بدیهی بود که 
بالاخره در مقطعی از نسل نهم معرفی دنباله بازی 
را هم ببینیم. طی رویداد بزرگ پلی استیشــن در 

ماه ســپتامبر، این رونمایی به وســیله یک تریلر 
ســینمایی جذاب اتفــاق افتاد. به نظر می رســد 
استودیوی اینســامنیاک گیمز این بار قصد دارد با 
بازی اســپایدرمن  2، یک نیویورک تاریک تر را به 
تصویر بکشد. تیم سازنده وعده داده که در شماره 
دوم نیز با ادامه ماجراجویی های پیتر پارکر و مایلز 
مورالز، نه تنها یک داستان سوپر هیرویی بزرگ را 
ارائه می دهد، بلکه یک داستان گیرا و انسانی را هم 
روایت می کند که به شکل عمیقی به شخصیت های 

پشت ماسک می پردازد.
Gran Turismo 7

معرفی نسخه جدید سری محبوب گرن توریسمو 
چیزی بود که دیر یا زود انتظار دیدنش را داشتیم. 
بازی ابتدا برای ســال 2021 برنامه ریزی شــده 
بود و اگــر همه گیــری جهانی اتفــاق نمی افتاد، 
اکنون احتمالا مشغول تجربه آن بودیم. اما شیوع 
کووید-19، روند تولید بازی گرن توریســمو 7 را 
نیز کندتر کرد و تاریخ عرضــه آن تا اوایل 2022 
به تعویق افتاد. گرن توریســمو 7 اولین نســخه 
شماره داری محسوب می شــود که از سال 2013 
تاکنــون معرفی شــده و اســتودیوی پولی فونی 

دیجیتال نیــز به خوبــی از انتظــارات بالایی که 
طرفداران بــرای آن دارنــد، آگاه اســت. چرخه 
شــبانه روزی و آب و هوای داینامیک که بخشی از 
گرن توریسمو اســپورت نبودند، اکنون در شماره 

7 بازگشته اند.
Forspoken

نام »پراجکت آتیا« را به یاد دارید؟ عنوانی که ابتدا 
اسکوئر اینکس سال گذشته از آن رونمایی کرد و 
سپس نامش را به »فوراسپوکن« تغییر داد. بازی 
Forspoken یک اثر جهــان باز و نقش آفرینی 
است که نام های بزرگی مانند گری ویتا )نویسنده 
 )Rogue One: A Star Wars Story فیلم
و امی هنینگ )خالــق مجموعه آنچارتد( بر روی 
داســتان و دنیای آن کار می کنند. داستان بازی 
ماجرای زن جوانی به نام فــری )Frey( را دنبال 
می کند که به شکل تصادفی از طریق یک پورتال، 
وارد دنیای اســرارآمیز آتیا شده اســت. در این 
ســرزمین فانتزی، انواع اســپل های مختلف در 
اختیار بازیکن قــرار می گیرد که می توان از آن ها 
برای حمله به دشــمنان و یا جای گــذاری تله ها 

استفاده کرد.

امیر پایدار|حدود یک سال از عرضه پلی استیشن 5 به بازار می گذرد. همه گیری جهانی 
مشکلات بزرگی را در مراحل تولید و توزیع پلی استیشن 5 به وجود آورد و از این رو، هنوز 
هم میلیون ها گیمر در سراسر جهان پا به نسل نهم کنسول های خانگی نگذاشته اند. با 
این وجود، سونی در یک سال گذشته یکی از بهترین لاین آپ های تاریخ خود را برای لانچ 
Marvel’s Spider- کنســول جدیدش تدارک دیده بود.لانچی که با بازی هایی مانند
Man: Miles Morales و ریمیک Demon’s Souls همراه بود و به مرور زمان با دیگر 
  Returnal،Ratchet & Clank: Rift Apart بازی های فرست پارتی و ترد پارتی مانند
و Deathloop ادامه یافت. اما در کنار تمام این عناوین عرضه شده،فهرست بازی های 

پلی استیشن برای سال آینده و پس از آن نیز قدرتمندتر از همیشه به نظر می رسد.

  بازی ایرانی

شیوع ویروس کرونا در جهان موجب شده تا بسیاری 
از فعالیت های روزانه ما حذف شوند و بسیاری دیگر 
وابسته به اینترنت باشند. این امر در مورد کودکان هم 
صادق بوده و حالا با توجه به شرایط موجود کودکان 
هم ناچار به استفاده از اینترنت و گوشی های هوشمند 
و تبلت ها هستند و استفاده کودکان از این دستگاه ها 
افزایش یافته اســت. جدای از آموزش، ســرگرمی 
کودکان در طــول دوران قرنطینــه و فاصله گذاری 
اجتماعی و محدودیت های موجود هم دچار مشکل 
شده و حالا پیدا کردن یک سرگرمی خوب و بازی های 
مناسب کودکان اهمیت بســیار بیشتری پیدا کرده 
است. خوشبختانه در بازار بازی های ویدئویی داخلی 
بازی هایی مثــل فســقلی ها در شــهربازی و گربه 
بازیگوش که برای کودکان توسعه داده شده اند، وجود 
دارند و والدین می توانند با کمی جست وجو بازی هایی 

مناسب کودکان پیدا کنند تا مشکلی از بابت استفاده 
کودکان از تلفن های هوشــمند و بازی های ویدئویی 
نباشد. اینبار قصد بررسی یک بازی تازه منتشر شده 
مخصوص کودکان با نــام هانا را داریــم. بازی ای با 
کیفیت و خوش ســاخت که می تواند در این شرایط 
بهترین گزینه برای کودکان باشد. همانطور که گفته 
شد بازی هانا یک بازی مخصوص کودکان است و برای 
رنج سنی 3 تا 8 سال توصیه شــده است. این بازی با 
رعایت تمام نکات علمی و روانشناسی برای کودکان 
طراحی شده و جزو برترین عناوین حوزه کودک است. 
در هانا کودک شــما می تواند بازی کند و همراه با آن 
مفاهیم زیادی را یاد بگیرد. هانا جزایر مختلفی دارد 
که هر کدام حاوی تعداد زیادی مرحله است و می تواند 
تا مدت  طولانی ای کودک شما را سرگرم کند. در هر 
جزیره مفاهیم به خصوصی به کودک شما با استفاده 

از پرسش و پاسخ و بازی آموزش داده می شوند. چهار 
کاراکتر دوست داشــتنی در این جزایــر و مراحل با 
کودک شما همراه هســتند و باعث می شوند کودک 
حس بســیار خوبی از بازی بگیرد و در زمان کوتاهی 
به بهترین شــکل با بازی ارتباط بگیرد. صداگذاری 
جذاب کاراکترها باعث می شوند کودک شما شیفته 
این کاراکترهای دوست داشتنی شود و از یادگیری در 
هانا خسته نشود. البته بهتر بود سازندگان بازی های 
سرگرم کننده ای که جنبه آموزشی کمتری دارند هم 
در بازی قرار دهند. علاوه بر صداگذاری بسیار مناسب 
که می تواند هر کودکی را شــیفته بازی کند و وجود 
کاراکترهایی که بتوانند با کودک ارتباط برقرار کنند، 
گرافیک بازی هم بســیار زیبا و خوش رنگ طراحی 
شده تا دل کودکان را برباید. رابط کاربری ساده که به 
کودکان اجازه می دهد به سادگی بازی کنند و در هانا 

وقت بگذرانند در کنار زیبایی و جذابیتی که گرافیک 
هانا دارد بازی را کاملا برای کودکان مناسب کرده و 
بعید است کودکی از هانا خوشش نیاید. شکل متفاوت 
جزایر و رنگ زنده و انیمیشن های جذابی که هنگام 
انتخاب مرحله اجرا می شوند در کنار تشویق هایی که 
توسط کاراکترها انجام می شــود می توانند هانا را در 
دل کودک شــما جا کنند و با توجه به تعداد مراحل 
بالای هانا کودک می تواند تا مدت ها با هانا ســرگرم 
باشد. یکی از مشکلات هانا نبود هیچ مشوقی در بازی 
است. با توجه به اینکه کاراکترهای بازی برای کودک 
دوست داشتنی خواهند بود، ســازنده می توانست با 
اضافه کردن امکان پوشاندن لباس و ایجاد تغییراتی 
در کاراکترها کودک را بیشتر برای انجام بازی و حل 
سوالات تشویق کند. در عین حال اضافه کردن چنین 
امکانی باعث می شد جنبه ســرگرمی بازی افزایش 
بیشتری داشــته باشــد و صرفا روی آموزش کودک 

تمرکز نشود.

ذره بین
مرجان شیخی

 
  آتلیه

 هر سال شاید بیش از هزار بازی در نقاط مختلف دنیا منتشر می شود. بازی هایی که برخی از آنها را شاید حتی اسمشان را هم نشنوید اما مخاطب های خاص خود را به همراه دارند. از این پس در بخش آتلیه سعی می کنیم به جدیدترین بازی های منتشر شده در یک 
هفته اخیر بپردازیم. از آثار پرهزینه و جدی برای کنسول ها و کامپیوتر گرفته تا بازی هایی که برای پلتفرم های همراه منتشر می شوند. این هفته چی بازی کنیم؟
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اگر به بازی های ریسینگ و 
اتومبیل سواری علاقه دارید و البته 

نمی خواهید درگیر شبیه سازهای 
چالش برانگیز شوید، فورتزا 

هورایزن 5 بهترین گزینه برای 
شماست. در این بازی می توانید به 

هر جای نقشه که خواستید سر زده 
و تجربه ای هیجان انگیز از انواع 

مسابقات را در مکزیک پشت سر 
بگذارید.

  
نقطه چابک

          سازنده بلوط سیاه
         متوسط امتیاز یک هزار

نقطه چابک یکی دیگر از بازی های 
ایرانی است که این هفته به سراغ 

آن رفته ایم. اثری که شما در آن 
باید کنترل یک نقطه را برعهده 

گرفته و آن را از میان موانع مختلف 
عبور دهید. هرچند نقطه چابک 

نوآوری خاصی نسبت به نمونه های 
خارجی ندارد اما از لحاظ کیفی در 

سطح استانداردی قرار می گیرد.

آموزش در جزایری از اطلاعات

  بررسی کوتاه

ترس در تمدن های نخستین

فوتبال کلماتی
          سازنده آکسی

         متوسط امتیاز یک هزار
ترکیب هر چیزی را دیده بودیم جز کلمه بازی و فوتبال. 

اگر هنوز هم فکر می کنید که انتشار بازی های کلمه ای به 
انتهای کار خود رسیده باید بگوییم که سخت در اشتباهید. 
جالب است که فوتبال کلماتی درست مانند بسیاری دیگر از 
بازی های این سبک نتوانسته آمار دانلود قابل توجهی را به 

خود اختصاص دهد.

  
Football Manager 2022
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اگر به مربیگری در دنیای فوتبال علاقه دارید، فوتبال منیجر 
2022 از راه  رسیده و توانسته همان سطح کیفی بسیار بالای 
گذشته را برای بار دیگر تکرار کند. اثری که دارای جزئیاتی 

دیوانه کننده است و بیش از هر ابزاری می تواند فضای مربیگری 
و علم فوتبال را شبیه سازی کند.

مجموعــه »دارک پیکچر« که در ســال 2019 با 
»مــردی از مدان« آغاز شــد، گلچین ترســناک 
استودیوی سوپرمســیو گیمز است که جدیدترین 
اثر آن بازی »خانه خاکســتر« نــام دارد. عنوانی 
که مــا را به جای ســربازان در بحبوحه جنگ دوم 
خلیج فارس قرار مي دهد. خانه خاکستر یک بازی 
ترسناک تعاملی است که توسط سوپرمسیو گیمز 
توســعه یافته و  باندای نمکو آن را منتشــر کرده 
است. این بازی به دلیل سبک ترسناک سینمایی، 
داستان ســرایی مســتقل و جایی که تصمیمات 
بازیکــن رویدادها و داســتان را تعییــن مي کند، 
شناخته شده است. حال نوبت به سفر به عراق برای 
دیدن معبد باستانی و پر رمز و راز سومِری مي رسد 
و شــما پا به ناشــناخته هایی خواهید گذاشت که 
روایتی جذاب، دلهــره آور و هیجان انگیز با خود به 

همراه دارد. در این بازی سفری مي کنیم به دوران 
باستانی تمدن سومِر از نخستین تمدن های شهری 
در منطقه تاریخی جنوب میانرودان که در جنوب 
عراق امروزی واقع شده اســت. در طول رویارویی 
بین دو نیــروی ارتش آمریکا با ارتــش باقی مانده 
عراق، زمین لرزه حفره هــای بزرگی را در زمین باز 
مي کند و باعث مي شــود که هــر دو به خرابه های 
معبد مدفون سومری سقوط کنند و در دل تاریکی 
زیر صحرای منطقه سومر باستان، چیزی عجیب و 
مرموز بیدار شود. نیرویی پلید و غیرقابل توقف، که 
در لانه خود موجودات اجدادی و فراطبیعی طعمه 
 House of Ashes جدیدی برای شکار دارند. در
باید آماده شوید تا وارد چالش های روان شناختی و 
ماورایی شوید. چالش هایی که خصوصیات اخلاقی 
انســان ها برای مقابله با چیزی فرا زمینی را در بر 

مي گیرند. به عبارتــی دو روی متضاد که به صورت 
دائم درگیر آن در طول روند بازی هستید. آیا هر یک 
از شخصیت های درون بازی بقای خود را در اولویت 
قرار مي دهند یا اینکه ترس ها و رقابت های شخصی 
خود را کنار مي گذارند تا با یکدیگر متحد شــوند و 
با هم در مقابل هیولای شیطانی و مرموز بجنگند؟ 
حقیقتا بستگی به خودتان دارد و شما خودتان ادامه 
داستان بازی را شکل می دهید. با پیشروی در معبد 
سومری، شــخصیت ها به تدریج از کهن الگوهای 
راه رفتنی که نشان مي دهند دور مي شوند تا کمی 
عمق پیدا کنند. خود سناریو از تضاد به وجود آمده 
مابین آمریکایی ها و عراقی ها رهایی می یابد تا آنها را 
مجبور به متحد کردن در برابر یک دشمن مشترک 
کند. تصویرسازی معابد زیرزمینی در بازی حقیقتا 
زیبا و چشــم نواز کار شده است و شــما در جریان 

گذر از قســمت های معابد بازی و دیدن دیوارها و 
سنگ نبشته ها و نقش های برجسته به دوران اکد 
لذت فراوانی مي برید و انگار به دوران پرشکوه تمدن 
 HOUSE میــان رودان پا گذاشــته اید. گیم پلی
OF ASHES همانند عناوین قبلی اســتودیوی 
سوپرمســیو گیمز اســت. اما به صورت پخته تر و 
کارآمد تری قطعات طراحی شده گیم پلی در کنار 
هم قرار گرفته اند. هر چند بخــش گیم پلی بازی 
هنوز بی عیب و نقص نیســت.  در حالی که بیشتر 
انتخاب های شما و تعامل بین شخصیت ها در روند 
گیم پلی بازی تاتیر مي گذارد، برخی از این تصمیات 
تاثیری مشهود و مســتقیم بر ادامه داستان بازی 
خواهند گذاشت. تصمیم های مهم و قعطی هر وقت 
در بازی گرفته مي شوند اثر پروانه ای در بازی فعال 
مي شود و خود را نشــان مي دهد و شما مي توانید 
متوجه شوید که چه تصمیم مهمی گرفته اید. آرشیو 
این تصمیمات در منوی بازی برای شما در دسترس 

است و مي توانید آنها را مشاهده کنید. 

  
Call of Duty Vanguard
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طبق رسم هر سال با رسیدن به اواسط پاییز نوبت 
نسخه جدید مجموعه Call of Duty می شود تا 

از راه رسیده و برای مدتی طولانی مخاطب هایش 
را سرگرم کند. امسال اکتیویژن برای ونگارد به 

سراغ جنگ جهانی دوم رفته و سعی کرده داستانی 
متفاوت را روایت کند. داستانی که البته سعی کرده 

ریشه های تاریخی را مورد توجه قرار دهد.

  بی سیم

امید به کشف حیات در مریخ 
محققان از شناســایی مولکول های آلــی در خاک مریخ توســط مریخ نورد 
کنجکاوی خبر دادند. این دستاورد مهم می تواند امیدها را برای کشف حیات 
در سیاره ســرخ زنده نگه دارد. حدود 1909 روز مریخی از حضور مریخ  نورد 
کنجکاوی ناسا در سیاره سرخ می گذرد، اما این ربات اخیرا با یک نقض جدی 
مواجه شــد. در واقع هنگامی که کنجکاوی خود را به محل برخورد دو دامنه 
شیب دار ورا رابین واقع در مرکز کوه شارپ رسانده بود، مته آن غیرفعال شد. 
البته در آن زمان کنجکاوی موفق به جمع آوری نمونه ای از خاک مریخ شده بود. 
در ادامه، محققان مسیر حرکتی آن را تغییر دادند و تصمیم بر آن شد تا نمونه ها 
به جای این که در یکی از محفظه های ذخیره نمونه قرار بگیرند، آنها را در یکی 
از محفظه هایی که از قبل با مخلوط شیمیایی پر شده بود قرار دهند. محققان در 
ادامه نمونه ها را تجزیه و تحلیل کردند و توانستند مولکول های آلی را در خاک 
مریخ شناســایی کنند؛ مولکول هایی که تاکنون هیچ آژانس فضایی موفق به 
کشف آن نشده بود. به گزارش گجت نیوز، میوا میلان نویسنده اصلی این مطالعه 
و همچنین یکی از محققان مرکز پروازهای فضایی گادرد ناسا در خصوص این 
کشف مهم عنوان کرد: هدف از انجام چنین آزمایش هایی این است که ما باید 
برای انجام آزمایش های شیمی بیشتری که در آینده روی نمونه های مریخ انجام 
خواهد شد، یک مرجع مناسب داشته باشیم. وی با تاکید بر این که این آزمایش 
با موفقیت همراه بوده افزود: هرچند نتوانستیم رد پای زیستی را کشف کنیم، 
اما نتایج آزمایش امیدوارکننده است. میوا میلان، نویسنده اصلی این مطالعه 
و همچنین یکی از محققان مرکز پروازهای فضایی گادرد ناسا در خصوص این 
کشف مهم عنوان کرد: هدف از انجام چنین آزمایش هایی این است که ما باید 
برای انجام آزمایش های شیمی بیشــتری که در آینده روی نمونه های مریخ 

انجام خواهد شد، یک مرجع مناسب داشته باشیم.

درخت پربار پلی استیشن 
در سال 2022

معرفی هفت بازی مهم و انحصاری سونی که در 
آینده میلادی منتشر می شوند

تاخیر در عرضه دیابلو 4

شرکت بلیزارد انتهای هفته گذشته 
اعلام کرد که هر دو بازی اورواچ 2 و 

دیابلو          4 تاخیر خورده اند و عرضه 
آن ها تا زمان نامشخصی به تعویق 
افتاده است. این خبر در کنفرانس 
تلفنی شرکت اکتیویژن بلیزارد با 

سرمایه گذاران اعلام شد. در حالی 
که هر دو عنوان اورواچ 2 و دیابلو 4 

تاکنون تاریخ عرضه دقیقی نداشتند، 
اما اکنون بازه زمانی انتشار آن ها 

نسبت به گذشته تغییر کرده است. 
اکتیویژن بلیزارد در مورد این تأخیر 
می گوید: »با اینکه ما همچنان برنامه 

داریم تا در سال آینده محتویات قابل 
توجهی را از سوی بلیزارد ارائه دهیم، 
اما اکنون اورواچ 2 و دیابلو 4 نسبت به 

تاریخی که ابتدا در نظر داشتیم، دیرتر 
عرضه خواهند شد.« در همین حال، 

طی ماه های اخیر تغییرات گسترده ای 
در مدیریت بلیزارد صورت گرفته و 

گفته شده بخش بزرگی از تأخیرهای 
اخیر نیز به همین مسئله مربوط 

می شود.

گ
الو

آن

محمد طالبیان |  بیش از یک دهه است که استودیوهای بازیسازی سعی می کنند تا در زمان رفتن 
به سراغ آثار ابرقهرمانی، مجموعه بتمن را به عنوان یک الگو قرار دهند. موضوعی که بعضا حتی با 
نتایج خوبی همراه شده اما همواره نمی تواند به عنوان نقشه ای برای ساخت تمامی آثار این سبک 
خاص محسوب شود. با تمام این تفاسیر شکست  بزرگی همچون انتقام جویان باعث شد تا دیدگاه 
عمومی نسبت به همکاری مارول و اسکوئر انیکس با اما و اگرهای بسیاری همراه شود. نمایش 
 Marvel’s Guardians of the اولیه متوسط هم به ماجرا کمک خاصی نکرد اما اکنون که بازی
Galaxy روانه بازار شده به راحتی می توان گفت که این اثر شاید حتی از انتظارات پیش از عرضه 
عملکرد بهتری را صورت داده باشد. اثری داستانی با تمرکز بر گیم پلی خطی که شاید نوآوری یا 
حرف تازه  خاصی را مطرح نکند اما می تواند برای مدتی طولانی یک تجربه تک نفره سرگرم کننده 

در دنیای ابرقهرمان های مارول را شکل دهد.

  برای داســتان، »ایــداس مونترال« به ســراغ 
موضوعی کاملا متفاوت نســبت به آثار ســینمایی 
 Marvel’s Guardians مارول رفته و سعی کرده
of the Galaxy  خود را از نو تعریف کند. هرچند 
از دید شــخصیت پردازی به واســطه یکسان بودن 
منبع اصلی شاهد شــباهت هایی واضح هستیم اما 
هیچ کدام از این موارد به عنوان نقاط ضعف شناخته 
نمی شوند. شاید از دید کلی داستان این بازی نتواند 
در سطح بهترین های صنعت قرار گیرد اما توانسته تا 
استانداردی مناسب را به نمایش در آورد. همه چیز 
در موقعیتی درســت قرار گرفته و داستان بازی در 
زمان مناسب ریشــه های طنز خود را نمایان کرده و 
در موقعیت درست به سراغ روایت جریان اصلی خود 
می رود. چنین رویکردی شاید بیش از حد تکراری 
باشد اما ضربه ای به جریان کلی بازی وارد نمی کند. 
در کنار این موضوع نباید فرامــوش کرد که بخش 
عمده ای از بار روایی چنین داســتانی بر عهده گروه 

شــخصیت های اصلی آن قرار دارد. موضوعی که به 
 Marvel’s Guardians of شکل بسیار خوبی در
the Galaxy پیاده سازی شده. پنج شخصیت اصلی 
بازی چه از دید پرداخت و چــه از دید اجرا کیفیت 
خوبی را در اختیار دارند. هرکــدام از آنها به مرور و 
در جریان بازی از دید پرداخــت ارتقا یافته و نهایتا 
تا انتهای کار شــرایطی را ایجاد می کنند که گیمر 

می تواند به خوبی با آنها ارتباط برقرار کند.
  هرچند اینجا با یــک اثر نقش آفرینی ســر و کار 
 Marvel’s Guardians of نداریم اما سازندگان
the Galaxy  انتخاب ها را تبدیل به بخشــی مهمی 
از داســتان کرده اند که بعضا حتی روی گیم پلی تاثیر 
دارند. به جز انتخاب های جزئی که تنها دیالوگی متفاوت 
را مطرح می کنند، مخاطب در موقعیت های مختلفی 
از بازی با مجموعه ای از انتخاب ها روبه رو می شود که 
حتی ممکن اســت روی ادامه بازی تاثیر مســتقیمی 
داشته باشند. این انتخاب ها شاید نهایتا همانند اثری 

نقش آفرینی، سرنوشت شخصیت ها یا داستان به شکل 
کلی را تغییر ندهند اما می توانند تجربه ای را برای هر 
گیمر ایجــاد کنند که تا حدودی بــا دیگری متفاوت 
است. از جمله این موارد می توان به بخشی از یک سوم 
انتهای بازی اشاره کرد که طی آن اگر گیمر شاخه ای 
از دیالوگ هــا را انتخاب نکند، باید بخشــی از مرحله 
پیش روی خود را با کمی تفاوت پشــت سر گذاشته و 

یه معمای جالب و مبتنی بر صدا را پشت سر بگذارد.
  گیم پلی از دید کیفیت نسبت به دیگر بخش های 
بازی مثل داستان، گرافیک و صداگذاری در جایگاه 
پایین تری قرار می گیرد. شــاید رویکرد استاندارد 
نســبت به دیگر بخش های بــازی آن را تبدیل به 
اثری سرگرم کننده کرده باشــد اما گیم پلی بخشی 
  Marvel’s Guardians of the Galaxy از
اســت که کمک چندانی به ارتقاي سطح کیفی آن 
 Star نمی کند. گیمــر در تمام طول بــازی کنترل
Lord را برعهــده دارد و تنهــا می توانــد به دیگر 

اعضای تیم دســتور دهد که از قابلیت های جانبی 
خود اســتفاده کنند. طراحی تمامــی مراحل بازی 
به شــکل کاملا خطی انجام شده و شاهد حتی چند 
راه برای رسیدن به یک مقصد نیستیم. این رویکرد 
هرچند به شکل گیری یک بازی داستان محور کمک 
بسیاری کرده اما باعث شــده عملا از دید گیم پلی 
شاهد نکته خاصی نباشــیم. تمامی مراحل بازی به 
این شکل طراحی شده اند که گیمر برای چند دقیقه 
در محیط حرکت کرده، نکات داستان مطرح می شود 
یا باید پازل های بسیار ســاده ای را پشت سر بگذارد 
و در ادامه وارد محیطی کمی بزرگتر می شــود که 
درگیری و مبارزات بازی در آنها جریان دارد. چنین 
ســاختار طراحی مراحلی تا انتهای کار ادامه داشته 
و تغییر خاصــی در آن صورت نمی گیــرد. هرچند 
ضعف بازی به این بخش ارتباط پیــدا نمی کند اما 
می شــد با ایجاد تنوع در آن به نتیجه بهتری رسید. 
 اصلی ترین مشــکل بازی در زمان مبارزات به ذات

 Bullet Sponge آن ارتباط دارد. در این شــکل 
طراحی معمولا بایســتی زمان زیــادی را برای از پا 
در آوردن هر دشــمن اختصاص دهید و شــرایطی 
ایجاد می شــود که طی آن می توان گفت فرم اصلی 
تیراندازی بــازی لذت خاصی را به همــراه ندارد. با 
توجه به این موضوع شــوتینگ بــازی نمی تواند به 
هیچ وجه رضایت گیمرها را به همراه داشــته باشد. 
تمام بار مبارزات بازی بر دوش قابلیت های هر کدام 
از شــخصیت ها قرار گرفته. قابلیت هایی که در اکثر 
مواقع شکل تهاجمی داشته و بعضا می توان در میان 
آنها حالت هایی شــبیه به نقش های پشتیبانی هم 
پیدا کرد. با این تفاسیر شاهد شکل گیری نقش های 
کلاسیک و شبیه به بازی های نقش آفرینی نیستیم 
و اکثر قابلیت ها به مبارزه و رساندن آسیب بیشتر به 
یک یا چند دشمن خلاصه می شــود. با این تفاسیر 
مجموعا گیمر به 20 قابلیت مختلف دسترسی دارد و 

می تواند با آنها تنوع خوبی را در مبارزات ایجاد کند.

سفر نگهبان های کهكشان 
از سینما به بازی

 آخرین امید کمپانی ژاپنی برای ادامه همکاری
با قهرمان های مارول
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   نکته بازی

   گزارش

کاپیتان های سابق استقلال نامزد اصلی
 هدایت پرشورها

بعد از استعفای فیروز کریمی از هدایت تیم فوتبال تراکتور پس از تحمل 
سومین شکست در فصل جاری رقابت های لیگ برتر فوتبال، گمانی زنی ها 
درخصوص گزینه های جانشینی این مربی کارکشته آغاز شد و اسامی زیادی 
پیرامون نیمکت پرشورها به گوش رسید. در حال حاضر از سیدمهدی رحمتی 
و جواد نکونام به عنوان دو گزینه اصلی مسئولان باشگاه تراکتور برای نیمکت 
پرشورها نام برده می شود. رحمتی فصل گذشته در اولین تجربه سرمربیگری 
هدایت پدیده مشهد را برعهده داشت و نکونام نیز با فولاد نتایج خوبی را کسب 
کرد و به قهرمانی جام حذفی رسید. این دو مربی جوان  اما در ابتدای لیگ 
بیست و یکم از تیم های خود جدا شدند و در هیچ تیمی کار نکردند تا حالا دو 
گزینه اصلی تیم تراکتور لقب بگیرند. در نهایت باید دید تراکتوری ها به یکی 

از این دو مربی جوان اعتماد خواهند کرد یا تصمیم دیگری خواهند گرفت.

دو بازیکن استقلال تاجیکستان پرسپولیسی شدند؟
در حالی که صبح دیروز اخباری غیررسمی مبنی بر پیوستن وحدت هنانوف 
و منوچهر صفروف دو بازیکن استقلال تاجیکستان به باشگاه پرسپولیس 
ایران خبر داده بودند، شبکه ورزش تاجیکستان مدعی شد قرارداد این دو 
بازیکن با سرخ پوشان پایتخت رسمی شده است. هنانوف 21 ساله در دفاع 
راست و صفروف 20 ساله در پست وینگر بازی می کنند. این دو جزو سهمیه 
بزرگسالان پرسپولیس محسوب نمی شوند و سرخپوشان می توانند با یک 
بازیکن خارجی بزرگسال هم قرارداد امضا کنند. البته باتوجه به پایان فصل 

نقل و انتقالات، این بازیکن باید آزاد باشد.

بیرانوند این بار 5 تایی شد!
لیگ های فوتبال اروپا جمعه شب آغاز شد و در یکی از مهم ترین دیدار های 
هفته یازدهم لیگ پرتغال تیم بواویشتا در حالی که علیرضا بیرانوند را درون 
دروازه خود داشت با نتیجه 5 بر 2 مغلوب فامیلیکائو شد تا دروازه بان تیم ملی 
ایران با دریافت پنج گل شب تلخی را پشت سر بگذارد. بیرانوند هفته گذشته 

هم در ترکیب بواویشتا مقابل پورتو 4 گل دریافت کرده بود!

میثاقیان مثل اریکسن!
اکبر میثاقیان دو هفته ای اســت که به عنوان سرمربی تیم فوتبال پدیده 
مشهد انتخاب شده. او در بازی نخست مقابل نفت مسجدسلیمان روی 
نیمکت تیمش حضور داشت  اما برای بازی مقابل هوادار مجوز این کار را 
دریافت نکرد. میثاقیان به این دلیل نتوانسته مقابل هوادار روی نیمکت 
تیمش حضور پیدا کند که مجوز پزشکی نداشته است. تمام اعضای تیم ها 
باید در معاینات پزشکی پیش فصل که توسط ایفمارک انجام می شود حضور 
داشته باشند و اقدام به دریافت مجوز پزشکی کنند که گویا سرمربی تیم 
فوتبال پدیده به لحاظ مشکلات قلبی نمی تواند این مجوز را دریافت کند. 
مجوز فعالیت افراد دارای مشکلات قلبی در فوتبال هر کشور متفاوت است. 
به طور مثال کریستین اریکسن هافبک دانمارکی اینتر که در یورو دچار 
عارضه قلبی شد، به دلیل قوانین سری A ایتالیا نمی تواند با این مشکل در 
لیگ فوتبالی ایتالیا به فعالیت خود ادامه دهد و هم اکنون قصد حضور در 

لیگ هلند را دارد که به لحاظ قانونی مشکلی از این جهت ندارد.

پرسپولیس هنوز پولی به حساب کالدرون 
واریز نکرده است

مجید صدری سرپرست باشگاه پرسپولیس روز چهارشنبه هفته گذشته 
)12 آبان ماه( خبر از آغاز انتقال پول کالدرون به حســاب این مربی داد و 
یحیی گل محمدی نیز در نشست خبری پیش از دیدار با گل گهر اعلام کرد 
مدیران باشگاه وعده داده اند تا پنجره نقل و انتقالاتی باشگاه طی روزهای 
شنبه یا یکشنبه هفته جاری باز شود. پیگیری ها در این زمینه اما نشان 
می دهد باشگاه پرسپولیس تا شنبه ظهر فعلا پولی را به حساب کالدرون 
انتقال نداده و حتی مبلغ دلاری آن نیز دریافت نشده است. پرسپولیسی ها 
قرار است به زودی مبلغ ریالی تأمین شده را با مجوز بانک مرکزی به دلار 
تبدیل و در ادامه به حساب کالدرون و خواکین واریز کنند که با توجه به 

تحریم های موجود باید دید این پروسه چقدر زمانبر خواهد بود.

شفر، قربانی بعدی لیگ ستارگان قطر؟
شکست تازه الخور ، وینفرد شفر سرمربی این تیم را بعد از نتایج ضعیف 
سریالی کسب شده در آســتانه برکناری قرار داده و به نظر می رسد این 
مربی آلمانی قربانی بعدی لیگ قطر در فصل جاری است آن هم در حالی 
که تیمش توان رسیدن به یک پیروزی و خروج از شرایط بحرانی موجود 
را ندارد. الخور در بازی مقابل العربی با وجود عملکرد خوبی که در نیمه 
دوم داشت نتوانست نتیجه مناسب را کسب کند تا از این وضعیت خارج 
شود. شــرایط بحرانی این تیم شاگردان شــفر را در موقعیت خطرناک 
سقوط قرار داده در حالی که به نظر می رسد سرمربی این تیم همه تلاش 
خودش را کرده اما با گذشــته 9 هفته نتوانسته هیچ موفقیتی به دست 

بیاورد و این تیم یکی از بدترین فصل های خودش را سپری می کند.

دعوای کی روش و لیورپول بر سر صلاح!
شاگردان کارلوس کی روش روزهای 12 و 16 نوامبر 21 و 25 آبان دو مسابقه 
حساس مرحله انتخابی جام جهانی را در هفته های پنجم و ششم این مرحله 
برگزار خواهد کرد. به نوشته رسانه های مصری کارلوس کی روش در این اردو 
نشست ویژه ای با محمد صلاح ستاره باشگاه لیورپول در خصوص درخواست 
این باشگاه برای استفاده از این بازیکن تا روز سوم ژانویه برگزار خواهد کرد. 
کی روش با درخواســت لیورپول مخالف اســت و در این نشست به ستاره 
تیم ملی مصر اعلام می کند که باید طبق برنامه  قبل از آغاز مسابقات جام 
ملت های آفریقا که از نهم ژانویه در کامرون آغاز خواهد شد به اردوی تیم ملی 
کشورش ملحق شود و نمی تواند طبق خواسته لیورپولی ها با تاخیر خودش را 
به تمرینات برساند. این در حالی است که باشگاه لیورپول به فدراسیون فوتبال 
مصر اعلام کرده تا سوم ژانویه به حضور صلاح نیاز دارد و پس از این تاریخ 

ملی پوش مصری می تواند به جمع شاگردان کی روش اضافه شود.

ادعای تلویزیون پرتغالی: مسی برنده توپ طلاست
مراســم اهدای جایزه توپ طلا در پایان ماه جاری میلادی برگزار می شود 
و پیش بینی ها درباره برنده این جایزه همچنــان ادامه دارد. پیش از این در 
روزهای گذشته دو تصویر منتشر شده بود که ادعا می شد مربوط به رده بندی 
نهایی نامزدهای این جایزه است که در یکی از آنها روبرت لواندوفسکی و در 
دیگری لیونل مسی به عنوان برنده توپ طلا معرفی شده بودند. حالا شبکه 
تلویزیونی RTP پرتغال هم مدعی شده که قرار است مسی بار دیگر به عنوان 
برنده توپ طلا انتخاب شود تا تعداد این جایزه در ویترین افتخاراتش به عدد 
هفت برسد. این ملی پوش آرژانتینی امســال موفق شد به همراه تیم ملی 
کشورش به رویای قدیمی فتح کوپا آمه ریکا جامه عمل بپوشاند و قهرمانی 
در این مسابقات را جشن بگیرد تا تنها جای خالی موجود در کارنامه حرفه ای 
خود را که کســب جام به همراه تیم ملی بود پر کند. این در حالی است که 
بسیاری از رسانه ها، کارشناسان و فوتبال دوستان معتقد هستند که توپ 
طلای امسال حق روبرت لواندوفسکی است که در دو سال گذشته عملکرد 
خیره کننده ای را در ترکیب بایرن مونیخ به نمایش گذاشته و عملا به یک 

موتور گلزنی تبدیل شده است.

    گوشه و کنار مستطیل سبز

از دســت رفتن پیروزی مقابل فجر آن هم با گل 
دقیقه 95 و با اشــتباه مدافعان و دروازه بان، برای 
اســتقلالی ها دردناک بود و با باخت ســپاهان به 
ذوب آهن دردناک تر هم شــد. آبی هــا اگر فجر را 
می بردند، می توانســتند با حاشیه ای امن، شاید تا 

دربی صدرنشین لیگ برتر باقی بمانند.
تساوی دقایق پایانی استقلال مقابل فجر سپاسی 
در شیراز باعث شد که فرهاد مجیدی نتواند به دو 
رکورد مهم برسد. اولین رکوردی که مجیدی آن 
را از دست داد، رقم نخوردن بهترین شروع تاریخ 
استقلال در لیگ برتر به دست تیم فرهاد مجیدی 
است و تا امروز سابقه نداشته که استقلال بتواند در 
لیگ برتر هر چهار بــازی ابتدایی اش را با پیروزی 
پشت سر بگذارد. جدا از این مسئله، فرهاد مجیدی 
نتوانست به رکورد تیم صمد مرفاوی برسد. فرهاد 
که با ســه پیروزی متوالی توانســته بود در کنار 
مرفاوی بهترین رکورد اســتقلال در شروع لیگ 
را ثبت کند )تیم مرفاوی در لیگ ششم، سه بازی 
ابتدایی اش را برده بود( می توانســت با مرفاوی در 
زمینه یک رکورد دیگر هم برابر شود اما گل سیروان 
قربانی اجازه این کار را به تیم او نداد. بهترین شروع 
اســتقلال در لیگ برتر، به لحاظ دفاعی، به فصل 
نهم که استقلال در هفته اول با یک گل سپاهان را 
شکست داد و در هفته دوم هم مقابل فجرسپاسی 

در شیراز به تساوی بدون گل رسید. استقلال در آن 
فصل، تا پایان هفته چهارم هیچ گلی دریافت نکرد 
و جلوی فولاد در هفته سوم و ملوان در هفته چهارم 
هم موفق به کلین شــیت شــد و این فرصت را در 
شیراز داشت که چهارمین کلین شیت متوالی اش 

را ثبت کند اما این اتفاق رخ نداد.

   فعلا خبری از ترکیب ثابت نیست
با گذشــت چهار هفتــه از بازی هــای لیگ، کاملا 
مشخص اســت که فرهاد مجیدی هنوز نتوانسته 
ترکیــب اصلی تیمــش را پیــدا کنــد. البته این 
موضوع دربــاره دروازه بان و خط دفاع اســتقلال 
صدق نمی کند. مجیدی در این خطوط به ترکیب 
ایده آلش دســت یافته و جواب هم گرفته است اما 
در خط هافبک و حمله، همچنــان خبری از ثبات 
نیست. ترکیب خط هافبک اســتقلال مقابل فجر 
در هجومی تریــن حالت ممکن قرار داشــت. آنها 
چند الگوی کلی برای چینش مهره های میانی خود 
دارند. برای مثال در دیدار مقابل تراکتور از مهدی 
مهدی پور روزبه چشــمی و آرش رضاوند استفاده 
کردند که در میان آنها مهره میانی صرفا هجومی ای 
دیده نمی شد یا در بازی اول از زبیر نیک نفس، آرش 
رضاوند و امیرحسین حســین زاده استفاده کردند 
و پس از اینکه فرهاد مجیدی متوجه شــد که زبیر 

نیک نفس آنطور که باید و شاید نمی تواند استقلال 
را به سمت جلو سوق دهد او را نیمکت نشین کرد و 
برای بازی های بعدی دســت به تغییر زد اما مقابل 
فجر نه خبری از زبیر نیک نفــس بود و نه خبری از 
روزبه چشمی که تنها هافبک دفاعی های استقلال 
هســتند، مجیدی مقابل فجر با مهدی مهدی پور، 
آرش رضاوند و امین قاســمی نژاد که در مقاطعی 
از بازی به خط هافبک تیم اضافه می شــد کمربند 
میانی خود را بســته بود و پیش بینی هم می شــد 
که اســتقلال با تمام توان هجومی وارد دیدار شود  
اما به دلیل کیفیت بد چمن مســابقه تیم استقلال 
خیلی نتوانست از این ترکیب هجومی میانه زمین 
خود استفاده کند و این چیزی به جز سرخوردگی 

مهره های هجومی اش به همراه نداشت.

   سردرگمی ژستد
پس از صحبت در مورد خط میانی اســتقلال و 

خط حمله می رسیم جایی که رودی ژستد برای 
اولین بار در ترکیب اســتقلال قرار گرفته بود، 
آن هم تقریبا پس از کمتــر از یک هفته که این 
بازیکن به تمرینات تیم اضافه شده بود. همانطور 
هم که دیدیم در طول بازی ژستد به هیچ عنوان 
نتوانست صاحب موقعیت شــود و خودش را در 
موقعیت قرار دهد و بخش زیادی از این قضیه به 
مختل شدن فرآیند بازیسازی استقلال و چمن 
بد زمین هــم برمی گردد و بخــش دیگرش هم 
همین حضور کم ژســتد در تمرینات تیم بوده 
اســت. در تمام موقعیت های استقلال ژستد در 
طرف مخالف توپ قرار داشــت و معمولا یامگا 
در موقعیت قرار می گرفت. فرهاد مجیدی برای 
بازی هــای آینده باید در شــرح وظایف مهاجم 
فرانسوی-بنینی خود تجدید نظر کند تا خرید 
خارجی از همین ابتدا زیر فشــار رســانه ای و 

عملکرد کمرنگ خود نرود.

   حق امین نیمکت نشینی نیست
نکته دیگر عملکرد خوب امین قاسمی نژاد در مقابل 
فجر بود. او کــه برای اولین بــار در فصل جدید در 
ترکیب اصلی استقلال قرار گرفته بود، نشان داد که 
مجیدی باید از او بیشتر از اینها استفاده کند. پاس 
خوب و قبل از آن مکث هوشمندانه اش برای رسیدن 
یامگا به بهترین نقطه ممکن، بهترین فرصت گلزنی 
اســتقلال را ایجاد کرد. موقعیتی که روی یک کار 
تیمی و تمرین شده به دســت آمد و البته به دلیل 
خرابی زمین چمن دیگر تکرار نشد. قاسمی نژاد چند 
بار دیگر در حملات اســتقلال به خوبی فضاسازی 
و ایجاد موقعیت کرد و اگر یامــگا خودخواه نبود، 
شــاید می توانســت در نیمه دوم دروازه فجر را باز 
کند. قاسمی نژاد با وجود سن و ســال بالا، در این 
اســتقلال که بازیکن خلاق و تکنیکی و پا به توپ 
ندارد، می تواند یک مهره تعیین کننده و موثر باشد.

شــایعات درباره بازگشت ژاوی 
به نیوکمپ پــس از اخراج رونالد 
کومان به اوج رســیده بود و روز 
جمعه با اعلام رسمی باشگاه السد 
مبنی بر صدور مجوز جدایی این 
مربی اسپانیایی به واقعیت تبدیل 
شد. باشگاه بارسلونا نیز با انتشار 
بیانیه ای در حدود ســاعت چهار 
صبح روز شــنبه به وقت ایران به 
صورت رســمی بازگشت ژاوی به 
این تیم را تایید کرد. به این ترتیب 
ژاوی هرناندز تا سال 2024 روی 
نیمکت بارســا خواهد نشست. بر 
اساس اعلام باشــگاه بارسا، ژاوی 
دیروز وارد اســپانیا شد و مراسم 
معارفه او به عنوان سرمربی جدید 
روز دوشــنبه برگزار می شــود و 
کنفرانس خبری نیــز پس از این 
مراسم برای صحبت با رسانه ها در 

نظر گرفته شده است.
ژاوی در ویدئویــی که از ســوی 
باشگاه بارســلونا برای انتشار این 
خبر تهیه شده، گفت: »هرگز هیچ 

خداحافظی در کار نبود، در واقع 
فقط یک شما را به زودی می بینم 
بود. نیوکمپ همیشــه خانه من 
بوده است. شما خانواده و دوستان 
من هستید و اینجا باشگاهی است 
که من بیشــتر از هرجای دیگری 
عاشقش هســتم. و حالا به خانه 
می روم. به زودی شما را می بینم. 
زنده باد بارسا!« ژاوی حالا پس از 
شش سال به بارسلونا بازمی گردد. 
آخرین بازی او بــه عنوان بازیکن 
در ایــن تیم، دیــدار فینال لیگ 
قهرمانان برابر یوونتوس در برلین 
بود که او موفق شد جام قهرمانی 
را بالای ســر ببرد. ایــن پایانی 
فوق العاده بــرای دوران حرفه ای 
بی نظیر او در بارســا بود. حضور 
ژاوی روی نیمکت بارســا به یکی 
از بزرگ تریــن آرزوهای این تیم 
تبدیل شده بود. او از مدت ها قبل 
به عنوان مربی ای شناخته می شد 
که می تواند این تیم را از موقعیت 
بد ورزشــی که در آن قرار گرفته 

خارج کند. آنهــا در حال حاضر با 
16 امتیاز از 11 بازی در رده نهم 

جدول رده بندی قرار دارند.
   وعده به ژاوی: ســه خرید 

جدید در ژانویه
خــوان لاپورتا رئیس بارســا که 
همراه کاروان تیم راهی ویگو شده 
)بارسا دیروز به مصاف سلتا رفت(، 
در جمــع هــواداران تیم ضمن 
تاییــد توافق بــا ژاوی اعلام کرد 
که احتمالا در ژانویه سه بازیکن 
جدید به بارسا اضافه خواهند شد: 
»همه چیز از این پس  با مشورت 
و توافــق ژاوی خواهد بود و اگر او 
موافق باشد، بازیکن جدید به تیم 
اضافه خواهد شد. در حال حاضر 
برای تقویت تیم در زمستان قصد 
جذب سه بازیکن را داریم و البته 
همه چیز منوط به خارج شــدن 
نام سه بازیکن از فهرست است تا 

فرپلی مالی را نقض نکنیم.«
طبق ادعــای آاس، یکــی از این 
بازیكنان سدریک باکامبو است. 

ستاره کنگویی سابق ویارئال که 
چند سالی اســت برای بیجینگ 
ســینوبو در فوتبــال چین بازی 
می کند. ستاره ای که بین 2015 
تــا 2018 در 101 بــازی برای 
ویارئال موفق به زدن 47 گل شده 
بود و از اول ژانویــه بازیکن آزاد 
خواهد بود. او برای تیم فعلی خود 
نیز در 87 بازی توانســته 58 گل 
بزند. بارســا به دلیل مصدومیت 
مارتین برایتویت و سرخیو آگوئرو 
به شدت نیاز به تقویت خط حمله 
خــود دارد و باکامبو بــا توجه به 
تجربه بــازی در لالیگا، گزینه ای 
مناسب خواهد بود. برایتویت در 
ابتدای فصل مصدوم شد و شاید 

ادامه بازی ها را از دســت بدهد و 
آگوئرو نیز هفته گذشته به دلیل 
مشــکل قلبی راهی بیمارستان 
شد و فعلا تا سه ماه قادر به بازی 

نخواهد بود.
باکامبو پیش از این در دو مقطع 
دیگر نیز مورد توجه بارســا قرار 
داشــت. یک بــار در فصل20-
2019و پس از مصدومیت لوئیس 
سوارز که تا پای پلکان هواپیما هم 
رفت ولی سپس بارسا توافق را به 
هم زد. بار دیگر تابستان امسال بود 
که باشگاه چینی رقمی غیرمعقول 
را تقاضا کرد تا مذاکــرات به بن 
بســت بخورد. باید دیــد این بار 

طلسم خواهد شکست یا خیر.

بهترین بازیکن ماه اکتبر پرتغال؟ 
قابل پیش بینی بود

مهاجم تیم ملی فوتبال ایران به عنوان بهترین بازیکن 
فوتبال پرتغال در ماه اکتبر انتخاب شد. او در این ماه 

ارائه گر بازی های خوبی برای پورتو در لیگ برتر پرتغال 
بود و سه بار موفق به باز کردن دروازه حریفان شد. 

مهدی طارمی در بازی های ماه اکتبر در برابر تیم توندلا 
هت تریک کرد و مقابل بوآویشتا که علیرضا بیرانوند را 
در درون دروازه داشت دو موقعیت گل خلق کرد. البته 

او در این بازی گل هم زد که توسط داور مردود اعلام 
شد. مهدی طارمی در رای گیری صورت گرفته از سوی 
اتحادیه بازیکنان فوتبال پرتغال 18.52 درصد آرا  را به 

خود اختصاص داد و به همین بهانه به عنوان بهترین 
بازیکن فوتبال پرتغال در ماه اکتبر انتخاب شد. نکته مهم 

اینکه مهدی طارمی با درخشش در هفته نهم لیگ پرتغال 
به عنوان بهترین بازیکن این هفته نیز انتخاب شده بود. او 
در این هفته برابر توندلا سه گل به ثمر رساند. سباستین 

کواتس از اسپورتینگ و لوئیس دیاس،  دیگر بازیکنان 
پورتو نیز در رده های دوم و سوم نظرسنجی قرار گرفتند. 

مهدی طارمی تاکنون در لیگ برتر پرتغال هفت گل برای 
تیم پورتو به ثمر رسانده و سه موقعیت گل هم خلق کرد 

و به نوعی در 10 گل این تیم در لیگ برتر پرتغال تاثیر 
مستقیم داشت. پورتو هم اکنون با 16 امتیاز از 10 مسابقه 

در صدر جدول رده بندی لیگ برتر پرتغال قرار دارد و از 
حیث گل زده با 25 گل زده بهترین تیم لیگ برتر پرتغال 

در فاز تهاجمی به شمار می رود.

با این حال طارمی می توانست در اکتبر بیشتر از اینها 
هم بدرخشد اما بدبینی داوران باعث شد چند خطای 

پنالتی روی او نادیده گرفته شود. فقط در برابر بواویشتا، 
سه خطای پنالتی روی او اعلام نشد که باعث عصبانیت 

طارمی و سرجیو کونسیسائو شد. کار به جایی رسید 
که صدای مدیر سابق این باشگاه هم درآمده است. او 
می گوید: »مشخصا نیروهایی هستند که در تاریکی 

حرکت می کنند و می خواهند به پورتو ضربه بزنند اما 
این باشگاه به مقابله با این عوامل عادت کرده است. این 

اتفاقات حتی می تواند انگیزه بیشتری به تیم بدهد.« ژوزه 
فرناندو ریو به حرکات تماشایی مهدی طارمی در محوطه 

جریمه حریفان اشاره کرده و مدعی شد که این مهاجم 
تیم ملی ایران قربانی کسانی است که می خواهند مانع 

پیشرفت پورتو شوند: »این موضوعی جدی است چون به 
حقیقت ورزش آسیب می زند. پورتو بدون این پنالتی ها 

هم پیروز می شود اما اگر چنین خطاهایی رخ می دهد پس 
باید پنالتی هم اعلام شود.«
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VAR نخواستیم، دوربین خط آفساید بگذارید حداقل!
قبل از هر چیز بگوییم که قصدمان بی احترامی و توهین نیســت. فردا پس فردا، دوستان 
بیانیه ننویسند و با استفاده از واژه ها و اصطلاحاتی مثل »مردم شهیدپرور و ولایتمدار«، 
»سرزمین ادب و فرهنگ« و ... ما را متهم به توهین به مردم دوست داشتنی استان فارس و 
شهر شیراز نکنند. اتفاقا این مطلب را در دفاع از مردم شیراز و همچنین فوتبالدوستان این 
شهر می نویسیم. انصافا استحقاق تیم باسابقه، بازیکن ساز و دوست داشتنی فجرسپاسی، 
چنین زمینی است؟ چرا وضعیت زمین چمن استادیوم حافظیه، هیچ تفاوتی با چند سال 
پیش خود ندارد؟ مردم این شهر و دوستداران این تیم، سزاوار استادیومی بهتر، مدرن تر و 
زمینی سبزتر نیستند؟ بازیکنان این تیم تا کی باید روی چمن ناهمواری که انگار هیچوقت 
قرار نیست سبز و خوشرنگ شــود به مصاف حریفان بروند؟ چرا وقتی بازی روز جمعه را 
می دیدیم، فکــر می کردیم داریم یکی از بازی های قدیمی ایــن دو تیم را می بینیم؟ این 
موضوع البته به کیفیت دوربین های فیلمبرداری بازی هم ربط داشــت. کلا انگار در صدا 
و سیمای فارس و استادیوم حافظیه در این چند ســال هیچ چیز تغییر نکرده و نو نشده 
است. البته سیاه نمایی و بی انصافی اســت اگر به تکنولوژی سبز کردن چمن با استفاده از 
افکت های تصویری اشاره نکنیم. بالاخره دوســتان زحمت کشیده و یکی دو برنامه روی 
سیستم های شان نصب کرده بودند تا چمن زمین حافظیه را از چیزی که هست سبزتر و 
خوشرنگ تر جلوه بدهند. نکته دیگر اما شیوه فیلمبرداری و محل استقرار دوربین هاست. 
این روزها بحث اســتفاده از VAR در لیگ برتر حسابی داغ است و وعده ها همچنان داده 
می شود اما در بعضی از استادیوم ها مثل حافظیه، حتی دوربین خط آفساید هم وجود ندارد. 
در همین بازی فجر و اســتقلال چند صحنه بحث برانگیز رخ داد که اگرچه به علت نبود 
VAR، تغییری در تصمیم داور ایجاد نمی شد اما حداقل می توانست درست یا غلط بودن 
تصمیمات تیم داوری را نشان دهد. مثلا هنوز نمی دانیم گل ارسلان مطهری واقعا آفساید 
بود یا نه. همچنین تکلیف خطایی که فجری ها معتقد به پنالتی بودند هم با یکی دو دوربین 
دیگر از زوایای مختلف روشن می شد اما ... فیلمبرداری چند بازی دیگر هم در این یکی دو 

هفته جنجالی شده بود. خلاصه این که حق مردم شیراز و تیم فجر این نیست دوستان. 

تبریز، بهشت بازیکنان محبوب و پرنفوذ!
فصل گذشته علیرضا منصوریان در هفته پنجم از هدایت تراکتور کنار گذاشته شد و این 
فصل، فیروز کریمی در هفته چهارم، استعفا داد! در این زمینه شنیده می شود مدیران 
باشگاه تراکتور پس از ســه شکســت در چهار بازی، دیگر تمایلی به ادامه همکاری با 
کریمی نداشتند و به نوعی جدایی این مربی بیشتر با تصمیم باشگاه تبریزی بوده است 
تا اســتعفای کریمی و در نهایت جمع بندی روی این صورت گرفته که کریمی خودش 
استعفایش را اعلام کند هر چند به صورت ظاهری و صوری. اما همه چیز به سرمربی و 
مدیران باشگاه مربوط نمی شــود و ظاهرا افراد دیگری هم در تغییراتی که روی نیمکت 
تراکتور صورت می گیرد موثرند. یکی از رســانه های خبری تحلیلی شــهر تبریز بعد از 
اســتعفای کریمی ادعای جالبی را مطرح کرده و نوشته است: »تراکتور در دور باطل به 
ســر می برد و همچنان برخی ها خود را به اخراج و یا تعویض سرمربی دلخوش کرده اند. 
بازیکنی که توسط آقای دلال  به تیم آورده شده اســت در بازی مقابل استقلال توسط 
فیروز کریمی تعویض می شود و بعد از بازی کریمی می گوید برخی بازیکنان در حد نام 
تراکتور نیستند، همین جمله کافی اســت که دلال منشوری دست به کار شود و فیروز 
کریمی را هم مثل مربیان دیگر کنار بگذارد! در این راســتا پیج باشــگاه با استفاده از 
عکس شاهین ثاقبی در کاور بازی با پیکان، نوعی دهن کجی به فیروز کریمی می کند و 
می خواهد به او نشان دهد که در تراکتور تصمیمات مربی جایگاهی ندارد و در ادامه همین 
مسائل باعث کنار رفتن فیروز کریمی می شود!« ما این خبر را تایید یا تکذیب نمی کنیم 
اما نشــانه هایی وجود دارد که بعضی از بازیکنان در تیم نفوذ زیادی دارند. هم در میان 
مدیران و هم در میان هواداران و پیج ها و کانال های هواداری. اخبار و مطالب این رسانه ها 
هم به شــدت به هواداران جهت می دهد و مدیران باشگاه را تحت فشار می گذارد. همه 
چیز هم مربوط به فوق ستاره ها و ستاره ها نمی شود. بلکه تعدادی از بازیکنان معمولی و 
بومی این تیم هستند که رگ خواب هوادار را در دست دارند و بدون این که بازدهی فنی 
بالایی داشته باشند فقط و فقط با کسب محبوبیت در فضای مجازی، به راحتی مدیران 

باشگاه را وادار به تغییر سرمربی می کنند.

درس های حافظیه
 برای فرهاد

اتفاقاتی که در بازی مقابل فجر برای استقلال رخ 
داد، می تواند به فرهاد مجیدی در بازی های آینده 

کمک کند

زورگیری انجام شد؛
 بازگشت ژاوی به نیوکمپ

مدیران بارسلونا با سفر به قطر، به هر شکلی که بود مدیران السد را به 
فسخ قرارداد ژاوی راضی کردند

بازگشت به موقع منصوریان
دیروز دو بازی از هفته چهارم لیگ برتر از ساعت 16 آغاز شد. در یکی از این بازی ها، نساجی در قائمشهر میزبان تیم بحران زده و بدون امتیاز صنعت نفت 
آبادان بود. حضور منصوریان روی نیمکت برای اولین بار در این فصل، خوش یمن بود و آبادانی ها توانستند با ارائه یک بازی خوب، میزبان شان را که اتفاقا در 
لیگ بیست و یکم تیم خوبی هم نشان داده، با دو گل شکست بدهند. حالا منصوریان و صنعت نفت با اعتماد به نفس بیشتری می توانند به کارشان در لیگ 

برتر ادامه دهند. دیگر بازی دیروز بین مس رفسنجان و آلومینیوم اراک هم با تساوی بدون گل به پایان رسید.



   حوادث
   خواندنی ها و سرگرمی

  چهارگوشه دنیا 
یکشنبه | 16  آبان 1400 صفحات 13 تا 16
13

 درخواست ديه براي قتلي كه اولياي دم پيدا نشدند

انهدام باند سارقان 15منزل در محله يوسف آباد و درگيري با ماموران
رئیس پلیس پیشگیری تهران بزرگ از دستگیری 
اعضای باند سه نفره سارقان منزل خبر داد و گفت: 
متهمان به 15 فقره ســرقت در محله یوسف آباد 
تهران اعتراف کردند. ســرهنگ جلیل موقوفه ای 
اظهار داشت: در پی سرقت های متوالی از خانه های 
شــهروندان در محله یوســف آباد تهران موضوع 
رسیدگی به پرونده در دســتور کار تیم عملیات 

کلانتری 125یوسف آباد قرار گرفت.
وی افزود: ماموران کلانتری 125یوسف آباد پس 
از مراجعه به محل های ســرقت و انجام تحقیقات 
میدانی به دست آوردند که سرقت ها توسط اعضای 
یک باند سه نفره انجام شــده است. رئیس پلیس 
پیشگیری تهران  ادامه داد: گشت زنی  های انتظامی 

افزایش تا اینکــه ماموران کلانتری یوســف آباد 
باتماس تلفنی شهروندی از حضور سارقان در یک 
مجتمع مسکونی مطلع شدند. این مقام انتظامی 
تصریح کرد: نزدیک ترین گشت انتظامی به نشانی 
اعلامی اعزام و موفق شدند هر سه سارق را دستگیر 

کنند.
 وی توضیــح داد: دو تن از متهمان با مشــاهده 
ماموران پلیس بدون توجه به فرمان های پلیسی 
با استفاده از سلاح ســرد قصد حمله ور شدن به 
اکیپ اعزامی را داشتند که با مهارت و اقتدار تیم 
اعزامی هر دو سارق خلع سلاح شدند و سارق سوم 
نیز کــه مابین خودرو ها در پارکینگ ســاختمان 
مخفی شده بود، دستگیر شد.  این مقام انتظامی 

افزود: در بررسی های بیشــتر از متهمان ، تعدادی 
تجهیزات نظامی، کشف و به دست آمد. متهمان با 
استفاده از یک دستگاه خودروی سواری با پلاک 
جعلی در محل سرقت حاضر شده اند. رئیس پلیس 
پیشگیری پایتخت با بیان اینکه متهمان 25 الی 
30 ساله و سابقه دار هســتند، گفت: اعضای این 
باند ســه نفره تاکنون به 15 فقره سرقت اعتراف 
کرده اند. سرهنگ موقوفه ای با بیان اینکه متهمان 
در پی جویی های انتظامی به فروش اموال مسروقه 
به مالخر مشخص اعتراف کردند، افزود:  تحقیقات 
پلیسی برای  شناســایی و دستگیری مالخر اموال 
مســروقه  ادامه دارد. اعضای این باند برای کسب 

دستور قضایی روانه دادسرا شدند.

مردي که در درگیری بچگانه دوســتش را کشته 
بود در حالی محاکمه شــد که براي او درخواست 
دیه شد. رسیدگی به این پرونده از سال ۹۶ به دنبال 
وقوع درگیری خونین در پاساژ مروی بازار آغاز شد. 
وقتی ماموران کلانتری 113 بازار به محل رسیدند 
دریافتند مرد 30 ســاله ای به نام نعیم زخمی و به 
بیمارستان منتقل شده است. شواهد نشان می داد 
نعیم با شــاگرد یکی از حجره های بازار به نام رضا 
درگیر شده بود که زخمی شد. ماموران به ردیابی 
رضا پرداختند اما ردی از وی به دســت نیاوردند. 
ساعتی بعد از بیمارستان خبر رسید نعیم به خاطر 
شدت خونریزی روی تخت بیمارستان تسلیم مرگ 
شده است. با مرگ مرد افغان پلیس به ردیابی متهم 
فراری پرداخت و وی را در جنوب تهران ردیابی و 
بازداشت کرد. رضا به قتل دوستش با انگیزه بچگانه 
اعتراف کــرد و پرونده با صدور کیفرخواســت به 
دادگاه کیفری یک استان تهران فرستاده شد. در 
این میان اما اولیای دم شناسایی نشدند. بررسی ها 
نشــان می داد اولیای دم در افغانستان هستند اما 
پلیس ایران نتوانست از آنها نشانی به دست بیاورد.
رئیس قوه قضائیه به بررسی پرونده پرداخت و برای 
رضا درخواســت دیه را مطرح کرد. رضا در شعبه 
دهم دادگاه کیفری یک استان تهران از خود دفاع 
کرد و به تشریح جزئیات ماجرا پرداخت .وی گفت: 

من و نعیم هر دو افغان بودیم و چند سال قبل برای 
کار به ایران آمده بودیم. من در پاساژ مروی شاگرد 
بودم . نعیم گاهــی اوقات به مغــازه می آمد و از ما 
خرید می کــرد. مدتی قبل ســر موضوعی بچگانه 
با هم درگیر شــده بودیم. آخرین بار من در مغازه 
 نبودم. وقتی بازگشــتم صاحــب کارم گفت نعیم 
15 بار با تلفن مغــازه تماس گرفته و عصبانی بوده 
است. چند دقیقه نگذشــته بود که نعیم را مقابل 
مغازه دیدم. او شروع به داد و فریاد کرد و عصبانی 

بود . من که ترســیده بودم چاقو کشــیدم و با هم 
گلاویز شدیم و من سه ضربه چاقو به او زدم و فرار 
کردم.وی در حالی که سرش را پایین انداخته بود 
گفت: باور کنید قصد کشتن او را نداشتم . درگیری 
ما سر شوخی شــروع شــده بود. آن روز چون او 
عصبانی بود از ترســم چاقو برداشــتم . من حتی 
نمی دانم خانواده نعیم کجا هستند. اما حاضرم دیه 
را بپردازم تا از قصاص رهایی یابم. در پایان جلسه 

قضات وارد شور شدند تا رای صادر کنند.

قاچاق ترياک با همدستی زن و بچه
جانشین فرمانده انتظامی اســتان مرکزی از شناسایی و دستگیری یک 
زوج مواد فروش و کشف 31کیلوگرم تریاک در بازرسی از خودروی آنها 

در دلیجان خبر داد. 
یوسف سپهوند در اراک اظهار کرد: در پی کسب خبری در زمینه انتقال 
مواد مخدر از سوی یک توزیع کننده عمده مواد مخدر از طریق محورهای 
مواصلاتی شهرستان دلیجان به دیگر اســتان ها، مأموران انتظامی این 
شهرستان، برنامه ریزی عملیاتی لازم را برای بررسی موضوع آغاز کردند. 
در تحقیقات تکمیلی ماموران، مشــخص شد که فرد مورد نظر به همراه 
همسر جوان و فرزند خردسال خود، در قالب پوشش خانوادگی و با یک 
دستگاه خودروی سواری درحال انتقال مواد مخدر از یکی از استان های 
جنوبی به مقصد اســتان های مرکزی کشــور است.جانشــین فرمانده 
انتظامی استان مرکزی افزود: مأموران این پلیس، پس از اتمام تحقیقات 
میدانی و تعیین مســیر حرکت خودرو، در عملیاتــی، موفق به توقیف 
خودروی حامل مواد مخدر شدند. سپهوند ادامه داد: در بازرسی مأموران 
از این خودروی توقیفی 31کیلوگرم تریاک که به شــیوه ماهرانه ای در 

صندوق عقب آن جاساز شده بود، کشف شد.

جناب سروان قلابی، توسط ماموران شهرری 
به دام افتاد

فرمانده انتظامی شهرستان ری از دستگیری جاعلی خبر داد که با فریب 
شهروندان اقدام به سرقت از آنها کرده است.سرهنگ دوستعلی جلیلیان، 
فرمانده انتظامی شهرستان ری اظهار کرد: در حاشیه اجرای طرح ایست 
و بازرسی مشترک عوامل کلانتری 131 شهرری و بسیج، یک دستگاه 
خودروی پراید به همراه سرنشین مشاهده شدند که در ادامه مشخص 
شد افراد با دست کاری در پلاک خودرو ارقام آن را تغییر داده اند. وی با 
بیان اینکه خودروی مذکور توسط ماموران متوقف شد، گفت: در ادامه 
راننده ابتدا خود را به عنوان کارکنان یکی از نیرو های نظامی معرفی کرد 
و کارت شناسایی با این مضمون به ماموران ارائه داد، پس از بررسی های 
بیشتر یک دست لباس با درجه سروانی از داخل خودروی مذکور کشف 
شد که فرد مدعی شد لباس مورد نظر متعلق به اوست.سرهنگ جلیلیان 
تصریح کرد: پس از بررسی های بیشتر مشخص شد که کارت شناسایی 
ارائه داده شده توســط این فرد جعلی است و وی قصد فریب ماموران را 
دارد، لذا متهم دستگیر و به کلانتری 131 شهرری منتقل شد. وی افزود: 
در ادامه تحقیقات مشخص شد که متهم سرقت های متعددی با شیوه 
جعل عنوان علیه شهروندان انجام داده اســت که برای بررسی بیشتر 
موضوع متهم پس از پایان تحقیقات و تشــکیل پرونده تحویل مراجعه 

قضایی شد.

توصيه های آتش نشــانی با توجه به افزايش 
احتمال گازگرفتگی

سخنگوی آتش نشــانی تهران با توجه به برودت هوا و احتمال افزایش 
حادثه گازگرفتگی، توصیه هایی را به منظور جلوگیری از حوادث مربوط 
به گازگرفتگی ارائه کرد. سید جلال ملکی سخنگوی سازمان آتش نشانی 
تهران از هموطنان خواست با توجه به برودت هوا و  کاهش دما در غالب 
نقاط کشور و احتمال افزایش حادثه گازگرفتگی، توصیه های ایمنی ذیل 
را رعایت کنند.از باز بودن مسیر دودکش ها اطمینان حاصل کنید.اگر از 
وسایل شعله دار استفاده می کنید همه راه های ورود هوا را نبندید و حتماً 
مسیری را برای ورود هوا در نظر بگیرید.از وسایل گرمایشی استاندارد و 
دودکش های گالوانیزه استفاده کنید.از قرار دادن انتهای دودکش داخل 

سطل آب خودداری کنید.

قتل راننده وانت با انگيزه  سرقت 
مردی که با انگیزه ســرقت لوازم یدکی خودرو، راننده پیکان وانتی را به 
قتل رسانده بود دستگیر و راز جنایت فاش شد. چند روز قبل خانواده مرد 
۶8 ســاله ای با مراجعه به کارآگاهان پلیس آگاهی البرز از ناپدید شدن 

او خبر دادند.
 پس از این شکایت رسیدگی به پرونده در دستور کار اداره جرایم جنایی 
پلیس آگاهی البرز قرار گرفت. در بررسی ها مشخص شد، این مرد راننده 
وانت پیکان بوده که با خودروی خود کار می کرده است. در ادامه خودروی 
او در محمدشهر پیدا شد که برخی وسایلش سرقت شده و لکه های خون 
هم روی صندلی اش دیده می شد. با کشف خودرو احتمال قتل راننده با 
انگیزه سرقت مطرح شد و کارآگاهان دریافتند او آخرین بار با مرد جوانی 
دیده شده است. تحقیقات برای شناســایی این مرد آغاز شد و در کمتر 
از 24 ساعت او دستگیر شد. متهم پس از انتقال به پلیس آگاهی به این 
قتل اعتراف کرد و گفت: روز حادثه به دلیل اینکه خودروی پیکانم نیاز 
به تعمیر داشت و پولی برای درست کردن آن نداشتم تصمیم به سرقت 
لوازم خودرو گرفتم و به میدانی که خودروهای پیکان وانت در آنجا حضور 
داشتند رفته و مقتول را به بهانه انتقال بار به باغی که در آن ساکن هستم ، 
کشاندم.داخل باغ با ضربه به ســر راننده او را کشتم و جسدش را در چاه 
خشکی که در پشــت باغ وجود دارد، انداختم.در ادامه تیمی از ماموران 
پلیس آگاهی و امدادگران آتش نشانی راهی باغ شده و جسد مقتول را از 

عمق چاه خارج کردند.

  خرده حادثه 

ســاناز، تنها همســرم نبود همه زندگی ام بود.
چندسال پیش که به خواســتگاری اش رفتم با 
عشــق تمام ازدواج کردیم.ثمره این عشق پسر 
سه ســاله ام »آریو برزن« است که یک ماه است 
بی مادر شــد ه است. همســرم دخترعموی من 
هم بود. ساناز فقط 2۹ ســال داشت.گفته های 
بالا بخشــی از روایت »میلاد محمدیان« جوان 
34ســاله اهوازی درباره حادثه ای است که روز  
نهم مهرماه امسال برای او و همسرش ساناز و تنها 
فرزندشان »آریو برزن« در خیابان مهدیس نبش 
بلوار آبفای این شهر اتفاق افتاد. میلاد خوزستانی 
و فروشنده  لوازم یدکی ماشین سنگین در اهواز 
است. میلاد که نام شناسنامه اش منصور است، 
بیشتر درباره جزئیات حادثه آن روز گفت: وقتی 
درباره اش حرف می زنم حالم بد می شــود. در 
یک لحظه دنیا جلوی چشــم ام تیره و تار شد. 
نهم مهرماه سال جاری روز جمعه ساعت 13:10 
بود که به همراه همسرم ساناز و پسر سه ساله ام 
آریوبرزن سوار خودروی مان شدیم.حین سوار 
شــدن پســرم بهانه گرفت جلو بنشیند.ساناز 
همسرم گفت اشــکالی ندارد راه زیادی نیست 
بگذار بنشیند.راهی خانه پدرم شدیم در حالی 
که پسرم در صندلی جلو و ساناز در صندلی عقب 
نشسته بودند. فاصله خانه ما تا منزل پدرم  تقریبا 
یک کیلومتر است.میلاد افزود: منزل مان پشت 
یکی از خیابان های اصلی شهر اهواز است. پس 
از طی مسافتی وارد خیابان »مهدیس« شدیم. 
باید به سمت چپ خیابان دور می زدیم. هنگام 
دور زدن یک خودروی رونیز نیروی انتظامی، یک 
پژو پارس و ال نود شــخصی وارد خیابان شدند.

نزدیکی هــای خانه پدرم، بــه ترتیب خودروی 
ال نود، پارس و رونیز نیروی انتظامی پشت سر ما  
داخل بلوار  آبفا  پیچیدند. از  آینه بغل خودروی 
ال نود را می دیدم. آریو برزن ســر پا  در صندلی 
جلو ایســتاده بود و با مادرش صحبت می کرد. 
ساناز هم عقب خودرو  و بین دو صندلی نشسته 
بود. وی عنوان کرد: متاســفانه در طول مسیر 
نظرمان عوض شد و قرار شد به خانه عمویم یعنی 
پدر همسرم برویم.چون ساناز گفت»امروز جمعه 
اســت و پدر و مادرت سن شــان بالاست شاید 
بخواهند دم ظهری استراحت کنند.خواهرانت 
هم تمام طول هفته ســرکار بودند شاید خسته 
باشند. بهتر است ناهار را به خانه مادرم برویم و 
عصر به خانه پدرت برگردیم.« محمدیان ادامه 
داد: حین صحبت با ساناز بودم اما حواسم به آینه 

بغل بود. خودروی ال نــود  را در  آینه می دیدم 
که با سرعت 50 الی ۶0 در حال حرکت است. از 
سر کوچه پدرم گذشتیم تا به سمت خانه مادر 
همسرم که آن هم تقریبا نزدیک بود برسیم. به 
تقاطع اول رسیدم ال نود و پارس و رونیز نیروی 
انتظامی هم پشت سرم ایســتادند. بلوار کمی 
شلوغ بود. سرعتم را کم کردم تا بلوار خلوت شود 
که بتوانم حرکت کنم. البته وسط بلوار آبفا هم 
بریدگی وجود دارد که اصلا نمی توان با سرعت 
حرکت کرد. میــلاد اضافه کــرد: رفتم داخل 
بریدگی توقــف کامل کردم کــه باند آن طرف 

خیابان خلوت شود و حرکت کنم. 

   لحظه شليک به خودرو
در همین حین خــودروی رونیز پلیــس از راه 
رسید. یک مأمور نیروی انتظامی از رونیز پیاده 
شد و اسلحه کلاشــینکف را از دست سربازش 
گرفت و بــدون هیچ تذکــری از فاصله 70 الی 
80 ســانتی متری به شیشه عقب خودروی مان 
شلیک کرد. با صدای گلوله از خودرو پیاده شدم. 
آریو برزن خودش را از وسط صندلی ها در بغل 
مادرش رها کرد، همان زمان احساس کردم دنیا 
روی سرم خراب شده است. میلاد گفت: تیر از 
پشت گوش سمت چپ به سر ساناز اصابت کرده 
و از سمت راست سرش خارج شده بود.بیش از 
سه گلوله خورده بود. آن قدر از نزدیک به ماشین 
ما شلیک کردند که تمام گردنش تخریب شده 
بود.این حادثه بســیار تلخ و باورنکردنی در یک 
لحظه جلوی چشــم من و پســرم که داشت با 
مادرش صحبت می کرد اتفاق افتاد. اگر منتظر 
رسیدن اورژانس می ماندم دیر می شد. ساناز را 
با همان خودروی رونیز پلیس به  بیمارســتان 
رســاندیم. اما با کمال تعجب مامــوران نیروی 
انتظامی به محض اینکه همسرم را روی برانکارد 
بیمارستان طالقانی که مرکزسوانح وسوختگی 
است، گذاشتند یک دقیقه هم نماندند و محل را 
ترک کردند. در آنجا بعد از احیا کردن همسرم او 
را به بیمارستان گلستان انتقال دادند.محمدیان 
ادامه داد: به رغــم تلاش عوامــل کادر درمان 
متاسفانه همسرم ســاناز پس از 48 ساعت در 
کمال ناباوری در بیمارستان گلستان اهواز فوت 
کرد. بعد از فوت همســرم تا امروز هیچ کس از 
عوامل انتظامی از من نه تنها دلجویی نکردند که 
حتی مرا برای توضیحات هم نخواستند.خودشان 
هم هیچ توضیحی تا امروز بــه من ندادند. فقط 

پرونده شــکایت ما را به اداره بازپرسی شعبه 3 
اهواز ارجاع دادند. وقتی رفتم به  آنها گفتم چرا 
حین توقف خودرو به ما شلیک کردید، اصلا چرا 
به ما شلیک کردید. مگر ما چه کرده بودیم؟ فقط 
گفتند دنبال سارق مسلح بوده اند.وی ادامه داد: 
کجای دنیا سارق مســلح با زن و بچه به سرقت 
می رود؟ آیا سارق مسلح در تقاطع توقف می کند 
تا پلیس فرصت کند از خودرویش پیاده و اسلحه 
را از دست سربازش بگیرد و از فاصله نزدیک به او 
شلیک کند؟ تازه حتی اگر شک هم داشتند که 
ما سارق یا هر جرم دیگری مرتکب شده ایم باید 
بلافاصله دست به اسلحه شوند؟ مگر ما اسلحه 
داشتیم؟ نباید ابتدا آژیر می زدند یا دستور ایست 
می دادند؟ چرا دوتا خودروی همراه شان توقف 
کردند تا من از جاده بگذرم تا خودروی سوم هم 
برســد و خانه  خراب مان کنند.وی افزود: شاید 
باور نکنید اما ماشــین پلیس یک بــار از مقابل 
ما گذشــت و بچه ام را در صندلی جلو که سر پا 
ایســتاده بود،دید.حتی اگر قاتل هم بودم باید 
به لاستیک خودرو  شــلیک می کردند نه اینکه 
به طرف ما شــلیک می کردند.وی گفت: نیروی 
انتظامی وظیفه اش مقابله با ناامنی اســت اما ما 

هیچ ناامنی ایجاد نکرده بودیم.

   بی اطلاعی پليس اهواز از موضوع
پس از شــنیدن ماجــرای میــلاد محمدیان، 
برای درســتی یا نادرســتی ادعای او با پلیس 
نیروی انتظامی اهواز تماس گرفته شــد. قریب 
به اتفاق مســئولان نیــروی انتظامــی اظهار 
بی اطلاعی کردنــد. تنها یک نفر از مســئولان 
این نهاد، پیگیری موضوع را به شخص مسئول 
دیگری  ارجاع داد. اما آن مســئول نیز در پاسخ 
به ایلنا گفت:»اگر موردی باشد خودمان توضیح 
می دهیم و اطلاع رسانی می کنیم.«تماس ایلنا با 
روابط عمومی نیروی انتظامی کشور هم به جایی 
نرســید و به رغم انتظار حدود یــک هفته هیچ 

توضیحی داده نشد.

   اظهارات وکيل
وکیل خانواده محمدیان هم که رســیدگی به 
پرونده کشته شدن ساناز محمدیان را برعهده 
گرفته است، به خبرنگار ایلنا در این باره گفت: 
در تاریخ نهم مهرماه امســال ماموران نیروی 
انتظامی اینگونه گــزارش کرده اند که دو فقره 
سرقت مسلحانه به عنف به مرکز فوریت های 

پلیسی 110 اعلام می شود که یکی در محدوده 
فاز 2 پاداد شــهر خیابان 4۶ وصال و یکی در 
محدوده شهرســتان کارون منطقه مهدیس 
بوده است، که البته هنوز صحت آن ثابت نشده 
است.«پدرام منجزی ادامه داد: »براساس گفته 
مأموران 2 فقره سرقت ســاعت دوازده و نیم 
ظهر روز حادثه )نهم مهرماه( بر اساس گزارش 
مرکز فوریت های  پلیس به کلانتری 23 اهواز 
اعلام شــد که بلافاصله مأموران کلانتری 23 
به همراهی سرکلانتر شــرق اهواز به منطقه 
مهدیس اعزام می شــوند. این ماموران پلیس 
به همراه یک خــودروی رونیز ســازمانی، ال 
نود و یک پژو پارس شــخصی بــه محل مورد 
نظر حرکــت می کنند. در همیــن حین هم 
منصور محمدیــان ملقب به میــلاد به همراه 
پسر سه ساله و همســرش به همراه خودروی 
پژوی ســفید رنگش از محل می گذرند.زمانی 
به خودروی محمدیان شــلیک می شــود که 
خودروی میلاد در تقاطع بی حرکت ایســتاده 
بود و با صدای شلیک گلوله مأمور پلیس، میلاد 
از خودرو پیاده می شــود و اسلحه کلاشینکف 
را در دســت مأمور مشــاهده می کند و فریاد 
می زند همسرم را کشتید که مأمور با شنیدن 
این حرف اسلحه از دســتش می افتد و سرباز 
همراهش اسلحه را از روی زمین بلند می کند.

هیچ تعقیب و گریزی صورت نگرفت و آژیری 
هم به صدا در نیامد.مأمــوران مدعی اند ابتدا 
خودروی محمدیــان را تعقیب کردیم، پس از 
روشن کردن صدای آژیر، تیر هوایی زدیم اما 
او توقف نکرد و ما هم به سمت لاستیک عقب 
شلیک کردیم که تیر به سر همسر وی اصابت 
کرد اما محمدیان همه ایــن ادعاها را تکذیب 
می کند.پس از اطلاع از موضوع بلافاصله برای 
پیگیری حادثه بــه کلانتری رفتــم. با توجه 
به صحبت هایــی که بین مأمــوران رد و بدل 
می شد شنیدم که می گفتند هیچ گونه تعقیب 

و گریزی از ســوی مأموران کلانتری صورت 
نگرفته و آژیری هم به صدا در نیامده بود.وی 
ادامه داد: دو روز بعد )یازدهم مهرماه ( و پس 
از فوت ساناز محمدیان در بیمارستان گلستان 
به دادسرای نظام اهواز شکایت کردیم تا تعیین 
شعبه کنند، خانواده متوفی ناراحت بودند که 
چرا تعیین شعبه نمی شود. این در حالی است 
که دادسرای نظام نسبت به دادسراهای عمومی 
بسیار خلوت تر است. در جواب دادستان گفت 
اول آبان ماه تعیین شعبه می کنیم که براساس 
قانون رویه درستی نیست زیرا از روز حادثه تا 
اولین روز دادرســی 21 روز گذشته است.  هر 
چند تاکنون هم هیچ دادگاهی برگزار نشــده 
است.منجزی ادامه داد: حتی تاکنون کسی را 
برای بررسی خودروی محمدیان که همسرش 
در داخل آن کشته شده هم نفرستادند تا صحنه 
جرم  را بازســازی کند به عبارتــی تحقیقات 
مقدماتی این حادثه به شــدت به کندی پیش 
می رود.وی گفت: وقتی برای پیگیری پرونده 
به کلانتری رفتم، از مأموران ســوال کردم آیا 
شــماره پلاک خودرو همانی بود که به شــما 
اعلام شــد؟  اســم پلاک را که آوردم سکوت 
کردند. مأموران می گوینــد نزدیک به 1000 
متر خودروی محمدیان را در روز حادثه تعقیب 
کرده اند در صورتی که از در منزل وی تا محلی 
که به خودرویش تیراندازی شده تنها 800 متر 
است.یک منبع آگاه از بیمارســتان گلستان 
اهواز نیز که خواست نامش فاش نشود در این 
باره به ایلنا گفت: عصر روز نهم ماه زنی را که از 
ناحیه گردن تیر خورده و به شدت آسیب دیده 
بود از بیمارســتان طالقانی به بیمارســتان ما 
منتقل کردند. این زن که بعدا فهمیدیم نامش 
ساناز است در بخش آی.سی.  یو  بستری شد. 
او دچار مرگ مغزی شده بود که در نهایت هم 
فوت کرد.روز حادثه شــوهر این خانم بسیار 

شوکه شده بود و حال مناسبی نداشت.

مرگ زن خوزستانی  با شلیک اشتباهی
هنوز پليس اهواز درباره اين اتفاق بيانيه رسمي صادر نكرده است

کشف 50 شاه کلید از دزدان مغازه
جانشین پلیس پیشگیری پایتخت از دستگیری اعضای باند3 نفره 

سارقان مغازه خبر داد و گفت: از متهمان 50 شاه کلید کشف شده است. 
سرهنگ  محمد قاسم طرهانی اظهار داشت: درپی سرقت های متوالی 

از مغازه های شهروندان در محله شهرک دانشگاه  تهران موضوع 
رسیدگی به پرونده در دستور کار تیم عملیات کلانتری 154چیتگر  
قرار گرفت.وی افزود: ماموران کلانتری  پس از رصد های اطلاعاتی و 
تحقیقات محلی هویت 3 عضو یک باند حرفه ای سرقت را شناسایی 

کردند.جانشین پلیس پیشگیری تهران ادامه داد: تحقیقات ادامه 
داشت تا اینکه در تاریخ سیزدهم آبان ماه تیم عملیات کلانتری 
سارقان را در حین تخریب قفل مغازه رویت می کنند که سارقان 
بلافاصله از محل متواری می شوند و با تعقیب و گریز 3نفر سارق  

30الی35 ساله دستگیر می شوند.وی با اشاره به اینکه در بررسی های 
بیشتر از سارقان50 عدد شاه کلید برای باز کردن قفل مغازه ها کشف 

شد، افزود: متهمان سابقه دار بوده و بارها به جرم سرقت دستگیر و 
روانه زندان شده اند.این مقام انتظامی اضافه کرد:  متهمان تا کنون به 10 

فقره سرقت از مغازه و منزل اعتراف كردند.
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   دادگاه کیفری
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سرکه سیب ، ارتش تک نفره 
تارا امیدی کارشــناس گیاهــان دارویی گفــت: خواص ضد 
باکتریایی، ضد ویروسی و ضد قارچی ســرکه  سیب، آن را به 
یک ارتش یک نفره تبدیل کرده که عاوه بر حفظ ســامتی و 
زیبایی بدن و تمیزی محیط اطراف مان، به شــدت با امراض و 

ناپاکی ها می جنگد.
 یکی از فواید سرکه سیب برای سامتی، خاصیت ضد درد آن 
در مواقع دل درد است، وقتی دچار دل درد می شوید نوشیدن 
مخلوط سرکه  سیب و آب به درمان آن کمک می کند، چراکه 

این ماده دارای خواص ضدباکتری و ضد ویروسی است.
هر ورزشکاری نیاز به یک تســکین دهنده  قوی برای دردهای 
عضانی دارد، برخی بر این باورند که به خاطر وجود اســتیک  
اسید در سرکه  سیب استفاده  موضعی از آن می تواند دردهای 
عضانی را آرام کند، اگرچه هنوز از نظر علمی ثابت نشــده اما 
استفاده  از آن در هنگام وجود دردهای عضانی خالی از فایده 

نیست.
چه خارش پوست شما به علت نیش پشه یا پیچک سمی باشد 
چه حساســیت به برگ یک گیاه خاص، سرکه  سیب می تواند 
این آثار دردناک و ناراحت کننده را از بین ببرد، مقداری از این 
ســرکه را روی محل خارش بمالید و منتظر بمانید که سرکه  

سیب کارش را انجام بدهد.
یکی از فواید سرکه  سیب پیشــگیری از دیابت است، به طوری 
که تحقیقات نشــان می دهند خوردن ســرکه  سیب به بهبود 
حساسیت انسولین، به خصوص در افرادی که در برابر انسولین 
مقاوم هســتند، کمک می کنــد و می توانــد از دیابت نوع ۲ 

پیشگیری کند یا حداقل آن را به تأخیر بیندازد.
یک چهارم فنجان سرکه  سیب را با همین مقدار آب گرم ترکیب 
کنید و آن را قرقره کنید، این کار یک فضای اسیدی به وجود 
می آورد که میکروب های عامل سرماخوردگی را از گلوی شما 
می زُداید، البته یکی دیگر از این ترکیب ها آب گرم، سرکه  سیب، 

فلفل قرمز و عسل است که باید آن را نوشید.
با سرکشیدن مخلوط آب و سرکه  سیب، سینوس های خود را 
پاک کنید و نفس راحت بکشید، همان طور که سرکه  سیب از 
فعالیت باکتری های رشــددهنده  میکروب های عامل گلودرد 
جلوگیری می کند، می توانید از رشد باکتری های سینوس های  
خود جلوگیری کنید و عاوه بر این پتاســیم موجود در سرکه  
ســیب می تواند بلغم هایی که در بینی شــما خانه کرده اند را 

کوچک و در نهایت سینوزیت شما را درمان کند.
اگر احساس خستگی می کنید، از یک ترکیب انرژی زای طبیعی 
استفاده کنید، ترکیبی شامل سرکه  سیب به علت وجود پتاسیم 
و آنزیم در آن که این مواد انرژی زا به شما نیروی وصف ناپذیری 
می بخشد، یکی از این ترکیب ها، مخلوط دو قاشق  سرکه  سیب 
به ازای دو فنجان آب است که برای شیرین کردن آن می توانید 

مقداری عسل به آن اضافه کنید.
قبل از مصرف غذا، به خصوص زمانی کــه می دانید با خوردن 
غذا دچار سوء هاضمه می شوید، مقداری سرکه  سیب بخورید 
یا از این روش سنتی، یک قاشق عسل و یک قاشق سرکه  سیب 
را با یک لیوان آب گرم ترکیب کنیــد و ۳۰ دقیقه پیش از غذا 

بنوشید، استفاده کنید.
استیک اسید موجود در سرکه  سیب، اشــتهای شما را پایین 
می آورد، متابولیسم بدن را بالا می برد و میزان حفظ آب بدن را 
کاهش می دهد و دانشمندان نیز عقیده دارند که سرکه  سیب از 
هضم نشاسته در بدن جلوگیری می کند و همین باعث می شود 

که کالری بسیار کمتری وارد جریان خون شود.
چند قاشق سرکه  ســیب می تواند به متعادل سازی میزان قند 
خون کمک کند و تحقیقات زیادی ارتباط این دو را اثبات کرده 
است، در تحقیقی بر روی افراد مبتا به دیابت نوع ۲ که انسولین 
دریافت نمی کردند نشــان داد که خوردن دو قاشق غذاخوری 
سرکه  سیب پیش از خواب منجر به کاهش سطح گلوکز بدن 

در روز می شود.

  سلامت

  ترند

عمر مختار، لادن مستوفی 
و بازی منچستر

10 مقاله پربازدید ویکی پدیای فارسی در روز 14 آبان:
1. عمر مختار

۲. سجاد غریبی
۳. سریال بازی مرکب

4. احمد آزاد
5. عمر مختار )فیلم(

6. سرجوخه )مجموعه تلویزیونی(
7. یک مقاله غیراخاقی

8. دیوالی
9. هالووین

1۰. فهرست اعداد اول

کلماتی که در 4 روز گذشــته بیشــترین میزان افزایش 
جست وجو در گوگل را داشتند:

1. لادن مستوفی
۲. روز دانش آموز،نقاشی در مورد 1۳ آبان

۳. میان مقابل پورتو
4. آربی لایپزیگ مقابل پی اس جی

5. سامانه ملی اطاعات سفر
6. لیگ قهرمانان اروپا

7. مفید آناین
8. باشگاه پرسپولیس
9. بیوگرافی عاشقانه

1۰. سانیا سالاری
11. وضعیت هوای فردا

1۲. شبکه خبر
1۳. نوبیتکس

14. فیلم خنده دار
15. همراه بانک ملت

16. تولدت مبارک رفیق

پنج پست پربازدید تلگرام فارسی در روز 15 آبان بر اساس 
:TGSTAT اطلاعات

1. نشست خبری بازی منچستریونایتد - منچسترسیتی )ورزش سه(
۲. مطلبی طنز در مورد رابطه ها )گیزمیز(

۳. فیروز کریمی از هدایت تراکتور استعفا کرد )آخرین خبر(
4. پادکست دیپ هاوس )آهنگی فای(

5. پیش بازی پرسپولیس – گل گهر )کانال پرسپولیس(

   باران پاییزی در مجموعه تفریحی توریستی گنجنامه همدان است که در فاصله 5 
کیلومتری جنوب این شهر و در دل صخره های کوهستانی الوند قرار دارد. عکس از محمد امین 

نجفی، باشگاه خبرنگاران جوان  

   مسابقات چندجانبه اتومبیلرانی آفرود بعدازظهر جمعه با حضور شرکت کنندگانی از 
استان های مختلف در روستای قمیک تاکستان برگزار شد. این مسابقات در کلاس آزاد، ۲500 

سی سی، ۳500 سی سی، 4500 سی سی و بانوان برگزار شد. عکس از فرهاد صفری، مهر 

   عکسی که آژانس تصویر نور، از میدان ولی عصر تهران گرفته و در آن تابلوی بزرگ این میدان دیده می شود که پوستری پیرامون وقایع 
اخیر دریای عمان روی آن نقش بسته است. عکس از مرتضی نیکوبذل  

    نانسی پلوسی، رئیس مجلس نمایندگان آمریکا، جیمز کلیبرن، نماینده دموکرات از کارولینای جنوبی و 
استنی هویر، رهبر اکثریت مجلس نمایندگان در حال عزیمت به کنفرانس خبری در ساختمان کنگره آمریکا پس از 

تصویب لایحه 1۲00میلیارد دلاری دولت بایدن برای اصلاح وضعیت زیرساخت ها در این کشور. عکس از بلومبرگ 

   
کندال جنر در حال 
بازی سافت بال در 
هیوستون. عکس 

از مجله پیپل  

    آذربایجان غربی را »قطب تولید سیب کشور« می نامند، منطقه ای که یک سوم سیب درختی کشور را با تولیدِ یک میلیون 
و ۳00 هزار تن در سال، تامین می کند. اما تغییر شرایط آب و هوایی، گرم شدن دما و عدم آبیاری به موقع به علت قطعی برق، 

تولید این محصول را امسال با ریزشِ بیش از ۳50 هزار تن مواجه کرده است. محصولی که به عنوان سیب صنعتی باید در صنایع 
تبدیلی مورد استفاده قرار گیرد، اما نداشتنِ مدیریت صحیح و عدم همکاری برخی از کارخانه های کنسانتره در خریدِ به موقع با 

قیمت تضمینیِ این محصول، باعث دپو شدن آن در مراکز خرید محلی سیب شده است. عکس از سهیل فرجی، ایسنا 

    صدها نفر از فعالان ضد ساختار حاکم در مرکز لندن با پلیس درگیر شدند. این درگیری در شب موسوم به شب آتش یا 
شب گای فاکس صورت گرفت و گزارش شده ۸ مامور پلیس زخمی و دوازده نفر بازداشت شده اند. شب گای فاکس، سالگرد 

خنثی شدن طرح انفجار پارلمان بریتانیاست. مخالفان پادشاه وقت حدود 400 سال پیش قصد منفجر کردن ساختمان 
پارلمان بریتانیا را داشتند که طرح آنها لو رفت. برخی معترضان به سوی ماموران پلیس وسایل آتش بازی پرت کردند. 

بسیاری از تظاهرات کنندگان پلاکاردهایی در اعتراض به محدودیت های وضع شده به خاطر ویروس کرونا در دست داشتند 
و برخی از آنها در حال آتش بازی و استفاده از نشانگرهای لیزری بودند. )عکس از بی.بی.سی.(

   
رجب طیب اردوغان، 
رئیس جمهور ترکیه پس از 
اقامه نماز جمعه در مسجد 
حاجی نصرت ییلدیریم شهر 
عمرانیه پیش از افتتاح باغ ملی 
عمرانیه با شماری از جوانان 
بسکتبال بازی کرد. ترکیه 
در دو روز گذشته شاهد دو 
شایعه جدی در زمینه رجب 
طیب اردوغان رئیس جمهور 
این کشور بود. شایعه نخست 
استعفای وی و شایعه دوم فوت 
وی بود. )عکس از فرارو(

   
در حاشیه روز اول از هفته 
دوم رقابت های کورس پاییزه 
گنبدکاووس. عکس از حدیثه 
پاسندی، ایسنا 

  جدول   و سرگرمی

افقي 
 1- پایتخت زامبیا-  ســخنوران- شهری 

در فرانسه
2- گشوده- سازمانی در ایران- محرمانه

3- دریاسالار-  از فیلسوفان بنام در دوران 
باستان و اوایل قرون وسطی 

4- نشــر کننده- ضربه پا بــه توپ- پدر 
حضرت ابراهیم)ع(

5- پرســتار کودک که زن باشد- خفیف 
 پنداشتن- خالی کردن

6- نصیحت- عنکبوت سمی- رسیدن
7- پایتخت لیدیــه- فیلم خنــده دار- 

علامت مفعولی
8- محوطه ای کــه اتومبیل ها را در آنجا 
پارک کنند- از شهرهای استان خوزستان

9-  طرف و جهت- نرخ رسمی- یک دفعه 
و ناگهانی

10- روش و رفتار- بی ســروصدا- حیوان 
استرالیایی

11- نوبت گذاشتن- مشورت-  بی تجربه
12- صف و رسته- یار مشهدی- خواری

13- از غذاهای ایرانی- تفسیری از شیخ 
مفید

14-  کویری در ایران- فوق العاده- حرف 
گزینش

15- پول خــرد هندوســتان- از کلمات 
پرسشی- کاخ مشهور روسیه

عمودي
 1- پایتخت آنگولا- جلد و غلاف- خروس 

مازندرانی
2- زمیــن را خالی کــردن- از وســایل 

آزمایشگاه- معلق
3- نام قدیم بابلسر- آزاده

4- بخشنده- نوعی سبک موسیقی- طفل 
و بچه

5- غرور-  آمپول زدن- جسور و نترس
6- مأمور سفارتخانه- جهان- تباه

7- چوب بریده شــده- مالیــات مرزی- 
حرف دوم یونانی

8- ســنگ آســیاب- نی لبک- درنگ- 
فراهم آوردن

9-  خودرویی ایرانی-  پدر شــعر نو- نام 
قدیم بلوچستان 

10- نوعــی نــان فرانســوی- علــم 
غیراکتسابی- نابود کردن

11- ابزارهــا- نوعی کشــتی- واحد پول 
اتیوپی

12- نوعــی ماهــی جنــوب- ناگهــان 
خودمانی-  سوره ۱۹ قرآن کریم

13- رهاکننده- باز خواست کردن
14- خیسی- هجوم و حمله- ترانه خواب 

کودک
15- صندلی سوارکاری- تلف و نابودی- 

سپاسگزاری 

ك
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طراح : حمیدرضا محمدرضایی     
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 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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8 حرفي :
 آنارشیست
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 کشور قهوه
 هفت بیجار 

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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قاب تاريخ 1

مقابل سفار ت اشغال 
شده آمریكا -سال 

1۳5۸. عكس از آلفرد 
یعقوب زاده

  
قاب تاريخ 2
پرنس چارلز ولیعهد انگلیس 
مشغول بازدید از خرابه هاي 
ارگ بم پس از زلزله مرگبار 
سال 1۳۸۲. عكس از بهروز 
مهري.

  
قاب نوستالژي
برف بازي در پیست 
شمشك در حومه تهران - 
زمستان سال 1۳77)عكس 
از كاوه كاظمي(

  قاب مشاهیر
فوتبال ... حدفاصل جنگ و صلح، آبان سال 6۸ ، جام صلح و دوستی؛ ایران صفر -  عراق 
صفر. با تركیب: زرینچه، افتخاری، انصاری فرد، ابطحی، فنونی زاده، عابدزاده، پنجعلی، 

نامجومطلق، محرمی، قایقران و بیانی. )فدراسیون تاریخ و آمار فوتبال ایران(

  قاب تاريخ 3
اردشیر زاهدي سفیر ایران  در واشنگتن از مهمانان آمریكایي اش پذیرایي مي كند. 

یك سال قبل از پیروزي انقلاب اسلامي.)گتي ایمیجز(

  در منزل بودم. وقت با مطالعه و تنظیم كتابخانه و كمك 
به عفت برای جواب مصاحبه با روزنامه زن و اصاح نمایه های 
تفســیر و خواندن جراید و گزارش ها گذشــت. محســن، 
]سرپرست دفتر ریاست مجمع تشخیص مصلحت نظام[، 
تلفنی گفت، برگزاركنندگان مراســم مرحــوم  رضا  روزبه، 

اصرار دارند، برای افتتاح همایش بروم.
  در انتخابات آمریكا، حــزب دموكرات وضع بهتری پیدا 
كرده، علی رغم تبلیغ های منفی كه به بهانه مسئله انحراف 
اخاقی آقای  بیل  كلینتون، توســط جمهوری خواهان شد. 
علی رغم اینكه از 175 ســال قبل به این طرف، همیشه در 
انتخابات میان دوره ای، حزب حاكم بازنده بوده، گرچه هنوز 

جمهوری خواهان، اكثریت را در كنگره دارند.
  پس از تصویب پیشنهاد ایران در مجمع عمومی سازمان 
ملل در مورد گفت وگوی تمدن ها، امروز روزنامه های طرفدار 
دولت و رسانه های غربی، تبلیغات وسیعی با حمایت از آقای 

]سیدمحمد[ خاتمی دارند.
  خاطرات آیت الله هاشمی رفســنجانی، 1۲ آبان 1۳77؛ 
امروز در منــزل بودم. وقتــم با مطالعه بــرای خطبه های 

جمعه در مورد فضایل علی)ع( در كتب اهل سنت و اصاح 
كتابخانه و نمایه های تفســیر ]راهنما[ و خاطرات  اسدالله  

عَلَم گذشت. 
  عفت به منزل محسن رفت. برای ظهر آبگوشت گذاشته 
بود. قرار بود، مواظبت كنم كه نســوزد، ولی سوخت! ظهر 
فاطی و یاســر و مهدی و بچه هاي شــان آمدند؛ حاضری 
داشــتیم. غذا از مطبخ پاســدارها گرفتیم. مهدی از لزوم 
ســاخت لوله گاز جدید برای صادرات، صحبت كرد و یاسر 
متن نهایی خاطرات ســال 1۳6۰ ]= عبور از بحران[ را كه 
برای چاپ آماده شده، آورد. رهبری در صحبت های امروز، به 
كسانی كه رابطه با آمریكا را حال مشكات می دانند، حمله 

كردند؛ احتمالًا به دولت برخورد داشته باشد.
  آمار تلفات جانی طوفان میــچ در آمریكای مركزی، به 
1۰ هزار نفر نزدیك می شود. بیشترین تلفات در هندوراس 
و نیكاراگوئه بود كه باران شدید، سیل و رانش زمین، باعث 
مدفون شدن روســتاها شده است. مســئله عراق به سوی 
بحران پیش می رود و رئیس جمهور و وزیــر دفاع آمریكا، 

تهدید به حمله نظامی كرده اند.)انتخاب(

یکی از حسیاســت های اصلــی محمدرضا پهلوی نســبت 
به مطبوعــات خارجی این بــود که مبادا گزارشــی انتقادی 
علیه حکومت پهلــوی تهیه و چاپ نماینــد. از این رو یکی از 
سیاست های پهلوی دوم، دادن حق السکوت و رشوه به اصحاب 
رسانه های خارجی بود تا گزارشی خاف نظر شاه ایران چاپ 
ننمایند. با این وجود، رسانه هایی بودند که به صورت تصادفی 
یا آگاهانه مطالبی از واقعیت های تلخ حکومت پهلوی را افشا  
می نمودند. موضوعی که در این گفت وگوی شاه و اسدالله علم 
به وضوح مشاهده می شود. »پرسید که آیا یک مقالة به خصوص 
را در تایمز مالی خوانده ام. گفتم که خوانده ام و شاه ادامه داد، 
»چه تصادفی که سرویس فارسی بی بی سی هم باید آن را به 

دســت آورده باشــد و بخش های بزرگی از آن را نقل کند. به 
سفیر انگلیس بگویید ما دیگر نمی توانیم این برنامة تبلیغاتی 
ضدایرانی را نادیده بگیریم.« اشــاره کردم که مقاله کاماً هم 
انتقادآمیز نبود. گفــت » باوجود ایــن حرامزاده ها هنوز هم 
می نالند که در ایران چیزی جز بدبختی وجود ندارد. برعکس ما 
کمبود نیروی کار داریم، دستمزد روزانه حداقل 7 دلار است  و 
بهداشت و تحصیات هم رایگان است. به کارگران کارخانجات 
صنعتی در کارخانه های شان سهم داده می شود و کشاورزان 
صاحب زمین های خود هستند....  کجای این بدبختی است؟«

منبع:موســی فقیه حقانی، آخرین شاه، آخرین دربار،   
موسسه مطالعات تاریخ معاصر ایران 

حسن پیرنیا، ملقب به مشیرالدوله از جمله رجال سیاستمدار، 
حقوقدان، تاریخ نگار ایرانی و نخست وزیر ایران در اواخر عهد 
قاجار بود که به اهتمام او تاریخچه ای از ایران از ابتدا تا قاجاریه 

به نگارش در آمده است.
پیرنیا درباره مراحل رشد امیر کبیر و ترقی گام به گام او طی 

ادوار مختلف زندگی اش می نویسد:
»میرزا تقی خان امیر نظام که باشــبه از بزرگ ترین رجال 
دوره اخیر تاریخ ایران اســت، اصا از مردم هزاوه از دهات 
فراهان است. پدر او کربایی فراهان ابتدا در خدمت میرزا 
ابوالقاسم قائم مقام ثانی سمت آشپزی و بعد ناظری داشته 
و امیر هم از جوانی در دســتگاه قائم مقام تربیت یافته و از 
منشیان زبردست آن مرد کافی شــده و سپس در خدمت 
میرزا محمد خان زنگنه امیرنظام به معاونت او رسیده و به 
لقب وزیر نظام ملقب گردیده است. شهرت میرزاتقی خان 

از زمان مأموریت او با خسرو میرزا به پطرزبورگ شروع شد 
و در طی سفارت به عثمانی و به تن معاهده دوم ارزنة الروم 
و بر اثر کفایتی که از وی در ایام اقامت در آن شهر بروز کرد 
نام میرزا تقی خان وزیر نظام به همه گوش ها رســید و دور 
و نزدیك به کاردانی آن مرد معرف و به آینده درخشــان او 
امیدوار گردیدند . به شرحی که سابقا گفتیم میرزاتقی خان 
پس از مرگ میرزا محمد خان زنگنه صاحب مقام و لقب او 
در آذربایجان گردید و در آوردن ناصرالدین شاه به طهران 
و مستقر کردن او به کرسی سلطنت نهایت لیاقت را به خرج 
داد و با وجود مدعیان بسیار با لقب اتابك اعظم به صدارت 
ایران منصوب گردید )۲1 ذی القعده 1۲14( و سال بعد به 
امر شاه خواهر تنی او را در ازدواج خود آورد و بیش از پیش 

مقتدر و متنفذ شد.«
منبع: تاریخ ایران، حسن پیرنیا، از آغاز تا قاجاریه)كافه تریخ(

خاطرات آیت الله هاشمی رفسنجانی؛  ۱۴ آبان ۱۳۷۷

توهمات از وضعیت اقتصادی مملکت

مراحل رشد امیرکبیر از زبان پیرنیا

مرتضی کلیلی   قاب  

  
مهدی تارتار که 

ظاهرا کمی با 
ناراحتی از ناحیه 
کمر روبه رو است 
و دیروز هم خود 

را به تیغ جراحان 
سپرد، به این 

شکل ذوب آهن 
را در دیدار مقابل 
سپاهان، هدایت 

کرد. عکس از 
علی خدایی، ایمنا  
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بایدن از اجلاس اقلیمی برگشته است اما به او می گویند باید درباره آب و هوای تیره و تار آسمان دموکرات ها صحبت کنند که این روزها حسابی 
درگیر اختلافات داخلی هستند.  

  سایت نگار   

ستایش بشار اسد از سوسیالیسم چینی، خبرهایی از ربایش دو اسرائیلی و ...
   آلمان دُز سوم را تصویب کرد؛ با نگران کننده شدن آمار مبتلایان به ویروس کرونا در 
آلمان، مقامات بهداشتی و فدرال این کشور با تزریق دُز سوم واکسن برای کلیه گروه های 
سنی موافقت کردند. در کنفرانس مشترک وزیر بهداشت فدرال  و وزیران بهداشت همه 
۱۶ ایالت آلمان موافقت شد که  واکسن سوم برای همه رده های سنی در دستور کار قرار 
گیرد. این در حالی است که کمیسیون دایمی واکسیناسیون، هنوز چنین توصیه ای نکرده 
است. شاخص هفتگی ابتلا در  آلمان صعودی است. این شاخص در روز جمعه پنجم نوامبر 

۹/ ۱۶۹،  روز پنجشنبه ۵/ ۱۵۴ و روز چهارشنبه ۲/ ۱۳۹ بود. )دویچه وله(

   بالاترین آمار روزانه مبتلایان در نیوزیلند ثبت شد؛ نیوزیلند با ثبت ۲۰۶ مورد 
ابتلای جدید به ویروس کرونا در روز ۶ نوامبر، برای نخســتین بار از شــروع همه گیری 
کرونا در این کشور، با بالاترین شمار ابتلا از ابتدای این همه گیری مواجه شد. »اوکلند« 
پرجمعیت ترین شهر این کشور که ۲۰۰ مورد ابتلا گزارش کرده است نزدیک به ۳ماه با 
محدودیت ها و قرنطینه های دولت طی گسترش ویروس جهش یافته دلتای کرونا  پیش 
رفته بود اگرچه قرار بود این محدودیت ها روز دوشنبه برداشته شود. 78درصد افراد بالای 
۱۲سال در این کشور به طور کامل واکسینه شدند و ۹8درصد نیز دُز اول واکسن را دریافت 

کردند. )ایرنا به نقل از روزنامه »استریتس تایمز« سنگاپور(

   ژن تشدیدکننده کرونا هم شناسایی شد؛ دانشمندان در دانشگاه آکسفورد ژنی را 
کشف کرده اند که می تواند خطر نارسایی تنفسی کشنده را در مبتلایان به کووید-۱۹ دو 
برابر کند. این نشانه پرخطر ژنتیکی در۶۰ درصد افرادی که اهل آسیای جنوبی اند وجود 
دارد و می تواند دلیل مرگ ومیر بالا در جوامع آسیای جنوبی ســاکن در بریتانیا و تاثیر 
کووید در هند را توضیح دهد. این تحقیق نشان می دهد که در بدن ۱۵ درصد از کسانی 
که اجداد اروپایی دارند این ژن وجود دارد اما فقط در دو درصد افراد با اجداد آفریقایی- 

کارائیبی دیده شده است.

   در گفت وگوی رئیس جمهور چین و بشار اســد چه گذشت؟ شی جین پینگ 
رئیس جمهوری چین طی یک گفت و گوی تلفنی با بشار اسد همتای سوری خود گفت، 
کشورش ضمن حمایت قاطعانه از اقدامات سوریه در راستای حفظ حق حاکمیت، تمامیت 
ارضی و عزت ملی خود، با هرگونه دخالت نیروهای بیگانه در امور داخلی این کشور مخالف 
است. بشار اسد رئیس جمهوری ســوریه نیز گفت: چین برای حفظ صلح، ثبات و توسعه 
جهان خدمات بزرگی انجام داده است. دولت و مردم سوریه صمیمانه از پشتیبانی چین 
از سوریه و حفظ قوانین و عدالت بین المللی قدردانی می کنند. سوریه به روابط دوستانه با 
چین بسیار اهمیت می دهد و از ابتکار کمربند و راه پشتیبانی می کند. وی همچنین ضمن 

ابراز امیدواری درباره گســترش همکاری با چین، از افزایش سرمایه گذاری شرکت های 
چین در سوریه استقبال کرد. رئیس جمهوری ســوریه در بخش دیگری از سخنان خود 
خاطرنشان کرد که سوسیالیسم با ویژگی هاي چین به دســتاوردهای بزرگی رسیده و 
سوریه مایل است از ایده ها و تجربیات چین در این مسیر استفاده کند. وی تاکید کرد که 
سوریه همچنان در مسائل مربوط به سین کیانگ، تبت، هنگ کنگ، تایوان، دریای جنوبی 

و حقوق بشر قاطعانه از چین حمایت خواهد کرد. )ایرنا به نقل از شینهوا(

   پاسخ به »سندرم هاوانا«، اولویت فوری دولت آمریکا؛ وزیر خارجه ایالات متحده 
روز جمعه دو مقام جدید را برای هماهنگی واکنش واشینگتن به »سندرم هاوانا«، مشکلات 
ســلامتی که دیپلمات ها و مقام های آمریکایی در خارج از این کشور به آن دچار شده اند، 
منصوب کرد. به گزارش خبرگزاری رویترز، آنتونی بلینکن اعــلام کرد که جاناتان مور به 
عنوان هماهنگ کننده گروه ویژه وزارت امور خارجه آمریکا برای رسیدگی به این مشکلات 
و پاسخ دادن به آن خدمت خواهد کرد. او همچنین گفت که مارگارت آیهارا نیز گروهی را 
هدایت خواهد کرد که مسئول رسیدگی به کارکنان آسیب دیده است. بلینکن در سخنانی 
در وزارت خارجه گفت: »این یک اولویت فــوری برای رئیس جمهور بایدن، من و برای کل 
دولت است.« او همچنین وعده داد که برای کشف حقیقت تلاش می کند و از آسیب دیدگان 
مراقبت خواهد کرد. در چند سال گذشته، حدود ۲۰۰ تن از دیپلمات ها و مقام های آمریکایی 
و اعضای خانواده آن ها که خارج از آمریکا کار می کنند، به مشکلات مشکوکی مانند سردرد 
شدید )میگرن(، حالت تهوع، سرگیجه و اختلال حافظه دچار شده اند. این علائم را نخستین 
بار در سال ۲۰۱۶، برخی مقام های آمریکایی در هاوانا، پایتخت کوبا، گزارش دادند و به همین 

دلیل از آن با عنوان »سندرم هاوانا« یاد می شود. )ایندیپندنت(

   یک جنبش مخفی دو اسرائیلی را اسیر کرده؟ شبکه »الجزیره« در برنامه »ما خفی 
اعظم« فاش کرد، یک جنبش ناشناس به نام »الحریه« دو افسر صهیونیست را حین انجام 
مأموریتی محرمانه در خارج از فلسطین اشغالی ربوده است. در ادامه این برنامه، مدارک 
شناسایی و عکس یکی از ربوده شــدگان قبل از ربایش نشان داده می شود بدون اینکه به 
محل فعلی نگهداری آن ها اشــاره شود. دو افسر مذکور اســامی خود را »دیوید پِری« و 
»دیوید بن روزی« معرفی می کنند و در پیامی تصویری از رژیم صهیونیستی می خواهند 
که آن ها را نجات دهد. جنبش الحریه خواستار آزادی اسرای فلسطینی در زندان های رژیم 
صهیونیستی شده و تل آویو تاکنون هیچ واکنشی در این خصوص نداشته است. بر اساس 
این گزارش، دیوید پری یک مأمور مخفی و بن  روزی یک کارشــناس پتروشیمی است و 
در دو عملیات جداگانه ربوده شــده اند. بن روزی در این ویدئو می گوید که وضعیت آن ها 

وحشتناک است و در ادامه خواستار کمک می شود. )انتخاب(

رامتین لطیفی |  دیروز طرح فراحزبی بازســازی 
زیرساخت های بایدن در کنگره به تصویب رسید. 
گفتنی است اکثریت مجلس نمایندگان آمریکا با 
۲۲۱ نماینده در دســت دموکرات هاست و در نگاه 
اول به نظــر می آید که تصویــب طرح های بایدن 
نباید با مشــکل خاصی روبهرو شــود. اما با توجه 
به اینکه رای اکثریــت در مجلس نمایندگان ۲۱8 
رای است و ۶ نماینده ترقی خواه حزب دموکرات با 
تصویب این طرح در اولویت طرح های دیگر بایدن 
مخالفت داشــتند، کار تصویب این طرح ماه ها به 
طول انجامید. این ۶ نماینده ترقی خواه که شــامل 
الکساندریا اکازیو کورتز، جمال بومن، کوری بوش، 
ایلهان عمر، رشــیده طلیب و ایانا پریسلی هستند 
قصد داشــتند با مخالف خود بایدن را تحت فشار 
بگذارند تا ابتدا طرح ۱.۹میلیارد دلاری اقتصادی 
را برای تصویب به کنگره ارائه دهد و سپس به سراغ 
طرح بازسازی زیرساخت ها و طرح های دیگر خود 
برود. در نهایت اما بایدن توانست با اتکا به تلاش های 
بی وقفه نانسی پلوســی، رئیس مجلس نمایندگان 
و جلســات متعددی که او بــا جمهوری خواهان 
میانه رو به منظور جلب نظرشان به طرح بازسازی 
زیرساخت ها برگزار کرد، این طرح را مصوب کند. 
روز گذشته این طرح با ۲۲8 رای موافق در مقابل 

۲۰۶ رای مخالف به تصویب رســید و در این بین 
۱۳ نماینــده جمهوری خواه به طــرح بایدن رای 
موافق دادند تا هم رای منفی ۶ نماینده ترقی خواه 
را بی اثر کنند و هم خشــم هم حزبی هایشــان را 
برانگیزند. مارجری تیلر گرین، نماینده محافظه کار 
جمهوری خواهان در مجلــس نمایندگان که چند 
هفته پیش با مطرح کردن ایده دوپاره کردن آمریکا 
به دو کشور جمهوری خواه و دموکرات جنجال به پا 
کرده بود خواستار اخراج فوری این ۱۳ نفر از حزب 

جمهوری خواه شد.
امروز این طرح برای امضــای بایدن به اتاق بیضی 
کاخ سفید ارسال می شود و مرحله عملیاتی آن پس 
از امضای رئیس جمهور به طور رسمی آغاز می شود. 
۵۵۰ میلیــارد دلار از کل مبلغ ایــن طرح مربوط 
به پروژه های ایالتی اســت و آن هــا باید این مبلغ 
را ظرف ۵ ســال آینده تامین کنند. ۶۵۰ میلیارد 
دلار دیگر مربوط به پروژه های ملی اســت و مقرر 
است تمامی این مبلغ را دولت از محل درآمدهای 
مالیاتی خود تامین کند. البته تامین بخشی از این 
مبلغ به دریافت مالیات های جدید از محل افزایش 
مالیات های شــرکت ها، کارخانه ها و مجموعه هاي 
صنعتی به ۳8 درصد ارجاع داده شــده است. لازم 
به ذکر است بر اساس قانونی که جمهوری خواهان 

با حمایت از دونالــد ترامپ به تصویب رســاندند 
مالیات این گروه به ۲۱درصد کاهش پیدا کرده بود. 
مخالفان و منتقدان طرح بازســازی زیرساخت ها 
معتقدند فشــار مالی این طرح منجــر به افزایش 
بدهی هاي دولت و تشدید تورم می شود و تمام بار 
این تصمیم غلط به روی شانه مردم تحمیل خواهد 
شد. اما بایدن قصد دارد ظرف هفته های آتی طرح 
۱.۹ میلیارد دلاری اقتصادی خود را نیز به تصویب 
برساند. جروم پاول، رئیس فدرال رزرو و ژانت یلن، 
وزیر خزانه داری آمریکا معتقدنــد آن طرح نقش 
مکمل برای طرح بازسازی زیرســاخت ها را بازی 
خواهد کرد و با شوک مثبتی که به بازار وارد می کند 
سبب رشد ۶درصدی اقتصاد می شــود و از این رو 
افزایش مالیات ها نه تنها تــورم زا نخواهد بود بلکه 

فشاری را نیز به خانواده ها تحمیل نخواهد کرد. 
اجرای این طرح 8 سال به طول می انجامد و عملا 
دو دولت بعدی آمریکا نیز مشغول اجرای این طرح 
خواهند بود. پیش بینی هــای بایدن در طرح خود 
برای بازگشت مالی این ســرمایه گذاری، حداکثر 
۱۵ســال اســت. در این طرح ۱۱۰میلیــارد دلار 
برای ســاخت جاده ها،پل ها و نیز به پایان رساندن 
پروژه های قدیمی اختصاص یافته است. ۴۰میلیارد 
دلار نیز برای تعمیر پل هــا و جاده های معیوب در 
نظر گرفته شده است. برابر با ۱۵۹میلیارد دلار نیز 
برای انجام این پروژه ها شغل ایجاد خواهد شد. در 
بخش حمل و نقل ۳۹ میلیارد دلار برای بازسازی 
و تقویت شــبکه حمل و نقل عمومی و 8۵ میلیارد 
دلار برای ایجاد سیســتم حمل و نقل سبز هزینه 
خواهد شــد. به علاوه ۶۶ میلیــارد دلار نیز برای 
بازســازی و گسترش شــبکه ریلی و خطوط آهن 
در نظر گرفته شــده اســت. همچنین ۱۲میلیارد 
دلار نیز به برای ساخت قطارهای پرسرعت هزینه 
خواهد شد. در این طرح ۱۰۰ میلیارد دلار هم برای 
افزایش پهنای باند و دسترسی همگانی به اینترنت 
پرسرعت اختصاص یافته است.ســهم فرودگاه ها 
و بازســازی ناوگان هوایی این کشور در این طرح 
نیز ۴۲میلیارد دلار اســت. 7۳میلیارد دلار برای 
حفظ و احیای محیط زیست و ۲۱ میلیارد دلار برای 
گسترش شــبکه انرژی های پاک و تجدیدپذیر در 
نظر گرفته شده اســت. در نهایت 7.۵میلیارد دلار 
نیز برای ساخت جایگاه های شارژ خودروهای برقی 
اختصاص یافته است. طی ۴ سال گذشته آمریکا از 
نظر زیرساخت ها با ۱۰ پله سقوط در رتبه سیزدهم 
جهان قــرار گرفته و حالا این طرح بایدن شــروع 
مسیری برای این کشور است که بتواند جایگاه خود 

در این رده بندی را دوباره به دست بیاورد.

دوبی برای جذب ۲۵ میلیون گردشگر 
در سال ۲۰۲۵ آماده می شود

شیخ حمدان بن راشــد آل مکتوم، ولیعهد دوبی، روز شنبه در توئیتر اعلام کرد 
دوبی در نظر دارد وزارت اقتصاد و وزارت گردشگری را ادغام کند و امیدوار است 
در سال ۲۰۲۵، بتواند ۲۵ میلیون گردشــگر جذب کند. شیخ حمدان در ادامه 
افزود هلال المری به ریاست وزارت جدید منصوب خواهد شد. بنا بر اعلام دفتر 
شیخ محمد بن راشد آل مکتوم، حاکم دوبی، اهداف اصلی وزارت جدید افزایش 
۱۵۰ درصدی ارزش افزوده بخش صنعت در پنج سال آینده، گسترش ۵۰ درصدی 
بازار صادرات محصولات داخلی، و رشــد ۴۰ درصدی شمار گردشگران است. به 
گزارش خبرگزاری رویترز به نقل از شــیخ محمد بن راشــد آل مکتوم، امارات 
متحده عربی نیز درصدد است تا سه ســال آینده، ۱۰۰ هزار شرکت را جذب و 
سالانه ۴۰۰ رویداد اقتصادی جهانی برگزار کند، و شرکت های بخش خصوصی 
و کسب و کارهای خانوادگی را ترغیب کند وارد بازارهای مالی و بازار بورس دوبی 

شوند. )ایندیپندنت(
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انفجار تانکر در پایتخت سیرالئون دست کم
٩١ کشته برجای گذاشت

مقامات محلی در سیرالئون اعلام کردند که روز جمعه در اثر انفجار یک تانکر 
سوخت در پایتخت سیرالئون، ۹۱ نفر کشته و بیش از ۱۰۰ نفر زخمی شدند. 
دولت هنوز تعداد کشته شدگان را تایید نکرده است، اما مدیر سردخانه مرکزی 
ایالتی در فری تاون، پایتخت سیرالئون گفت که در پی انفجار ۹۱ جسد دریافت 
کرده است. تصاویری که به طور گسترده در فضای مجازی به اشتراک گذاشته 
شده، اجساد چندین قربانی سوخته را نشان می دهد که در خیابان ها بر روی 
زمین افتاده اند و آتش در مغازه ها و خانه های اطراف شعله ور شده است. پیش تر 
نیز تصادف کامیون های حامل سوخت در جنوب صحرای آفریقا منجر به کشته 
شــدن تعداد زیادی از افرادی شــد که برای جمع آوری سوخت تجمع کرده 
بودند. این افراد معمولا برای جمع آوری سوخت ریخته شده بر روی زمین دور 

تانکرهای سوخت جمع می شوند. )ایندیپندنت(
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   ینگه دنیا

گل دیرهنگام بایدن
از تصویب لایحه بازسازی زیرساخت های آمریکا چه می دانیم؟

بیشترین درصد واکسیناسیون  بیشترین تعداد واکسیناسیون )میلیون نفر( بیشترین افزایش متوفی  پنج کشور با بیشترین میزان 
افزایش مبتلا )1۲ فوریه(

۲۲۹.8 کوبا ۲.۳۱ میلیارد چین ۱۳۴۵ روسیه 8۴8۴۶ آمریکا

۲۱۲.۹۴ امارات ۱.۰8 میلیارد هند ۱۱۹۲ آمریکا ۴۰7۳۵ روسیه

۱۹۰.۹7 اروگوئه ۴۲8.۰۱ آمریکا ۶۹۶ اوکراین ۳۵8۰۶ آلمان

۱۶۰.۰۶ چین ۲7۹.۹8 برزیل ۴۶۳ رومانی ۳۴۰۲۹ بریتانیا

۱۳۰.8۴ برزیل ۲۰۱.۵۱ اندونزی ۳۹7 برزیل ۲8۱۹۳ ترکیه

جمعه تلخ بغداد
تندترین  اعتراضات بر سر نتایج انتخابات عراق

شروع اعتراضات بر ســر جریان انتخابات در عراق 
اتفاق غیر منتظره ای نبــود. در رای گیری اخیر در 
این کشور حزب مقتدی صدر موفق شد تا بالاترین 
میزان آرا را به دســت بیاورد. این در حالی بود که 
دیگر گروه های سیاسی چنین وضعیتی را نپذیرفته 
و برخی از آنها می گویند تقلب صورت گرفته است. 
به همین خاطر در هفته های گذشــته پیش بینی 
یک تظاهرات و درگیری بین معترضان و نیروهای 

امنیتی عراق عجیب نبود. 
 

1  روز جمعــه مقامات عراق از زخمی شــدن 
دست کم ۲۰۰ نفر در درگیری نیروهای امنیتی و 
طرفداران گروه های سیاســی و شبه نظامی حامی 
ایران عصر جمعه پنجم نوامبر خبر دادند. به گزارش 
خبرگزاری رویترز، نخست وزیر عراق دستور داده 
کمیته ای برای تحقیق دربــاره درگیری های روز 
جمعه میان نیروهای امنیتی و معترضان به نتیجه 

انتخابات این کشور تشکیل شود.

2   شهر بغداد از صبح جمعه شاهد جوّ امنیتی 
بود و نیروهای امنیتی و پلیس بعد از اعلام فراخوان 
گروه های معترض به نتایج انتخابــات اخیر برای 
برگزاری تظاهرات در میادین و خیابان های اصلی 
این شــهر به ویژه در منطقه الخضراء )منطقه سبز( 
حضور یافتند، در این منطقه از شهر اکثر سفارات و 

ادارات دولتی قرار دارند.
بر اســاس گزارش ها درگیری های شــدیدی بین 
نیروهای امنیتــی و معترضان به نتایــج انتخابات 

رخ داده بود. نیروهای ضدشــورش همزمان با آغاز 
اعتراضات حضور خود را در منطقه سبز تشدید کرده 
و چندین جاده اصلی در بغداد را بســتند و تدابیر 
امنیتی در مجاورت این منطقه اعمال کردند. در پی 
این درگیری ها مصطفی الکاظمی، نخســت وزیر و 
فرمانده کل نیروهای مسلح عراق با تشکیل جلسه 
اضطراری در مقــر فرماندهی عملیات مشــترک، 
دســتور بررســی همه جانبه وقایع روز جمعه در 
مناطق مختلــف اطراف منطقه ســبز و ارائه نتایج 
تحقیقات را صــادر کرد. الکاظمــی تاکید کرد که 
»دستورالعمل های دقیقی به نیروهای امنیتی درباره 
برخورد حرفه ای با تظاهرات داده شده و احترام به 
حقوق بشر به ویژه حق تظاهرات و ابراز عقیده یکی 

از اصولی است که دولت به آن متعهد شده است.«

3  برخــی گزارش ها حاکی از کشــته شــدن 
دست کم سه تا پنج نفر در درگیری های روز جمعه 
است اما این آمار تایید رسمی نشده است. در بیانیه 
ستاد مشترک فرماندهی عملیات عراق نیز اشاره ای 

به تعداد مجروحان و یا کشته ها نشده است.
منابع بیمارســتانی به این خبرگزاری گفته اند ۲۱ 
نفر از معترضان به دلیل تنفس گاز اشک آور بستری 
شده ا ند. در حالی که برخی رســانه ها معترضان را 
که بخشی از آنها طرفداران حشدالشعبی بودند به 
پرتاب سنگ متهم کرده اند، سازمان حشد الشعبی 
عراق جمعه شب در واکنش به درگیری های امروز 
شــهر بغداد که ده ها زخمی و چند کشــته به جا 

گذاشته است، بیانیه ای صادر کرد.

حشد الشــعبی در این بیانیه ضمن ابراز تاسف از 
»حوادث تاســف برانگیزی« که تظاهرات مردمی 
و مســالمت آمیز بغداد شــاهد آن بــود، حمله به 
معترضان به نتایج انتخابات را »غیرموجه« دانست 
و از آنها خواست که به مسالمت آمیز بودن تظاهرات 

به منظور تضمین حقوقشان پایبند باشند.
سازمان حشد الشعبی همچنین از نیروهای امنیتی 
خواســته اســت ملزم به اتخاذ اقدامات حرفه ای و 
دوری از خشــونت باشند و مســببان و مسئولان 

حوادث امروز را تحت پیگرد قرار دهند.
در این بیانیه، حشد الشــعبی ضمن اینکه بار دیگر 
بر حمایت از حقوق مردم در اعلام خواسته هایشان 
به شکل مســالمت آمیز، تاکید و اعلام کرد که این 
سازمان و نیروهایش به هیچ وجه علاقه ای به ورود 
به اختلافات سیاســی مشــخصی ندارد و مخالف 
هرگونه تلاش از ســوی برخی از احزاب سیاســی 
برای وارد کردن نام حشد الشعبی در درگیری های 

سیاسی است.

4  از آن سو ســخنگوی رهبر جریان صدر عراق 
در اطلاعیه ای گفته که ســید مقتــدی صدر در 
اعتراض به تشــدید درگیری ها در بغداد، پایتخت 
را ترک کرده اســت. به گزارش بغداد الیوم، در این 
اطلاعیه به هواداران جریان صدر توصیه شــده که 
خویشــتنداری کرده و از ورود به تنش ها شــدیدا 
پرهیز کنند. به نظر می رسد که همین توصیه باعث 
شده تا طرفداران او که بخشی از آنها مسلح هستند 

فعلا به میدان اعتراضات وارد نشوند.

   بایدن دیروز در کنفرانس خبری پس از تصویب این لایحه حسابی خوشحال بود

روزنامه های آمریکایی 
از دموکرات گرفته تا 

جمهوری خواه، عکس یک 
خود را به تشییع جنازه کالین 

پاول، وزیر خارجه سابق 
آمریکا اختصاص داده اند. 
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